
آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای)نوبت اول(

سازمان توسعه و عمران قم 
در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری قم از طریق بر گزاری مناقصه عمومی به شرح ذیل از 

متقاضیان واجد شرایط با مشخصات و شرایط کلی زیر دعوت بعمل آورد .

تاریخ،روز و محل کمیسیون معاملات:
بازگشایی پاکت ها در تاریخ  1403/05/09 ساعت 10:00 در سالن جلسات سازمان توسعه و عمران 

شهرداری قم
شرایط :

صلاحیت لازم جهت شرکت در مناقصه : اشخاص حقوقی و حقیقی مورد تایید کارفرما با سوابق کاری مشابه.
تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانت نامه بانکی ، مطالبات تأیید شده نقدی از سازمان توسعه و 
عمران قم ، یا واریز وجه نقد به شماره حساب سپرده 1006220288 به شماره شبای )88 – 2202 – 1006 – 

IR 02 – 0610 – 0000 – 0000( نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم .
متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی 
www.setadiran.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ   3.000.000  )سه میلیون( ریال 

اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد است( . 
هزینه خرید اسناد به تفکیک هر مناقصه )غیر قابل استرداد( به شماره حساب 1006761844 نزد بانک 

شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد.
هزینه درج آگهی ها در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد .

محل دریافت و بازگشایی اسناد مناقصه : قم ، میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی ، نبش عابدی نهم ، 
ساختمان شهرداری منطقه 3 طبقه سوم.

محل تحویل پاکات: قم ، بلوار امام موسی صدر ، ساختمان مرکزی شهرداری قم طبقه ششم ادره کل 
حراست.

سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد . 
شرکت کنندگان در هنگام خرید اسناد می بایست در سامانه ابلاغ الکترونیک قوه قضائیه )ثنا( ثبت نام نمایند.
متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد امور پیمانها و قراردادهای سازمان به آدرس قم، 
میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی ، نبش عابدی نهم ، ساختمان شهرداری منطقه 3 طبقه سوم.مراجعه و یا 

با شماره تلفن 02533550149   تماس حاصل فرمایند.

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

مدیرکل اوقاف استان قم خبر داد؛

ثبت ۱۰ وقف جدید به ارزش ۲۶۰ میلیارد ریال
مدیرکل اوقاف استان قم از ثبت 10 وقف جدید در سه ماه نخست امسال و به ارزش 

260 میلیارد ریال در این استان خبر داد.
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری اظهار کرد: طی سه ماه نخست امسال، 

10 وقف جدید در استان قم به ثبت رسیده است.
و  ریال  میلیارد  ارزش 120  به  مسکونی  منزل  باب  یک  نخست  وقف  افزود:  وی 
مساحت 600 متر مربع است که توسط واقفان خیراندیش ربابه نورصالحی گرکانی 
و احمد محسنی گرکانی با نیت مطلق خیرات و مبرات، کمک به فقرا خصوصاً ارحام 
و تهیه جهیزیه خانواده های آبرومند، درمان و دارو برای عافیت بیماران مستند و نیز 
کارهای عام المنفعه در گرکان و در صورت لزوم اقامه مجلس عزاداری ائمه اطهار )ع( در 

هر زمان و مکان و سایر امور خیریه وقف شده است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به وقف دوم به ارزش 60 میلیارد ریال 
عنوان کرد: این منزل مسکونی 300 متری هم توسط هادی رمضانی برای اطعام در 

حرم مطهر امامزاده علیرضا )ع( و کمک به نیازمندان و طلاب وقف شده است.
وی ادامه داد: یک باب منزل مسکونی دیگر هم توسط واقف نیک اندیش قاسم 
تمیمی زاده به عنوان وقف ثبت شده است؛ این خانه 625 متر مربع مساحت داشته 
و ارزش آن در حال حاضر 187 میلیارد و 500 میلیون تومان است. اسکندری به وقف 
یک قطعه زمین 300 متر مربعی اشاره و ابراز کرد: واقف خیراندیش ذبیح الله صادقی 

این زمین را به نیت احداث مسجد در روستای قلعه چم وقف کرده است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: 5 باب منزل مسکونی دیگر هم توقف 
واقفان نیک اندیش مهری طالبی البرز، تراب علی طاهریرزاده، بتول بنت شیخ، محمد 
حسن ابن شیخ باقر، فاطمه دولتی و غضنفر فروغی با نیت هایی همچون برگزاری 
مجالس اهل بیت )ع(، امور فرهنگی و خیریه، درس و بحث و سکونت طلاب مجرد، 
هزینه هیا مسجد، کمک به نیازمندان و برگزاری مراسم تولد و عزاداری برای ائمه اطهار 
)ع( وقف شده اند. وی خاطرنشان کرد: یک وقف دیگر هم در شهرستان کهک به ثبت 
رسیده که شامل یک باب منزل مسکونی به مساحت 270 مترمربع است که توسط 

واقف خیراندیش حاج محمدجانه از اهالی روستای کرمجگان وقف شده است.
اسکندری گفت: مجموع وقف های به ثبت رسیده در سه ماه نخست امسال، 10 

مورد بوده که ارزش آنها 260 میلیارد ریال برآورد می شود.
 

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

پرداخت ۲۶8 میلیارد تومان از مطالبات 
مراکز درمانی 

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت: بزرگترین تسویه مطالبات مراکز درمانی 
طرف قرارداد این استان با رقمی بالغ بر 268 میلیارد تومان انجام شد. 

کاهش  در  مهمی  گام  اقدام،  این  با  افزود:  گفت وگویی  در  محصل  مهدی  سید 
مشکلات مالی شرکای اجتماعی حوزه درمان استان قم برداشته شد.

وی اضافه کرد: مطالبات دانشگاه علوم پزشکی تا پایان آذرماه 1402، مراکز غیر 
دانشگاهی تا پایان دی ماه 1402 و مطالبات پزشکان تا پایان سال 1402 پرداخت 

گردید.
وی با اشاره به دغدغه سازمان تامین اجتماعی در پرداخت به موقع مطالبات مراکز 
طرف قرارداد ، ادامه داد: مدیریت درمان تامین اجتماعی استان قم با پیگیری های 
مستمر در تلاش است تا با تامین منابع مورد نیاز، مطالبات مراکز طرف قرارداد را به 

روز رسانی نماید.
محصل در ادامه گفت: سال گذشته با واریزی جدید بیش از یک هزار و 378 میلیارد 
تومان از مطالبات مراکز طرف قرارداد تامین اجتماعی در استان قم پرداخت شده که بر 
اساس بررسی اسناد ارسالی مراکز طرف قرارداد، 217 میلیارد تومان از مطالبات باقی 

مانده است که با تامین منابع جدید، پرداخت ها به روز رسانی خواهد شد.
وی با تاکید بر لزوم پرداخت به موقع مطالبات مراکز درمانی طرف قرارداد، خاطرنشان 
کرد: مراکز درمانی طرف قرارداد مصداق بارز مشارکت مردم در امر درمان است و ما نیز 

همه تلاش خود را در انجام به موقع تعهدات به کار خواهیم گرفت.
وی بیان کرد: مدیریت درمان قم در استان با 761 مرکز طرف قرارداد می باشد که 
هشت بیمارستان طرف قرارداد در سال گذشته به بیش از 68 هزار بیمار تحت پوشش 

تامین اجتماعی خدمات بستری ارائه کرده است.

فراتر از یک بحران اقلیمی!
گرم شدن شدید هوا در بعضی از کشورها، مثل یونان، 
این  یافته های  است.  بوده  زودهنگام  معمول  از  بیش 
دانشمندان همچنین نشان می دهد که احتمال بالا رفتن 
شدید دما، نسبت به 25 سال پیش، چهار برابر شده است. 
به طور  ناگهانی )و در عین حال شدید( دما  افزایش  این 
کشورهای  سوی  از  نیز  را  بحران  مدیریت  قدرت  طبیعی 

کاهش می دهد.
این روزها شاهد تشدید بحرانهای اقلیمی در جهان و تاثیر آن 
بر گرمایش زمین، محصولات کشاورزی و حتی سبد غذایی 
انسانها در سرتاسر دنیا هستیم. یافته های دانشمندان نشان می دهد که گرمایش زمین، احتمال 
افزایش شدید دمای هوا را »35 برابر« کرده است و به همین دلیل تکرار موج های گرمایی که اخیرا 
در نقاطی از نیم کره شمالی ثبت شده، محتمل تر است.این موج های گرمایی در فصل تابستان، 
هم در حوزه انسانی و هم زیستی بحرانساز خواهد بود. در سطح انسانی، شاهد شیوع گسترده 
گرمازدگی در کشورهای گوناگون دنیا و تلفات ناشی از آن هستیم. پژوهشگران دانشگاهی که در 
مؤسسه توصیف جهانی آب و هوا همکاری می کنند، گرمای بیش از حد هوا را بین ماه مه و اوایل 
ژوئن امسال مورد بررسی قرار دادند. این فاصله زمانی، دوره ای را دربرمی گیرد که موج گرمای 
آمریکا در ایالت های جنوب غربی این کشور از جمله کالیفرنیا، نوادا و آریزونا متمرکر شده بود. 
مکزیک هم در این دوره زمانی شاهد افزایش دمای شدید بود و بنابر گزارش ها دست کم 125 نفر 
در این کشور به دلیل گرمازدگی جان باختند. در این میان، شاهد وقوع پدیده ای تحت عنوان 
گرمای زودهنگام در برخی کشورها هستیم. گرم شدن شدید هوا در بعضی از کشورها، مثل 
یونان، بیش از معمول زودهنگام بوده است. یافته های این دانشمندان همچنین نشان می دهد 
که احتمال بالا رفتن شدید دما، نسبت به 25 سال پیش، چهار برابر شده است. این افزایش 
ناگهانی ) و در عین حال شدید ( دما به طور طبیعی قدرت مدیریت بحران را نیز از سوی کشورهای 
کاهش می دهد. گرمازدگی و تلفات انسانی و زیستی ناشی از این پدیده را قطعا می توان یک 
بحران عمومی در دنیا قلمداد کرد. در برخی مناطق این بحران شدیدتر و در برخی مناطق کمتر 
است اما کلیت وجود آن غیر قابل انکار است. موضوع مهم دیگر، معطوف به مصدر و چرایی شیوع 
این پدیده ) تشدید گرمایش زمین( است. محققان می گویند این پدیده ناشی از فعالیت  انسان 
و مصرف سوخت های فسیلی است. آنها هشدار داده اند که اگر مصرف سوخت های فسیلی 
با شتاب فعلی آن ادامه پیدا کند، بیش از پیش شاهد تغییرات آب وهوایی شدید خواهیم بود.
این هشدارها طی سالهای اخیر بارها داده شده و البته در اکثرکشورها با بی توجهی مواجه شده 
است. در این خصوص گزارشهای همزمان و در عین حال معناداری منتشر شده که نمی توان به 
سادگی از کنار آنها گذشت. به عنوان مثال، همزمان با هشدار کارشناسان در مورد گرم شدن آب 
و هوا و پیامدهای آن، گزارشی جدید منتشر شده است که نشان می دهد مصرف سوخت های 
فسیلی و تصاعد گازهای کربنی در جهان در سال گذشته میلادی به بالاترین حد خود رسیده 
است.علی رغم  افزایش استفاده از انرژی باد و خورشید، افزایش تقاضا باعث شده است که 
مصرف سوخت های فسیلی در سال 2023 همچنان 5/1 درصد بیشتر از سال 2022 باشد. 
بنابراین، ما با یک بحران طبیعی و غیرانسانی مواجه نیستیم، بلکه بخشی از بحران تشدید گرما در 
جهان مصدری انسان ساز داشته و ناشی از الگوی مصرف سوخت در سرتاسر دنیاست:موضوعی 

که باید از سوی سازمانهای بین المللی در قبال آن چاره اندیشی شود.
کارشناسی روابط بین الملل

امام جمعه قم:

دولت چهاردهم برای رفع و خنثی سازی 
تحریم های ظالمانه تلاش کند

امام جمعه قم با بیان اینکه دولت چهاردهم باید برای رفع تحریم های ظالمانه دشمن تلاش  
کند گفت: برای این اقدام، 2 راهکار مذاکره و خنثی سازی تحریم ها وجود دارد.

آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته نمازجمعه قم افزود: امروز به یاری خدا 
با رای مردم، رئیس جمهور منتخب مشخص خواهد شد. وی ادامه داد: با تنفیذ رای مردم از 
سوی رهبر معظم انقلاب، آن کس که آرای بیشتری کسب نموده باشد، به طور رسمی رئیس 
جمهور کشور می شود. سعیدی یادآور شد: رئیس جمهور منتخب، پس از تعیین کابینه و گرفتن 
رای اعتماد از مجلس شورای اسلامی، باید با رعایت اولویت ها و با زمان بندی مشخص، در طول 

خدمت خود به وعده هایش عمل کند.
مذاکره باید با عزت و حکمت و به نفع نظام باشد 

عضو مجلس خبرگان رهبری تاکید کرد: نامزدهای انتخابات باید برای خدمت به مردم، با 
خدای خودشان عهد کنند، چون اگر موفق به در اختیار گرفتن مسئولیتی شدند، آن کسی که 

ذره ای با انقلاب، امام راحل و نظام اسلامی زوایه دارد، به درد نمی خورد.

حنیف غفاری*

محمد باقر قالیباف:
 همه وظیفه داریم به رئیس جمهور 

منتخب کمک کنیم
رئیس مجلس شورای اسلامی نیز پس از اخذ رأی در مرحله دوم 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت:همه وظیفه داریم 
به رئیس جمهور منتخب کمک کنیم.  محمدباقر قالیباف صبح روز 15 
تیر با حضور در حرم مطهر رضوی )ع(، رای خود را به صندوق انداخت 
و در گفتگو با خبرنگاران، ضمن دعوت از تمام مردم و به خصوص افراد 
مردد به شرکت در انتخابات، اظهار کرد: امروز زمان انتخاب مهم ترین 
شخص اجرایی کشور است؛ فردی که تمشیت امور کشور در دست  صفحه 2

آیت الله سیدحسن خمینی:دیگروقت وفاق است ؛

رقابت واختلاف را باید کنار گذاشت
صفحه 2

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( تاکید کرد:

لزوم اخذ نظر حرم 
مطهر در تصمیم گیری 
طرح های مختص حرم

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

تابستان خاموشی برق 
در بخش خانگی نداریم

صفحه 4

صفحه 4

مدیرکل اوقاف استان قم خبر داد؛

ثبت ۱۰ وقف جدید
 به ارزش ۲۶۰ 

میلیارد ریال

معاون توسعه بازرگانی جهاد کشاورزی استان قم:

مشکلی در تامین 
کالاهای اساسی

 در ماه محرم نداریم

صفحه 1

صفحه 5

شنبه  16 تیر ماه 1403  29 ذی الحجه 1445  6 جولای 2024  شماره 5992  سال بیست و هفتم  5000 تومان

سرلشکر موسوی:
هر کس انتخاب شود ارتش به او

 کمک می کند تا موفق باشد
فرمانده کل ارتش نیز پس از اخذ رأی در مرحله دوم چهاردهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه برای ما تفاوتی 
ندارد چه کسی رئیس جمهور شود، تاکید کرد: هر کس انتخاب 
شود ارتش به او کمک می کند تا موفق باشد. سرلشکر موسوی 
فرمانده کل ارتش با اشاره به سهم انتخابات ریاست جمهوری در 
تعیین سرنوشت آیندگان، تصریح کرد:بی تفاوت بودن نسبت به 
صفحه2انتخابات هیچ دلیل منطقی در پشت خود ندارد. وی با اشاره به 

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات 
اسلامی، خبرداد:

اعزام بیش از ۱۰ هزار مبلغ در 
ایام ماه محرم به سراسر کشور

معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه )س( خبرداد:

برنامه های عزاداری حرم  بانوی 
کرامت  در دهه اول محرم 

تبلیغات  دفتر  تبلیغی  و  فرهنگی  معاون 
اسلامی، گفت: در ماه محرم امسال بیش از 10 
هزار مبلغ در سراسر کشور به فعالیت های تبلیغی 
خواهند پرداخت. حجت الاسلام و المسلمین 
سعید روستا آزاد با اعلام خبر اعزام بیش از 10 
کشور،  سراسر  به  محرم  ماه  ایام  در  مبلغ  هزار 
گفت: ایام تبلیغی از روز شنبه شانزدهم تیرماه 
مصادف با شب اول محرم آغاز می شود و مبلغان 
در مکان های تبلیغی خود مستقر شده و به مدت 

فاطمه  حضرت  مطهر  حرم  فرهنگی  معاون 
معصومه سلام الله علیها، برنامه های حرم کریمه 
محرم  ماه  اول  دهه  مناسبت  به  بیت)ع(  اهل 
را اعلام کرد. حجت الاسلام والمسلمین سید 
احمد مشرف پیش از ظهر پنجشنبه در گفت وگو 
با خبرنگاران با اشاره به برنامه های دهه اول ماه 
فاطمه معصومه  در حرم مطهر حضرت  محرم 
پرچم  تعویض  مراسم  گفت:  علیها  الله  سلام 
حرم مطهر حضرت بانوی کرامت روز شنبه 16 
تیرماه از ساعت 18:30 برگزار می شود. معاون 

صفحه 8

صفحه 4

شکوه حضور قمی ها در انتخابات مرحله دوم ریاست جمهوری ؛

ثبت حماسه انتخاب در خاستگاه انقلاب

صفحه 8 طرح :عباس فرامرزی



 شنبه-16 تیر ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 25992

 مسیر دولت آینده چگونه باید
 به توسعه ختم شود؟

توسعه همه جانبه و پایدار از اهداف اصلی هر کشور 
درحال توسعه است. ایران نیز با توجه به منابع غنی و 
استعدادهای بی نظیر خود نیازمند برنامه ریزی دقیق و 

استراتژیک برای تحقق توسعه ای متوازن و پایدار است
اقتصاد به عنوان ستون فقرات هر جامعه، نقشی حیاتی 
در توسعه دارد. ایران می تواند از وابستگی به منابع نفتی 
کاسته و به سمت تنوع بخشی اقتصادی حرکت کند. 
و  گردشگری  مدرن،  کشاورزی  دانش بنیان،  صنایع 

فناوری اطلاعات می توانند موتور محرکه اقتصاد کشور باشند. 
حمایت از کارآفرینان و ایجاد فرصت های شغلی برای جوانان از اولویت های توسعه 
بهبود کیفیت زندگی همه  به معنای  اقتصادی محسوب می شود. توسعه اجتماعی 

شهروندان و ارتقای سطح رفاه عمومی است. 
و  ساختاری  اصلاحات  نیازمند  توسعه  ارکان  از  یکی  عنوان  به   آموزش وپرورش 

سرمایه گذاری بیشتر است. 
بهداشت و درمان نیز باید به گونه ای باشد که همه اقشار جامعه به خدمات بهداشتی 

مناسب دسترسی داشته باشند.
 توجه ویژه به حقوق زنان، کودکان و اقلیت ها و مبارزه با فساد و تبعیض از ضروریات 

توسعه اجتماعی است.
فرهنگ غنی و تاریخی ایران، یکی از بزرگ ترین سرمایه های ملی است که باید با حفظ 
و ترویج آن هویت ملی تقویت شود. هنر، ادبیات، موسیقی و میراث فرهنگی نقش مهمی 
در این راستا دارند. حمایت از هنرمندان و فرهیختگان و ایجاد بسترهای مناسب برای 

فعالیت های فرهنگی ازجمله اقدامات ضروری در مسیر توسعه فرهنگی است. 
توسعه سیاسی به معنای تقویت نهادهای دموکراتیک و احترام به حقوق شهروندی است. 
ایجاد فضای باز و آزاد برای مشارکت همه اقشار جامعه در تصمیم گیری های سیاسی و 
احترام به قانون و شفافیت از اصول اساسی توسعه سیاسی محسوب می شود. این امر 
موجب افزایش اعتماد عمومی و تقویت انسجام ملی خواهد شد. ایران با همبستگی و 

اتحاد می تواند به جایگاهی برسد که شایسته آن است.
 مسیر توسعه، مسیری چالش برانگیز اما قابل تحقق است. با ایمان به خداوند متعال 
و اتکا به توانایی های خود، می توان هر چالشی را پشت سر گذاشت و آینده ای روشن و 

پرامید برای نسل های آینده ساخت. 
امید است که با تلاش همگانی و برنامه ریزی دقیق شاهد ایرانی آباد و آزاد باشیم. 
ایران با بهره مندی از منابع طبیعی غنی، نیروی انسانی جوان و تحصیل کرده و موقعیت 
جغرافیایی ممتاز، پتانسیل های بسیاری برای توسعه در حوزه های مختلف دارد. در ادامه 

به بررسی دقیق تر هر یک از این حوزه ها و ارائه راهکارهای جامع تر پرداخته می شود.
  نوآوری و پیشرفت؛ راهکارها

 ایجاد مراکز نوآوری و فناوری در دانشگاه ها: این مراکز می توانند بستری برای تحقیقات 
علمی و پروژه های نوآورانه باشند و با صنعت در تعامل نزدیک قرار گیرند.

بهره کم،  با  وام های  ارائه  و شرکت های دانش بنیان:  استارت آپ ها  از  مالی   حمایت 
تسهیلات مالیاتی و تسهیلات دولتی به استارت آپ ها می تواند به رشد سریع تر آنها کمک 
کند.  برگزاری مسابقات و جشنواره های نوآوری: این مسابقات می توانند انگیزه ای برای 
جوانان و محققان باشند تا ایده های خلاقانه خود را ارائه دهند و به مرحله تجاری سازی 

برسانند.
 ایجاد اکوسیستم نوآوری: تشکیل شبکه های همکاری بین دانشگاه ها، صنایع و دولت 

برای تشویق به تبادل دانش و فناوری. 
توسعه و عدالت؛ راهکارها

 توسعه مناطق محروم: ایجاد زیرساخت های اساسی مانند آب، برق، گاز و اینترنت در 
مناطق محروم و روستایی.

 برنامه های اجتماعی و آموزشی: ارائه برنامه های آموزشی رایگان برای کودکان و نوجوانان 
در مناطق کم برخوردار و ارائه بورسیه های تحصیلی به دانش آموزان ممتاز.

 ایجاد شغل در مناطق محروم: تشویق سرمایه گذاری در صنایع محلی و کوچک و 
متوسط و ارائه تسهیلات به کارآفرینان محلی. 

فرصت های برابر و منزلت اجتماعی؛ راهکارها
تدوین و اجرای قوانین حمایتی: تصویب و اجرای قوانین سخت گیرانه علیه تبعیض های 
جنسیتی، قومیتی و مذهبی.  آموزش حقوق شهروندی: برگزاری دوره های آموزشی در 

مدارس و دانشگاه ها برای آگاهی بخشی به حقوق و وظایف شهروندی.
تشویق به مشارکت اجتماعی: ایجاد فضاهای عمومی برای مشارکت شهروندان در 

تصمیم گیری های محلی و ملی.
 روابط بین المللی؛راهکارها

 دیپلماسی فعال و موثر: ایجاد روابط دیپلماتیک قوی با کشورهای مختلف و عضویت در 
سازمان ها و نهادهای بین المللی.

 تسهیل تجارت بین المللی: کاهش موانع تجاری و تعرفه های گمرکی برای جذب 
سرمایه گذاری خارجی و افزایش صادرات.

 همکاری های علمی و فرهنگی: برگزاری تبادلات علمی و فرهنگی با کشورهای پیشرفته 
برای بهره گیری از تجارب و دانش های جدید.

  جوانان و امید به آینده؛ راهکارها
 برنامه های کارآفرینی و اشتغال: ایجاد برنامه های آموزشی و کارآموزی برای جوانان در 

حوزه های مختلف و تشویق به کارآفرینی.
حمایت از فعالیت های ورزشی و فرهنگی: توسعه زیرساخت های ورزشی و فرهنگی برای 

ایجاد فضای مناسب برای فعالیت های جوانان.
ایجاد فضاهای عمومی و اجتماعی: ساخت پارک ها، مراکز فرهنگی و اجتماعی برای 

افزایش تعاملات اجتماعی و ایجاد حس تعلق در جوانان.
  اقتصاد؛ راهکارها

 رفع تحریم و تنوع بخشی به اقتصاد: توسعه صنایع غیرنفتی مانند گردشگری، کشاورزی 
مدرن، صنایع دستی و فناوری اطلاعات.

تقویت بخش خصوصی: کاهش مقررات زائد و ایجاد فضای رقابتی برای کسب وکارهای 
کوچک و متوسط.

 توسعه زیرساخت های مالی: ایجاد بانک های تخصصی برای حمایت از صنایع مختلف 
و تسهیل دسترسی به منابع مالی بین المللی. 

 مدیران کارآمد؛راهکارها
 آموزش و تربیت مدیران: برگزاری دوره های آموزشی و کارگاه های تخصصی برای مدیران 
در سطوح مختلف.  ارزیابی و پایش عملکرد مدیران: ایجاد سیستم های ارزیابی مستمر 

برای سنجش کارایی و اثربخشی مدیران.
 تشویق به نوآوری در مدیریت: ارائه پاداش ها و مشوق های مالی برای مدیرانی که از 

روش های نوین مدیریتی استفاده می کنند.
  شادی و امید به آینده؛ راهکارها

بهبود کیفیت زندگی: ارتقاء سیستم های بهداشتی، آموزشی و رفاهی برای افزایش 
رضایت عمومی.

 ترویج فرهنگ شادی و مثبت اندیشی: برگزاری جشنواره ها و رویدادهای فرهنگی برای 
تقویت حس شادی و امید در جامعه.

حمایت از فعالیت های هنری و فرهنگی: تشویق به فعالیت های هنری و فرهنگی و 
ایجاد فضاهای مناسب برای هنرمندان و فرهنگ دوستان.

  حفاظت از محیط زیست
کاهش آلاینده ها: تدوین و اجرای مقررات سخت گیرانه برای کاهش انتشار آلاینده های 

صنعتی و خودرویی.
مدیریت منابع آبی: اجرای پروژه های مدیریت پایدار منابع آبی، مانند سیستم های 

آبیاری هوشمند و استفاده بهینه از منابع آب.
برای  مراتع  و  احیای جنگل ها  و  برنامه های حفاظت  اجرای  از جنگل ها:  حفاظت 

جلوگیری از تخریب محیط زیست و افزایش پوشش گیاهی.
 سرمایه گذاری در زیرساخت ها

راه آهن سریع السیر: ساخت خطوط راه آهن سریع السیر بین شهرهای بزرگ مانند 
تهران، اصفهان و مشهد می تواند حمل ونقل را تسهیل و هزینه ها را کاهش دهد.

بندرهای پیشرفته: توسعه و تجهیز بنادر جنوبی کشور مانند بندر شهید رجایی و بندر 
چابهار برای افزایش ظرفیت حمل ونقل دریایی و تسهیل صادرات و واردات.

شبکه های اینترنت پرسرعت: گسترش فیبرنوری و اینترنت پرسرعت در سراسر کشور 
برای تقویت زیرساخت های ارتباطی و افزایش دسترسی به خدمات دیجیتال.

 به طور خلاصه می توان گفت، توسعه پایدار و جامع ایران نیازمند رویکردی همه جانبه 
و بلندمدت است که در آن همه بخش های جامعه مشارکت داشته باشند. با اجرای 
راهکارهای پیشنهادی و توجه به نیازها و پتانسیل های مختلف کشور، ایران می تواند 
به یکی از کشورهای پیشرفته و پیشرو در جهان تبدیل شود. ایجاد عدالت اجتماعی، 
احترام به حقوق شهروندی و توجه به نسل جوان از مهم ترین عوامل موفقیت در این مسیر 

خواهند بود.

اخبار

سعید جلیلی:

 منتخب مردم مورد احترام و رئیس 
جمهور همه کشور است 

نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه حضور پرشکوه 
مردم پای صندوق های رای جمهوریت نظام را به رخ جهانیان می کشاند، تاکید 

کرد: منتخب مردم هر کس که باشد، از فردا همه باید به او کمک کنند.
"سعید جلیلی" نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری روز )جمعه، 
15 تیرماه( پس از انداختن رای خود به صندوق در محل مسجد جامع قرچک در 
جمع خبرنگاران افزود: سلام بر همه مردم عزیز ایران در اقصی نقاط کشور که بار 

دیگر جمهوریت نظام را به رخ جهانیان می کشانند.
وی بیان داشت: امروز همه دنیا اعتراف دارند که این مردم هستند که تعیین 
می کنند در چهار سال آینده چه کسی مسئولیت ریاست جمهوری را عهده دار 
باشد و این حق شماست که تعیین کنید چه مسیری، چه فردی و چه رویکردی در 

4 سال آینده کشور را اداره کند.
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری خاطرنشان کرد: آنچه که 
مردم انجام می دهند کاری بزرگ است، من بارها عرض کردم که برنامه، برآورد، 
شعار و رویکرد ما این است که امروز یک جهان فرصت داریم و در چهار سال آینده 

این جهان فرصت باید تبدیل به یک ایران جهش شود.
جلیلی ادامه داد: لازمه ی اینکه ما به چنین جهشی دسترسی داشته باشیم 
این است که همه مردم باید آن نقش پرشکوه خود را ایفا کنند و امروز نقطه شروع 
آن حرکت و ایفای نقش است و از همین ها شروع می شود. وی گفت: هرچه مردم 
بیشتر پای صندوق های رای بیایید، آن نقش پرشکوه ایفا می شود و قدرت نظام و 

توانایی آن برای یک جهش بزرگ در 4 سال آینده بیشتر فراهم می شود.
 

محمدرضا عارف  :

به مسائل فرهنگی نباید پاسخ امنیتی داد
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مردم صاحبان اصلی انقلاب 

هستند، پاسخ مسائل فرهنگی، رویکرد سیاسی و امنیتی نیست.
جمعه  روز  صبح  اسلامی  شورای  مجلس  سابق  عضو  عارف  محمدرضا 
-15 تیرماه- با حضور در حسینیه جماران و شرکت در مرحله دوم انتخابات 

ریاست جمهوری رای خود را به صندوق انداخت.
عارف پس از رای دادن در جمع خبرنگاران گفت: عده ای به هر حال حق دارند، 
انتقاد و اعتراض دارند، که باید به مسائل اینها که صاحبان انقلاب هستند و همیشه 
مردم در صحنه هستند رسیدگی شود؛ امیدوارم بعد از اعلام نتایج و استقرار دولت 
جدید دولت به این مسائل پرداخته شود، تا مثل گذشته شاهد حضور حداکثری 
مردم باشیم . عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در خیلی از انتخابات ها 
انتخاب بین چند نفر بود که خیلی تفاوت داشت و افراد با توجه به عقبه و تفکری 
هم که دارند خیلی متفاوت است در این دوره در کنار اختلاف سوابق مدیریتی، 
دو دیدگاه مطرح است؛ وی افزود: مردم باید در چارچوب قانون اساسی و ارزش 
های حاکم بر انقلاب اسلامی انتخاب کنند دیدگاهی که می خواهند براساس 
آن کشور بحرانی شود و می خواهند پاسخ مطالبات مردم را بدهند مطالبات 
اقتصادی شان که کوتاه مدت تر است، یا مطالبات فرهنگی و اجتماعی که باید به 
آن رسیدگی شود. عارف بیان کرد: به هر حال مردم باید در جریان دیدگاه ها قرار 
گیرند و انتخاب کنند حق با مردم است، تحمیل دیدگاه و تفکر فرهنگی معمولا 
نتیجه معکوس می دهد امور فرهنگی و تحمیل دیدگاه باید با سازو کار خود که 
فرهنگی است. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان کرد: اگر بنا باشد با 
یک رویکرد سیاسی و امنیتی بخواهند یک مساله فرهنگی جا انداخته شود، هیچ 
نتیجه ای نخواهد داد و این مساله ای است که بعد از 40 سال همه باید بفهمیم 
و از این نگاه قیم مابانه که بعضا متاسفانه با آن روبه رو هستیم، کنار گذاشته شود. 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

همه به رئیس جمهور منتخب کمک کنیم
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی پس از رای دهی به نامزد منتخبش در چهاردهمین 
دوره ریاست جمهوری گفت: مردم ایران امروز پشت سر هر نامزدی قرار بگیرند 

رئیس جمهور همه مردم ایران است و وظیفه ما کمک به این منتخب است.
محمدمهدی اسماعیلی پس از رای دادن در تالار وحدت در جمع خبرنگاران 
گفت: مردم با حضور پای صندوق های رای، بلوغ سیاسی بالای خودشان را به 

نمایش می گذارند.
وی افزود: در یک هفته دو انتخابات سراسری بزرگ با حضور مردم در حال 
برگزاری است، شاید این شکل آرامش و امنیت و آزادی بالا در بیان دیدگاه ها و 
انتخاب مردم در چنین سطحی را در هیچ کجای دنیا داشته باشیم، انتخابات 
متعلق به مردم است، برگزارکنندگان و تعیین کنندگانش مردم اند و هر آنچه مردم 
تشخیص دادند و تصمیم گرفتند و پشت سر هر نامزدی قرار گرفتند رئیس جمهور 

همه مردم ایران و وظیفه ما کمک به منتخب همه مردم ایران است.
اسماعیلی تاکیدکرد: مردم ایران تجربه موفقی را پیش رو دارند که کارنامه و در 
معرض قضاوتشان است؛ وضعیت کشور در سال 1400 را همه می دانند ولی 
براساس تلاش های صورت گرفته در سال 1403 بسیاری از مشکلات به فرصت 
های جدید تبدیل شده است. انشاالله مردم به تداوم مسیر خدمتگذاری اقبال 
نشان دهند و رییس جمهور منتخب بتواند با پشتیبانی آرای بالا مسیر نورانی 
دولت آیت الله رئیسی را ادامه دهد. وی افزود: برآوردها در وزارت کشور نشان 
می دهد حضور مردم پای صندوق ها نسبت به هفته گذشته رشد خوبی داشته 

است، امیدوارم شاهد یک رئیس جمهور خوب با رای بسیار بالا باشیم.
 

اسحاق جهانگیری:

 پزشکیان پیروز شود دولت خودش را 
تشکیل می دهد

معاون اول رئیس جمهوری در دولت یازدهم و دوازدهم بعد از رای دادن گفت: 
در صورت پیروزی »مسعود پزشکیان« دولت خودش را تشکیل می دهد،دولت او 

ادامه دولت دیگر و شخص دیگری نیست.
اسحاق جهانگیری صبح جمعه - 15 تیر- با حضور در حسینیه ارشاد و رای دادن 
در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا مبنی بر اینکه در صورت انتخاب آقای پزشکیان آیا 
ایشان دولت سوم روحانی را تشکیل خواهند داد یا خیر؟ گفت: آقای پزشکیان 
شخصیتی است با فکر و اندیشه و با این رویکرد به صحنه انتخابات آمده است؛ او 
دولت خودش را تشکیل خواهد داد دولت هیچ کس دیگری را تشکیل نمی دهد. 
جهانگیری گفت: انتخابات برای هر کشوری مهم است به ویژه در این برهه خاص که 
مشکلات زیادی در مسائل اقتصادی و بین المللی قرار داریم. وی افزود: نامزد که هر 

کدام نماینده یک طرز تفکر است و این مردم هستند که انتخاب می کنند.
 

معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان:

مردم مطمئن باشند ناظران از آرای آن ها 
به خوبی محافظت می کنند

انتخابات شورای نگهبان گفت: مردم مطمئن باشند  معاون اجرایی و امور 
ناظران از آرای آن ها به خوبی محافظت می کنند.

محمدحسن صادقی مقدم، معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان بر 
انتخابات بعد از انداختن رأی خود در صندوق رأی در جمع خبرنگاران، بیان کرد: 

همه شعب اخذ رأی تا پیش از ساعت 10 صبح به آمادگی 100 رسیدند.
وی اظهار کرد: خداوند را شاکریم که همکاران ما در 58 هزار و 638 شعبه و بالغ 
بر 200 هزار نفر حضوری مؤثر و فعال دارند و مردم مطمئن باشند که ناظران بصیر 
از آرای آن ها به خوبی محافظت می کنند و به عنوان یک امانت به نتیجه نهایی 
خواهند رساند. معاون اجرایی و امور انتخابات شورای نگهبان بر انتخابات تصریح 

کرد: نظارت در همه جا به صورت مؤثر در حال انجام است.

از ساعت 8 صبح  ریاست جمهوری  انتخابات  مرحله دوم چهاردهمین دوره 
روز جمعه  15 تیرماه به دستور وزیر کشور در سراسر کشور آغاز شد و بسیاری از 
شخصیت ها و چهره های مختلف سیاسی ، فرهنگی ، اجتماعی ، هنری و ورزشی 

وغیره  در کنار مردم در انتخابات شرکت کرده اند.
بعد از این حادثه غم انگیز و دردناک آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری 
ایران اسلامی بر اساس قانون اساسی با موافقت رهبر معظم انقلاب »محمد 
مخبر« معاون اول رئیس جمهوری سرپرست نهاد ریاست جمهوری را برعهده 
گرفت و دستگاه ها مربوط نیز باید زمینه برگزاری انتخابات ریاست جمهوری ظرف 
مدت 50 روز را فراهم می کردند. در مرحله اول هیچ کدام  کانیدا ها موفق به کسب 
آرا مدنظر برای پیروزی در انتخابات نشدند. و دکتر مسعود پزشکیان و دکترسعید 
جلیلی به مرحله دوم راه یافتند و ایم ررحله نیز باحضور پرشور مردم روز جمعه 15 

تیرماه برگزارشد.
رهبر انقلاب اسلامی:

ان شاءالله مردم رای بدهند و بهترین را انتخاب کنند
رهبر معظم انقلاب اسلامی تأکید کردند: ان شاءالله مردم عزیزمان با همت 
بیشتر در مرحله دوم انتخابات ریاست جمهوری و حضور در پای صندوق های 
رأی و انتخاب بهترین، کار را در این مرحله تمام می کنند.حضرت آیت الله خامنه 
ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی، در نخستین لحظات آغاز دور دوم انتخابات 
چهاردهمین دوره ریاست جمهوری، با حضور در حسینیه حضرت امام خمینی 
)ره( رأی خود را به صندوق سیار شماره 110 انداختند. رهبر انقلاب پس از 
انداختن رای خود در صندوق 110، روز انتخابات را یک روز خوب و روز فعال شدن 
مردم برای یک امر مهم سیاسی دانستند و گفتند: ان شاءالله مردم عزیزمان با 
همت بیشتر در مرحله دوم و حضور در پای صندوق های رأی و انتخاب بهترین، 
کار را در این مرحله تمام می کنند تا فردا شنبه رئیس جمهورمان را داشته باشیم. 
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به برخی گزارش ها مبنی بر افزایش شوق و 
علاقه مردم در این مرحله از انتخابات ریاست جمهوری افزودند: اگر این گونه باشد 
خرسند کننده است و امیدواریم خداوند متعال ملت را موفق و کشور را آباد کند 
و همه کسانی را که در این مسیر زحمت می کشند مشمول لطف و رحمت خود 

قرار دهد.
سرپرست ریاست جمهوری  :

دولت بدون هیچ گرایشی انتخابات را برگزار می کند
سرپرست ریاست جمهوری  نیز پس از اخذ رأی در مرحله دوم چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری گفت: مردم اطمینان داشته باشند دولت بدون هیچ 
گرایشی این انتخابات را برگزار می کند و به دقت در حال رصد سلامت انتخابات 

هستند تا از رای مردم به نحو احسن صیانت شود. 
محمد مخبر در جمع خبرنگاران اظهار داشت: یاد رئیس جمهور شهید را به 
جد گرامی می داریم. انصافاً خلأ وجودی ایشان لحظه به لحظه خودش را نشان 

می دهد. ان شاءالله روح ایشان با اجدادشان محشور شود.
وی عنوان کرد: کار فوق العاده سخت و مشقت آمیزی در حال شکل گیری 
است. برای انتخابات ریاست جمهوری از یک سال پیش تدارک دیده می شود و کار 
سختی است از یک کشور پهناور با جمعیت 85 میلیونی فراهم کردن امکانات برای 

پای صندوق رأی آمدن همه مردم کار بسیار سختی است.
از شورای  اندرکاران  از همه دست  کرد:  تصریح  ریاست جمهوری  سرپرست 
نگهبان، وزارت کشور، نیروهای امنیتی و انتظامی، صدا و سیما سپاسگزاریم. کار 
خوب و بسیار دقیقی در حال شکل گیری است. الحمدلله کار خوب پیش رفته و 

حالا هم نسبت به هفته گذشته استقبال بیشتری صورت گرفته است.
مخبر اذعان داشت: ان شاء الله خدا کمک کند تا مردم مسؤولیت خود را به 
خوبی انجام دهند. یکی از مؤلفه های ارزش و عزت حکومت اسلامی در دنیا 
همین انتخابات است و امیدوار هستیم میزان مشارکت نسبت به هفته گذشته 
افزایش داشته باشد. وی در پایان تاکید کرد: مردم اطمینان داشته باشند دولت 
بدون هیچ گرایشی این انتخابات را برگزار می کند و به دقت در حال رصد سلامت 
انتخابات هستند تا از رأی مردم به نحو احسن صیانت شود. امیدوارم امشب و فردا 

صبح شاهد انتخابات خوبی برای مردم عزیز باشیم.
اژه ای: رئیس جمهور با آرای بالاتر از پشتوانه بیشتر مردمی برخوردار خواهد بود

رئیس قوه قضاییه نیز پس از اخذ رأی در مرحله دوم چهاردهمین دوره انتخابات 
در  باید  کند،  پیشرفت  کشور  می خواهند  مردم  اگر  گفت:  جمهوری  ریاست 
انتخابات شرکت کنند.  حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، هنگام حضور 
در صف رأی دهندگان، با تعدادی از مردم به گفتگوی چهره به چهره پرداخت و 
مطالب آنان را استماع کرد. رئیس قوه قضاییه، سپس طی مصاحبه ای در جمع 
خبرنگاران، اظهار کرد: امروز جمعه پانزدهم تیرماه روز سرنوشت سازی برای کشور 

است؛ امروز روزی برای تعیین رئیس جمهور به مدت 4 سال است.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: طبیعتاً چنانچه رئیس جمهور با آرای بالاتری 
انتخاب شود از پشتوانه بیشتر مردمی برخوردار خواهد بود و به عنوان مقام اول 

اجرایی کشور می تواند اهداف و برنامه ها را بهتر و سریعتر انجام دهد.
رئیس دستگاه قضا بیان داشت: چنانچه با دید ملی، دینی و سیاسی بنگریم 
و نسبت به سرنوشت کشورمان و رفع مشکلات تاکید و ابرام داشته باشیم باید 
به صورت گسترده در انتخابات شرکت کنیم و شخصیتی را که اصلح می باشد را 

انتخاب کنیم.
قالیباف:

 همه وظیفه داریم به رئیس جمهور منتخب کمک کنیم
رئیس مجلس شورای اسلامی نیز پس از اخذ رأی در مرحله دوم چهاردهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت:همه وظیفه داریم به رئیس جمهور منتخب 
کمک کنیم.  محمدباقر قالیباف صبح روز 15 تیر با حضور در حرم مطهر رضوی 
)ع(، رای خود را به صندوق انداخت و در گفتگو با خبرنگاران، ضمن دعوت از 
تمام مردم و به خصوص افراد مردد به شرکت در انتخابات، اظهار کرد: امروز زمان 
انتخاب مهم ترین شخص اجرایی کشور است؛ فردی که تمشیت امور کشور 
در دست او قرار دارد. اگر امروز کسی تردید کند و در انتخابات حضور نیابد، در 

حقیقت تصمیم گیری برای 4 سال آینده خود را رها کرده است.
انتخابات  اول  مرحله  در  مردم  مشارکت  کاهش  از  تأسف  ابراز  با  وی 
ریاست جمهوری، بیان کرد: در مرحله قبل 40 درصد مردم مشارکت کردند که 
متاسفانه پایین ترین میزان مشارکت در انتخابات ریاست جمهوری بود. امیدواریم 
مردم با حضور پرشور خود در این مرحله، مشارکت پایین مرحله قبل را جبران کنند 
و سرنوشت 4 سال آینده خود را به درستی رقم زنند. رئیس مجلس با تاکید بر اینکه 
همه وظیفه داریم به رئیس جمهور منتخب کمک کنیم، افزود: رئیس جمهور هرگز 
نمی تواند به تنهایی مشکلات را حل کند. البته که ما در عین حال بر پاسخگویی 
رئیس جمهور تاکید داریم، اما کمک مردم و به خصوص جوانان به دولت برای 
پیشبرد اهداف ضروری است. قالیباف با اشاره به اینکه امروز مهمترین دغدغه 
کشور، اقتصاد است، گفت: دولت باید این حوزه را در اولویت قرار دهد. برای حل 

مشکلات اقتصادی مانند هر اقدام دیگری نیازمند اجماع و وحدت ملی هستیم.
وی با تاکید بر اینکه امیدواریم دولت کابینه ای قوی تشکیل دهد، عنوان کرد: 
مهم ترین تصمیم مجلس، بررسی دقیق و رای اعتماد به وزرای پیشنهادی خواهد 
بود. مهمترین نقش مجلس در اولین گام، تایید کابینه قوی برای دولت است. پس 
از آن نیز همکاری های مشترک خصوصا برای اجرای برنامه هفتم آغاز خواهد شد. 

امیدواریم در 4 سال آینده مجلس و دولت به خوبی با یکدیگر همکاری کنند و 
میثاق ملی بین دولت، مجلس و مردم شکل گیرد.

آیت الله آملی لاریجانی:
همه باید به رئیس جمهور  برای رفع مشکلات کمک کنند 

دوم  مرحله  در  رأی  اخذ  از  پس  نیز  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: مشکلات کشور کم نیست 
و رئیس جمهور به تنهایی حتماً نمی تواند این کار ها را انجام دهد. همه باید به 
هم کمک کنند و مردم و مسئولان دست به دست هم دهند تا بتوانند مشکلات 
عدیده ای که در کشور وجود دارد به ویژه مسئله معیشت و اقتصاد، تورم و تامین 

مالی بنگاه های اقتصادی و مسائل فرهنگی و اجتماعی برطرف شود. 
 آیت الله صادق آملی لاریجانی با بیان اینکه امیدوارم که این دوره مردم بهتر 
و بیشتر از هفته گذشته در انتخابات شرکت کنند و حضور گسترده تری داشته 
باشند، اظهار داشت: حضور گسترده مردم پای صندوق های رأی در اقتدار و 

امنیت ملی کشور تاثیر به سزایی دارد و باید فرصت ها را مغتنم بشماریم. 
وی افزود: کسی که امروز به عنوان رئیس جمهور انتخاب می شود، کسی است 
که سرنوشت اجرایی کشور را بر عهده خواهد داشت و این مسأله بسیار مهم است. 
آملی لاریجانی تاکید کرد: امیدواریم با همدلی، همیاری و هم افزایی همه 
نیرو هایی که در صحنه های اجتماعی فعالند، بر این مشکلات فائق آییم و خداوند 

آنچه خیر است مقدر کند.
سخنگوی شورای نگهبان؛

برنده انتخابات امروز منتخب ملت ایران است
سخنگوی شورای نگهبان نیز پس از اخذ رأی در مرحله دوم چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری گفت: هر فردی که امروز اسمش از صندوق های رای 

خارج شود؛ منتخب ملت ایران محسوب می شود.
ریاست  انتخابات  اول  مرحله  گذشته  جمعه  گفت:   ، نظیف  طحان  هادی 
جمهوری برگزار شد و با توجه به اینکه هیچ کدام از نامزدها اکثریت مطلق آرا را به 

دست نیاوردند، امروز مرحله دوم انتخابات ریاست جمهوری برگزار می شود.
وی بیان کرد: بر اساس قانون، امروز هر کسی رأی بیشتری کسب کند، به عنوان 
رئیس جمهور منتخب ایران معرفی خواهد شد. طحان نظیف ادامه داد: مردم ما 
چه کسانی که هفته قبل رأی دادند و چه کسانی که هفته گذشته رأی ندادند، 
این امکان را دارند که امروز رأی خود را به صندوق های اخذ رأی بسپارند و با هیچ 
محدودیتی به لحاظ قانونی در آیت زمینه مواجه نیستیم. طحان نظیف بیان کرد: 
در شورای نگهبان مانند ادوار گذشته این اطمینان را می دهیم که نسبت به آرای 
تک تک مردم به عنوان حق الناس صیانت کنیم و آرای مردم را حق الناس می دانیم 

و تمام تلاش خود را برای صیانت از آرای مردم انجام خواهیم داد.
سرلشکر موسوی:

هر کس انتخاب شود ارتش به او کمک می کند تا موفق باشد
فرمانده کل ارتش نیز پس از اخذ رأی در مرحله دوم چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه برای ما تفاوتی ندارد چه کسی رئیس جمهور 

شود، تاکید کرد: هر کس انتخاب شود ارتش به او کمک می کند تا موفق باشد.
سرلشکر موسوی فرمانده کل ارتش با اشاره به سهم انتخابات ریاست جمهوری 
در تعیین سرنوشت آیندگان، تصریح کرد:بی تفاوت بودن نسبت به انتخابات 
اول  مرحله  برگزاری  به  اشاره  با  وی  ندارد.  خود  پشت  در  منطقی  دلیل  هیچ 
انتخابات ریاست جمهوری برای این مرحله از انتخابات به مردم توصیه کرد که 
از بین دوکاندیدای این انتخابات آن را که به ایده ها افکار و آنچه برای آینده ایران 
می پسندند، نزدیک تر می بینند، انتخاب کنند. فرمانده کل ارتش همچنین بالا 
بودن رای فردی که به عنوان رئیس جمهور انتخاب می شود را در تقویت قدرت 
بازدارندگی و دفاعی کشور موثر برشمرد. وی در عین حال تصریح کرد: برای ارتش 
اینکه چه کسی انتخاب می شود، فرقی ندارد هر کسی مسوولیت اداره کشور را 
برعهده بگیرد و رئیس جمهور شود ارتش تمام قد از او حمات می کند و تلاش 

خواهد کرد موفق باشد؛ چراکه موفقیت دولت موفقیت کشور است.
آیت الله سیدحسن خمینی:دیگروقت وفاق است ؛

رقابت واختلاف را باید کنار گذاشت
نوه امام خمینی )ره( و تولیت و سرپرست موسسه تنظیم و نشر آثار بنیانگذار 
کبیر انقلاب اسلامی پس از رای دادن در حسینیه جماران گفت: فردای انتخابات 
»روز وفاق« است، همه باید هر اختلافی که در دوره رقابت ها شکل می گیرد را کنار 
بگذارند و کمک کنند به هر کسی که سر کار می آید تا بتواند مشکلات کشور را 

برطرف کند.
همه  باید  است  وفاق  روز  فردا  گفت:  دادن  رای  از  پس  خمینی  سیدحسن 
اختلافاتی که در دوره رقابت ها شکل می گیرد را کنار بگذارند و کمک بکنند به هر 
کسی که سر کار می آید بتواند مشکلات را برطرف کند، کارآمدی نظام اسلامی 

جمهوری اسلامی مهمترین هدفی است که باید تحقق یابد.
وی افزود: بسیار امیدوارم که امروز مشارکت بسیار بیشتر از قبل شود، البته 

گزارش ها و نظرسنجی های که پایه علمی دارد این طور نشان می دهد.
تولیت مرقد امام خمینی)ره( افزود: امیدوارم که مردم در این دوره از انتخابات 
شرکت کنند و با انتخاب یک رئیس جمهور قوی بتوانند آینده خودشان را بهتر 
بسازند. نوه بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی ادامه داد: رای بسیار بالای مردم هم 
در اصل مشارکت، هم برای شخص رئیس جمهور آینده، برای قدرتی که رئیس 
جمهور می تواند دارا شود بسیار موثر است و ان شاءالله امروز را به یک جشن ملی 
تبدیل خواهیم کرد.  وی تاکید کرد: فردا روز وفاق است باید همه اختلافاتی که در 
دوره رقابت ها شکل می گیرد را کنار بگذارند و کمک کنند به هر کسی که سر کار 

می آید بتواند مشکلات را برطرف کند.
هادی خامنه ای: 

رئیس جمهور باید با کمک کارشناسان مشکلات کشور را حل کند
دبیرکل مجمع خط امام)ه( نیز پس از مشارکت در دور دوم انتخابات ریاست 
جمهوری گفت: رئیس جمهور باید با کمک همکاران و مشاوران و کارشناسان 

مصمم و قاطع، مشکلات کشور را حل کند.
حجت الاسلام هادی خامنه ای  در جمع خبرنگاران در واکنش به مشارکت کمتر 
از حد انتظار در دور اول انتخابت ریاست جمهوری گفت: عده ای نیامدند و ناامید 
بودند و فکر می کردند رئیس جمهور نقش زیادی در سرنوشت ندارد و او هیچ کاره 
است، این تفکر درست نیست. هادی خامنه ای افزود: رئیس جمهور آینده باید 
با استفاده از همکاران و مشاوران و کارشناسان مناسب که مصمم و قاطع باشند 

مشکلات کشور را حل کنند، این افراد نقطه ضعفی داشته باشند.
وی گفت: تحریم ها و FATF از مشکلات و موانع ما در حوزه اقتصاد و و روابط 

خارجی است، اما هیچ مشکلی در دنیا غیرقابل حل نیست،
هادی خامنه ای درباره پوشش و حجاب گفت: نوع برخوردهای تند با بدحجابی 
نه تأثیر خوبی دارد نه مشکل را حل می کند، مخالف این برخوردها هستیم اما در 

عین  حال به اصل حجاب معتقدیم.
پزشکیان در شهر قدس رای خود را به صندوق انداخت

مسعود پزشکیان برای رای دادن در مدرسه عاشورای شهر قدس حضور یافت.
مسعود پزشکیان نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری روز جمعه 

15 تیر 1403 در مدرسه عاشورای شهر قدس، برای رای دادن حضور یافت.
جلیلی در مسجد قرچک ورامین رای خود را به صندوق انداخت 

سعید جلیلی نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری برای رای دادن 
در مسجد قرچک ورامین حضور یافت. »سعید جلیلی« نامزد چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری به همراه محسن منصوری رئیس ستادخود برای رای 
دادن در مسجد قرچک ورامین حضور یافت. در مرحله دوم چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری شاهد افزایش مشارکت مردم قم و اقصی نقاط کشور 
بودیم که با درک شرایط کشور با حضور پرشور خود برگ زرین دیگری  به تاریخ پر 
افتخار ایران  اسلامی  افزوده اند. مردم ایران اسلامی علیرغم گلایه و نارضایتی 
های که داشتند نشان دادند همچنان پای کار نظام و انقلاب هستندو این حضور 
مسئولیت منتخب ملت را افزایش می دهد تا با کار شبانه روزی و استفاده از تمام 
ظرفیت های کشور فارغ از نگاههای جناحی در جهت رفع مشکلات اقتصادی 
و معیشتی  مردم گام بردارند  ودر دوران مسئولیت خود لبخند رضایت برلبان این 

ملت  غیور بنشاند.

تداوم  حضور پرشور ایرانیان پای صندوق های رأی؛

همه برای سربلندی ایران آمدند

جهانبخش خانجانی*
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سلامت

با پارگی رگ در چشم چه باید کرد؟ نازک شدن موها چه دلایلی می تواند داشته باشد وچه باید کرد؟
چرا موهایتان نازک شده اند؟

آیا متوجه شده اید اخیراً وقتی موهایتان را شانه می زنید یا در حمام 
می شویید، تارهای زیادی می ریزند؟ ساده نیست که بپذیرید موهای 

زیبایتان در حال نازک تر شدن و ریختن هستند.
اینکه وقتی در آینه به خود نگاه می کنید قسمت بیشتری از کف 
ناراحت  بیشتر  خصوصاً  نیست.  خوشایند  اصلًا  ببینید  را  سرتان 
را  تقویت کننده های جورواجور  و  روز شامپوها  اگر هر  خواهید شد 

امتحان کنید و نتیجه ای نبینید.
پیش از اینکه بترسید و فکر کنید در حال ازدست دادن موهایتان 
هستید خوب است بدانید میزان ریزش موی نرمال 50 تا 100 تار مو 
در روز است. اما اگر ریزش موی شما بیشتر از این اندازه باشد چطور؟ 
ریزش  با  مرتبط  و علت های  پزشکی شوید  بررسی  حالا لازم است 

مویتان را پیدا کنید.
اختلالات هورمونی

اختلالات هورمونی نه تنها بر سلامت عمومی اثر می گذارند بلکه 
می توانند باعث ریزش مو نیز بشوند. بیماری های تیروئید، سندرم 
تخمدان پلی کیستیک و یائسگی از عوارض شایعی اند که می توانند 
سیکل طبیعی رشد موها را تحت تأثیر قرار داده و منجر به ریزش مو 
شوند. مثلًا غده تیروئید شما تنظیم کنندهٔ سوخت و سازتان است و 
اینکه بدنتان چقدر انرژی تولید می کند؛ بنابراین تعجبی ندارد که یک 

تیروئید کم کار می تواند باعث ریزش مو یا نازک شدن تارهای مو شود.
اگر بدنتان دچار کمبود یک سری از مواد مغذی مهم باشد، مثلًا 
ریبوفلاوین )2B(، بیوتین )7B( یا نیاسین )3B(، ممکن است متوجه 
شوید موهایتان نازک تر و شکننده تر شده اند و ریزش آنها خیلی بیشتر 
از 100 تار مو در روز است. وقتی وارد دوره یائسگی می شوید، سطح 
استروژنتان افت می کند و این می تواند باعث نازک و ضعیف شدن 
موها شود. وقتی سندرم تخمدان پلی کیستیک دارید، تخمدان هایتان 
اندروژن بیشتری تولید می کنند. اندروژن هورمون مردانه ای است که 

در برخی از افراد باعث ریزش مو می شود.
حالا چه باید بکنید تا متوجه شوید علت ریزش موهایتان هورمونی 
است یا نه؟ اول باید به پزشک مراجعه کنید. پزشک می تواند با کمک 
آزمایش خون، سطح هورمون هایتان را چک کرده و در صورت وجود 

هر گونه اختلالی در هورمون هایتان، درمان را توصیه کند. درمان 
متعادل  اختلالات هورمونی کمک می کنند ذخایر هورمونی شما 
شده و موهایتان سلامت خود را به دست بیاورند. اجازه ندهید نازک 
و کم پشت شدن موهایتان اعتماد به نفستان را بگیرند. علت را پیدا و 

درمان را شروع کنید.
کمبود مواد مغذی

رژیم غذایی تان چگونه است؟ اگر بدنتان دچار کمبود یک سری 
یا   )7B( بیوتین  ،)2B( ریبوفلاوین مثلًا  باشد،  مهم  مواد مغذی  از 
نیاسین )3B(، ممکن است متوجه شوید موهایتان نازک تر و شکننده تر 
شده اند و ریزش آنها خیلی بیشتر از 100 تار مو در روز است. کمبود 
آهن نیز یکی دیگر از علت های شایع ریزش مو است. شما پیش از 
یائسگی بیشتر مستعد کمبود آهن هستید، چون قاعدگی، کمبود 
آهن را تشدید می کند. اگر شک دارید که از جهت این مواد مغذی 
مهم کمبودی دارید، با پزشک مشورت کنید. در برخی موارد، مصرف 
مولتی ویتامین می تواند با تأمین طیفی از ویتامین ها و املاح برای بدن 
به کاهش ریزش مو کمک بکند. اما باید به رژیم غذایی تان نیز توجه 
کنید. رژیم های غذایی سخت و محدودکننده و بسیار کم کالری یا کم 
پروتئین می توانند باعث ضعیف شدن موها و ریزش آنها شوند. شما باید 
مطمئن شوید که ویتامین ها و املاح ضروری را دریافت می کنید. یادتان 
باشد موهای شما بازتابی از وضعیت عمومی سلامتی تان هستند. پس 

مراقبت از بدن اولین قدم برای داشتن موهای سالم و زیباست.
بیماری های خودایمنی

بیماری های خودایمنی بیماری هایی هستند که سیستم ایمنی به 
بافت های سالم بدن حمله ور می شود. یک بیماری خودایمنی خاصی 
وجود دارد که به فولیکول های مو حمله ور شده و باعث ریزش موها 
می شود و این بیماری آلوپسی آره آتا نام دارد. آلوپسی آره آتا باعث 
باعث  بیماری می تواند  این  افراد می شود.  ریزش موی سکه ای در 

ریزش موهای ابرو و مژه و حتی موهای بدن نیز بشود.
اگر ریزش مو یا دیگر علائم بیماری خودایمنی را دارید باید برای 
تشخیص درست به پزشک مراجعه کنید. همچنین مطمئن شوید که 

تغذیهٔ درستی دارید و دچار کمبود مواد مغذی نیستید.

داروهایی که مصرف می کنید
این فقط بیماری ها و عوارض نیستند که باعث ریزش مو می شوند. 
نیز می توانند  برای درمان عوارضی مصرف می کنید  داروهایی که 
به عنوان عارضه جانبی باعث ریزش موهایتان شوند. گاهی ریزش 

موهای ناگهانی و زیاد به دلیل داروهایی هستند که مصرف می کنید.
اگر مصرف داروی جدیدی را شروع کرده اید و متوجه شدید موهایتان 
می ریزند پس این احتمال وجود دارد که علت ریزش موهایتان همین 

دارو باشد. با پزشکتان مشورت کنید تا راهکار مناسبی پیدا کنید.
اختلالات مربوط به پوست سر

برخی از عوارض مربوط به پوست سر به صورت قرمزی و خارش و 
پوسته شدن کف سر خود را نشان می دهند؛ اما ممکن است باعث 
درماتیت  پسوریازیس،  بشوند.  نیز  آنها  ریزش  و  موها  شدن  نازک 
مربوط  شایع  عوارض  از  همگی  قارچی  عفونت های  و  سبوره ای 
به پوست سر هستند که باعث این علائم می شوند. اولین علامت 
می تواند خارش کف سر باشد، چه در بعضی از قسمت ها یا تمام کف 
سر. وقتی علت شناسایی شد پزشک درمان هایی را تجویز خواهد کرد 
تا سلامت پوست سرتان برگردد و در نتیجه موهایتان دوباره به طور 

نرمال رشد کنند.
استرس

استرس می تواند باعث انواع و اقسام مشکلات در سلامتی شود، 
از جمله ریزش مو. هم استرس فیزیکی و هم استرس روانی هر دو 
می توانند در سیکل طبیعی رویش مو اختلال ایجاد کرده و موها را 
ضعیف کنند و باعث ریزش آنها شوند. هر چند استرس مشکلی نیست 
که کاملًا حل شدنی باشد؛ اما راه هایی برای مدیریت و کاهش استرس 
وجود دارد. شاید متوجه شوید ورزش یا مدیتیشن و یا روان درمانی چاره 
کار شماست و استرستان را کنترل می کند. شاید طول بکشد تا کنترل 
استرس شما بر موهایتان اثر بگذارد و ریزش آنها کمتر شود. برای اغلب 
افراد استرس ها روزانه اثری بر موهایشان نمی گذارد؛ اما استرس های 
بزرگ مانند بیماری های جسمی یا مرگ عزیزان می تواند تأثیرگذار 
باشد. در این موارد ریزش مو ممکن است تا ماه ها بعد از حادثه استرس 

برانگیز وجود داشته باشد.
اگر هیچ کدام از علت های گفته شده وجود نداشتند

اگر ریزش مو دارید و علت آن هیچ کدام از موارد بالا نیست پس شاید 
دچار ریزش مو آندروژنیک هستید که یک علت ژنتیکی برای نازک 
شدن و ریزش موهاست. طریق ظاهرشدن این عارضه نیز متفاوت 
است. شاید متوجه شوید خط رویش موهایتان در حال عقب رفتن 
از حالت معمول  نازک تر  پوست سر،  نواحی  یا موها در همه  است 
شده اند. خوشبختانه درمان های متعددی برای این عارضه وجود دارد.

علت ریزش موهایتان را پیدا کنید
نازک شدن موها یا ریزش غیرمعمول آنها را نادیده نگیرید. ممکن 
است مسئله فراتر از جنبهٔ ظاهری و زیبایی باشد و در واقع ریزش 
باشد.  شما  سلامتی  در  پنهان  مشکل  یک  از  علامتی  موهایتان 
پیداکردن علت اصلی خیلی مهم است. با پیداکردن علت، می توانید 
راه های مؤثری را برای درمان انتخاب کنید و اعتمادبه نفس از دست 

رفته تان را برگردانید.

توصیه هایی برای پیشگیری از گرمازدگی؛

تغذیه سالم به وقت تابستان و فصل گرما

تغذیه مناسب در فصل تابستان نباید دست کم شمرده شود چرا که در فصل تابستان 
با افزایش دمای هوا و بالا رفتن دمای داخلی بدن، اشتها نیز کمتر شده و کم اشتهایی 
ممکن است منجر به کم آبی، خستگی، تحریک و بی قراری شود، بنابراین داشتن تغذیه 

مناسب در فصل تابستان ضروری بوده و باعث بهبود روحیه می شود.
بدن در تابستان آب زیادی را از طریق تعریق و فعالیت های درونی بدن از دست می دهد 
و اگر این کمبود آب به موقع جبران نشود، عملکردهای حیاتی بدن با مشکل روبرو می 
شوند. بنابراین طبق توصیه پزشکان نوشیدن روزانه 8 تا 10 لیوان آب در طول روز ضروری 

است تا بدن با کمبود آب مواجهه نشود.
بهترین مواد غذایی که در فصل تابستان می توان مصرف کرد موادی هستند که حاوی 
حجم بالایی آب هستند تا بتوانند آب مورد نیاز بدن را تامین کنند. به علاوه مواد غذایی 
که طبع خنکی دارند و مانع از گرم شدن بدن می شوند باعث می شود تا افراد در تابستان 

احساس بهتری داشته باشند.
معمولا گرما و دمای بالا باعث کم شدن اشتهای افراد شده و از طرفی قوه هاضمه هم 
به طور قابل توجهی کاهش می یابد. بنابراین باید در تابستان غذاهای پرچرب و سنگین 
مصرف نشود. چرا که برای هضم غذاهای سنگین بدن نیاز به انرژی بیشتری داشته و هر 
چه مصرف انرژی بالاتر باشد دما و حرارت درونی بدن بالاتر می رود. خوردن چندین وعده 
غذایی اما در حجم های کم که هم سبک هستند و هم زود هضم، مهم ترین اصلی است 

که باید در تابستان رعایت شود.
متخصصان می گویند غذاهایی که حاوی مقادیر بالایی از پروتئین و چربی هستند، 
دمای بدن را موقع هضم کردن آن ها بالا می برند. علاوه بر این، این غذاها خیلی آرام تر در 
دستگاه گوارش حرکت می کنند و باعث می شوند که بدن از انرژی بیشتری استفاده کند.

در نظر گرفتن شرایط هر فصل برای غذا خوردن می تواند به شما کمک کند تا راحت تر 
زندگی کنید. همان طور که بعضی از غذاها در فصل تابستان مفیدتر هستند، بعضی از 
مواد غذایی نیز در این فصل تاثیر خوبی ندارند و بایدمصرف آن ها را به حداقل برسانید 

یا کاملا کنار بگذارید.
تغذیه مناسب در فصل تابستان چیست ؟

تغذیه مناسب در فصل تابستان بسیار مهم است زیرا در گرما اشتها کمتر می شود. با 
افزایش دمای محیط اطراف، دمای داخلی بدن ما هم افزایش می یابد. در نتیجه منجر به 
کم آبی، خستگی، تحریک و بی قراری می شود. این موضوع باعث می شود نیاز به داشتن 

تغذیه مناسب در فصل تابستان بیشتر احساس شود.
در تابستان، باید از آن دسته از مواد غذایی که آبرسان و سرشار از ویتامین ها، مواد 
معدنی و فیبر هستند استفاده و از خوردن غذاهای گرم، تند و سرخ شده خودداری شود. 

البته بسیار مهم است که آب مورد نیاز بدن را نیز تامین گردد.
ما برای خنک کردن دمای بدن، ترجیح می دهیم آب، آبمیوه یا سایر نوشیدنی ها 

)ترجیحا با یخ( بنوشیم. در نتیجه نوشیدنی ها معده ما را پر می کند ، اما مواد مغذی و 
مواد معدنی کافی را برای بدن ما فراهم نمی کند. کارشناس تحقیقات میکروبیولوژی مواد 
غذایی انستیتو تغذیه در این خصوص می گوید: خوراکی های مناسب هر فصل در طبیعت 
وجود دارد که با آگاهی از خواص آنها و با توجه به وضعیت جسمی از جمله سن، شغل، 
علاقه و ابتلا به بیماری خاص می توانیم الگوی تغذیه ای مناسبی برای خود و دیگران 

انتخاب کنیم.
نسرین حاج سید جوادی با بیان اینکه در تابستان خوردن گوشت )پروتئین حیوانی( را 
به حداقل برسانید، گفت:انواع حبوبات مانند لوبیا، عدس، لپه و نخود منابع غنی پروتئین، 
فیبر و آهن هستند که در فصل گرما جایگزین مناسبی برای انواع گوشت ها هستند، 
مصرف حبوبات مدت بیشتری احساس سیری را نگه می دارد و در ضمن ارزان ترهستند.
وی توصیه کرد: لبنیات نیز به خصوص ماست در گرمای تابستان جایگزین مناسبی 
برای گوشت است. ماست ترکیب شگفت انگیزی از پروتئین، کلسیم و کربوهیدرات است 
که هم احساس سیری می آورد و هم حاوی میکرو ارگانیسم های فعالی است که قدرت 

سیستم ایمنی بدن و معده را افزایش می دهد.
کارشناس تحقیقات میکروبیولوژی مواد غذایی انستیتو تغذیه گفت:مصرف خرما، 
عسل، غذاهای شیرین و برخی ادویه ها مانند فلفل نیز سبب بالا رفتن فعالیت بدن و آزاد 

شدن گرما می شوند.
وی با بیان اینکه ماست و خیار گزینه مناسبی برای جایگزین وعده غذایی است،گفت:به 
ماست و خیار می توان انواع سبزی های معطر، گردو و کشمش اضافه و به همراه نان های 
سنتی استفاده کرد، همچنین نان، پنیر و هندوانه نیز بعنوان یک وعده غذایی محسوب 

می شود و این وعده غذایی مناسب افرادی است که طبیعت گرم دارند.
از مناسب ترین  پنیر و خیار و گوجه  نان و  آور شد:  یاد  حاج سید جوادی در ادامه 
وعده های غذایی است که در فصل گرم سال بسیاری از افراد از خوردن آن لذت می برند. 
البته اگر مقداری پیازچه کنار گوجه و خیار بگذارید مناسب تر خواهد بود و افزودن نعناع 

خشک نیز خاصیت تغذیه ای آن را افزایش می دهد.
مصرف غذاهای پرچرب را در تابستان به حداقل برسانید

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی نیز با اشاره به شروع فصل 
تابستان و گرم شدن هوا، تاکید کرد: در فصل تابستان و گرما نباید غذاهای پرانرژی و 
پرچرب استفاده شود و مصرف غذاهای فرآوری شده که نمک پنهان دارند نیز باید به 

حداقل برسد.
دکتر منصور رضایی با بیان اینکه در گرما تعریق افزایش یافته و احساس نیاز به آب بیشتر 
می  شود، افزود: اگر آب و املاح از دست رفته بر اثر تعریق جبران نشود، فرد دچار ضعف، 

سستی، بی حالی و کاهش آستانه تحمل و توجه می  شود.
این متخصص رژیم درمانی بیمارستان مسیح دانشوری تاکید کرد: در شرایط آب و 
هوایی گرم، نیاز افراد به کالری کمتر و به آب، املاح و ویتامین  ها بیشتر می  شود بنابراین 

بهتر است با گرم  تر شدن هوا، افراد از لبنیات و گوشت  های کم چرب استفاده کنند.
رضایی مصرف میوه  و سبزی  تازه فصل را غنی از آب، املاح، ویتامین  ها و فیبر دانست 
و گفت: با مصرف کمپوت، آبمیوه)اعم از صنعتی و خانگی( و میوه و سبزی  های خشک، 

نمی  توان این نیاز را رفع کرد و بهتر است از میوه و سبزی تازه استفاده شود.
این متخصص علوم تغذیه افزود: در کنار مصرف میوه  ها، مصرف غذاهای پروتئینی 
گیاهی)دانه  ها، مغزها، حبوبات و آجیل  ها( و پروتئین های حیوانی کم چرب مثل تخم 

مرغ و لبنیات باعث افزایش توان جسمی افراد می  شود.
وی با بیان اینکه مصرف نمک، غذاهای شور و تنقلاتی مانند چیپس شور و آجیل شور 
را باید در فصل تابستان محدود و بیشتر از آجیل خام استفاده کرد، گفت: سرخ کردن، بو 
دادن و تفت دادن مواد غذایی باعث کاهش ارزش غذایی آنها می شود. همچنین توصیه 
می شود که در مصرف این نوع اغذیه و غذاهای آماده، مصنوعی و فست فودها زیاده روی 

نشود.
رضایی با تاکید بر اینکه نباید در فصل تابستان در مصرف شیرینی، شکلات،  شیرینی  
های طبیعی)عسل، کشمش و مویز( و میوه  های شیرین مانند انجیر، نارگیل، موز، خربزه 
و آناناس زیاده روی کرد، گفت: در فصل تابستان باید از مصرف افراطی گوشت  قرمز به 
دلیل داشتن انرژی، کلسترول و چربی زیاد پرهیز کرد و گوشت پرندگانی مانند کبک و 

بلدرچین نیز با حداکثر تنوع و حداقل مقدار، مصرف شوند.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی خاطرنشان کرد: با گرم شدن 
هوا به تدریج نیاز بدن به کالری کم می شود و باید از مصرف غذاهای با چربی و انرژی بالا 
پرهیز کرد بنابراین باید غذاهایی مانند فسنجان، گردو و کنجد در این فصل کمتر مصرف 

شود.

وی توصیه کرد: در فصل تابستان بیشتر از غذاهایی نظیر آب دوغ خیار، ماست، خیار 
و کمی نان، سبزیجات خنک مانند خیار، کاهو، کدو خورشتی)سبز(، گشنیز، اسفناج، 
ماست و اسفناج استفاده شود. همچنین غذاهای پختنی و آب  پز از جمله غذاهای مناسب 
فصل گرماست البته توصیه بر این است که در فصول گرم سال، کمتر از کباب و یا غذاهای 

سرخ شده استفاده شوند.
رضایی مصرف آش، سوپ، خورش سبزیجات حاوی سبزی سرخ نشده، سوپ جو و 
آش جو را به دلیل خنک بودن در فصل گرما بسیار مفید دانست و آنها را از بهترین غذاها 

برای رفع عطش و حرارت بدن عنوان کرد.
این متخصص تغذیه همچنین مصرف مرکبات و میوه  های ترش و شیرین مانند زرشک 
و آب زرشک، شاه  توت، تمشک، سیب ترش، آلبالو، گوجه  سبز، انار، هلو، زردآلو، هندوانه 

و گریپ  فروت را در فصل گرما برای بدن بسیار مفید دانست.
وی با اشاره به مفید بودن مصرف سالادها )مثل کاهو و خیار( در تابستان، تاکید کرد: 
بهتر است برای چاشنی سالاد از سس خانگی به جای سس  های کارخانه  ای استفاده 
و از ترکیب ماست، روغن زیتون، آب لیمو یا آب نارنج و اندکی نمک و فلفل سیاه، سس 

دلخواه تهیه شود.
استفاده از آب در فصل تابستان

آب، یک ماده مغذی ضروری برای زندگی است. وقتی کم آب هستید، الکترولیت های 
ضروری مثل پتاسیم، کلسیم و منیزیم را که مسئول عملکردهای حیاتی بدن هستند، 
از دست می دهید. این خبر بدی برای سلامتی شماست. برخی از اولین نشانه هایی 
که به وضوح نشان می دهند که بدن شما کم آب هست عبارتند از: پوست کدر، خشک، 

چشم های خشک، ادرار زرد تیره، سرگیجه، سردرد و گرفتگی.
در تابستان، حفظ آب بدن بسیار مهم است. آب نقش مهمی در عملکردهای مختلف 
بدن ما دارد، مانند حمل مواد مغذی و مواد زائد در سراسر بدن و به عنوان حلال برای 
مواد معدنی، ویتامین ها، اسیدهای آمینه، گلوکز و غیره عمل می کند. آب به عنوان روان 
کننده بالشتک اطراف مفاصل عمل می کند. به تنظیم دمای بدن کمک می کند که 

فرآیند بسیار مهم بدن ما به خصوص در تابستان است.
تابستان ها به دلیل تعریق و فعالیت های درونی بدن مانند فرآیند کلیوی، فرآیند گوارش، 

کنترل هورمونی و غیره، آب زیادی از بدن خارج می شود.
نیاز آب در رابطه با وزن بدن به طور کلی با سن متفاوت است. برای توصیه کلی، نوشیدن 
8 تا 10 فنجان آب در روز توصیه می شود، البته این عدد با سن متفاوت است 35 میلی لیتر 
بر کیلوگرم در بزرگسالان، 50 تا 60 میلی لیتر بر کیلوگرم در کودکان و 150 میلی لیتر بر 
کیلوگرم. میلی لیتر بر کیلوگرم در نوزادان . پس نوشیدن آب در تابستان را رعایت کنید و 

به اندازه نیاز بدنتان آب بنوشید .
میوه ها و سبزیجات تازه

فصل تابستان با داشتن انواع میوه های آبدار مثل لیموترش، گریپ فروت، انبه، پرتقال، 
آناناس، توت فرنگی، گوجه فرنگی و غیره که سرشار از ویتامین C هستند و همچنین 
حاوی ویتامین های دیگری مانند A، B، E و K هستند منبع بسیار خوبی برای تغذیه 

مناسب در فصل تابستان هستند .
ویتامین C جذب آهن را افزایش می دهد و موجب بهبود بدن می شود. به ایمنی بدن 
و همچنین به سلامت دندان ها و لثه ها کمک می کند. میوه های آبرسان مانند خربزه و 
هندوانه برای فصل تابستان بهترین هستند. آنها سرشار از ویتامین C هستند و به حفظ 
سطح آب بدن ما و در نهایت حفظ دمای بدن کمک می کنند.در نتیجه گزینه های بسیار 

خوبی برای تغذیه مناسب در فصل تابستان هستند.
از سبزیجات برای تغذیه مناسب در فصل تابستان حتما استفاده کنید. فلفل دلمه ای، 
کلم بروکلی، کلم، گل کلم، خیار، اسفناج، گوجه فرنگی، کدو سبز از جمله سبزیجات 
تابستانی هستند که نباید آنها را از دست بدهید. آنها سرشار از آنتی اکسیدان، فیبر و 

ویتامین هستند. به کاهش کلسترول و بهبود سلامت قلب کمک می کنند.
مصرف سویا در تابستان

برای تغذیه مناسب در فصل تابستان می توانید از سویا در کنار گوشت استفاده کنید. 
با خوردن گوشت زیاد هنگام متابولیسم، گرمای بیشتری از بدن آزاد می شود. سویا می 
تواند جایگزین مناسبی برای تخم مرغ و گوشت باشد . سویا دارای مواد معدنی، پروتئین 

و ویتامین B است.
قارچ نیز سرشار از ویتامین D، ویتامین B، مس، پتاسیم و سلنیوم هستند و کالری کمی 
دارد. حاوی مواد مغذی است که ریتم قلب و تولید گلبول های قرمز را حفظ می کند. قارچ 
یکی از غذاهای عالی برای تغذیه مناسب در فصل تابستان است زیرا عملکرد اعصاب را 

هم بهبود می بخشد.

همچنین ذرت مغذی ترین منبع تغذیه برای فصل تابستان است دارای فیبر، مواد 
معدنی و ویتامین های A ، B و E است. خطر دژنراسیون ماکولا )که عموماً منجر به 

نابینایی در سنین بالا می شود( را کاهش می دهد.
غذاهای سرخ شده و پر ادویه نخورید

بسیار مهم است که مصرف غذاهای سرخ شده را در تابستان کاهش دهید. با سرخ 
کردن، بو دادن و تفت دادن مواد غذایی طبع آن گرم و خشک می شود و موجب افزایش 

حرارت بدن می شود.
اکثر ادویه ها هم دارای طبع گرم هستند. بهترین تغذیه تابستان غذاهایی هستند که 
سرخ شده نباشند و با ادویه کم طبخ شوند. بسیار مهم است که در تابستان از ادویه هایی 
مثل فلفل، سس های تند و خردل، زنجبیل، زعفران و دارچین، خیلی کم استفاده کنید.

ملاحظات تغذیه ای تابستان
معمولا با شروع گرما، میل و اشتهای ما به غذا کمتر می شود. به همین دلیل، رعایت 

اصول زیر در این فصل الزامی است:
خوردن چندین وعده غذایی ولی در حجم های کم: این مورد از مهم ترین اصول 
تغذیه در هوای گرم است. در ضمن توجه داشته باشید که این وعده ها همراه با پرهیز از 
غذاهای سنگین و پرچرب باشد، زیرا هضم غذاهای سنگین نیازمند مصرف انرژی بیشتر 
است و هرچه انرژی مصرفی مان بیشتر باشد طبیعتا دمای درونی مان نیز افزایش می یابد. 
به همین دلیل است که در این فصل، کارشناسان تغذیه بر وعده های غذایی کم حجم 

تاکید دارند.
مانند  پروتئین ها  از  برخی  هضم  پروتئین ها:  از  برخی  مصرف  کردن  محدود 
پروتئین های موجود در گوشت قرمز سبب تولید دمای بیشتری در بدن می شود. این نکته 
را همواره به یاد داشته باشید که بدن برای هضم یک بشقاب مرغ یا حبوبات نسبت به یک 

بشقاب استیک یا کباب به انرژی کمتری نیازی دارد.
عدم مصرف چربی ها: از مهم ترین اصول تغذیه سالم در تابستان این است که مصرف 
چربی را به حداقل برسانید. زیرا سرعت هضم چربی در بدن، روند کندتری دارد و هضم 
و تجزیه  آن ها انرژی زیادی را می طلبد. به همین دلیل است که با مصرف این مواد در 

تابستان، احساس گرما و عطش شدیدی خواهید داشت.
خیار،  ماست،  شیر،  جمله  از  خوراکی هایی  مصرف  آبدار:  خوراکی های  مصرف 
گوجه فرنگی، هندوانه، طالبی، خربزه، انواع توت ها، سیب، هلو، کیوی، کرفس و انواع 
سبزیجات مانند کاهو، تربچه، کدو یا کرفس یکی از بهترین روش ها برای مقابله با عطش 

و گرما در روزهای گرم سال است.
مصرف نوشیدنی های ولرم: صحرانشینان به خوبی از اصول تغذیه در هوای گرم 
آگاه هستند. آن ها می دانند که در فصل گرما باید نوشیدنی های ولرم زیاد بنوشند؛ زیرا 
نوشیدنی های بسیار خنک به یک باره دمای بدن را پایین می آورند. این شوک در بدن 
باعث می شود تا سیستم ایمنی سریعا دست به کار شده و دمای خود را به حد نرمال 
برساند. چنین فعالیتی در بدن نیازمند صرف انرژی بسیار است، بنابراین قطعا احساس 

گرمای بیشتری خواهید کرد.
توصیه هایی برای پیشگیری از گرمازدگی

در روزهای گرم سال استفاده از مصرف میوه هایی با مزاج سرد از جمله آلبالو، گیلاس، 
آلو، هندوانه و نیز استفاده بیشتر از سبزی های با مزاج سرد مثل کاهو، کدو، اسفناج و 
خیار و همچنین پرهیز از مصرف غذاهای گرم و خشک، یخ، اجتناب از ورزش سنگین، 
پوشیدن لباس های نخی و کتان، شنا، استراحت در مکان های خنک و پرداختن به 
کارهای فاقد نیاز به فعالیت زیاد و استفاده از وسایل خنک کننده مناسب نیز در فصول 

گرم مورد تاکید است.
عدم مصرف غذاهای غلیظ و سنگین، مصرف غذاهای سریع الهضم و لطیف، مصرف 
شربت خاکشیر و آلو و تخم شربتی و بالنگو به همراه گلاب، شربت های ریواس، انار، 
آبلیمو، نارنج، آلبالو و انواع سکنجبین ساده و عنابی یا بهی یا زرشکی، برای پیشگیری از 

گرمازدگی توصیه می شود.
اجتناب از پیاده روی در زیر تابش مستقیم خورشید نیز مورد تأکید است چرا که علاوه بر 
افزایش گرمی و خشکی بدن، سبب سوء مزاج مغز می شود و افراد در صورت ضرورت به 

پیاده روی در زیر آفتاب باید از پوشش سر استفاده کنند.
در صورتی که احساس تشنگی بر فرد غلبه کند، استحمام با آب ولرم یا خنک مؤثر است 

و پاکسازی مناسب در این فصل هم قی و اسهال است.
شیوع بیماری های گوارشی در فصل تابستان به دلیل ضعف هاضمه است که به دلیل 
گرمی هوا رخ می دهد و رعایت تدابیر این فصل، در افراد با مزاج گرم و خشک و جوانان 

ضرورت بیشتری دارد.
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به منظور بهینه سازی شبکه توزیع برق شهرستان کهک؛

۶۱ کیلومتر شبکه سیمی به کابل 
خودنگهدار تبدیل شد

به منظور حفظ پایداری شبکه توزیع برق روستاهای تابعه شهرستان کهک برنامه ریزی 
مناسبی جهت بهینه سازی شبکه موجود انجام شده است و با تلاش معاونت های 
مهندسی امور برق منطقه 4 و مجری طرح ستاد، تعداد 14 طرح از پروژه های توسعه و 

بهینه سازی شبکه توزیع برق در سطح شهرستان کهک اجرا گردید.
مهندس حمید رزاقی در تشریح این خبر گفت: در راستای اجرای پروژه های مربوط 
به تبدیل شبکه های توزیع سیمی به کابل خودنگهدار آلومینیومی، با تلاش شبانه روزی 
واحدهای عملیاتی شرکت توزیع نیروی برق استان، بیش از 61 کیلومتر شبکه سیمی  به 
کابل خودنگهدار با مبلغ 187 میلیارد ریال در راستای کاهش تلفات انرژی، زیباسازی 
مبلمان شهری و روستایی، کاهش نیاز به شاخه زنی درختان و کاهش میزان استفاده 
های غیرمجاز از برق در شهرستان کهک احداث گردید. مهندس رزاقی در ادامه اضافه 
کرد: این طرح های بهینه سازی شبکه توزیع تاکنون در روستاهای صرم، امام زاده ابراهیم 
)ع(، کرمجگان، ورجان، ابرجس، خور آباد، شهرک صنعتی سیرو، وشنوه، بیدهند، میم، 
دستگرد، قباد بزن، تیره و شهر کهک اجرا شده است. وی ادامه داد: با برنامه ریزی 
صورت گرفته تا شهریور ماه سال جاری تعداد 5 طرح دیگر به طول 12 کیلومتر جهت 
بهینه سازی شبکه توزیع برق سیمی  به کابل خودنگهدار در سایر روستاهای شهرستان 
کهک از جمله روستاهای سیرو، خاوه، آب نو کهک، هده رود وشنوه و فردو اجرا خواهد 
شد. مدیر توزیع برق شهرستان های قم در ادامه افزود: در طرح های اجرا شده مذکور 
تعداد 73 اصله پایه های فشار ضعیف و فشار متوسط به ارزش 4 میلیارد و 120 میلیون 
ریال تعویض و تعداد 214 لامپ بخار سدیم به چراغ LED تبدیل گردید. مهندس رزاقی 
در پایان خاطرنشان کرد: با بهینه سازی شبکه توزیع برق سطح شهرستان کهک عمده 
مشکلات مربوط به کاهش تلفات از جمله ضعف ولتاژ، نوسانات مربوط به شبکه توزیع 
برق و رفع برق غیر مجاز روستاهای تابعه شهرستان رفع گردید و همچنین با اجرای طرح 
های مذکور، شبکه توزیع برق شهرستان با پایداری مطمئن در اختیار مشترکین جهت 

مصارف انرژی قرار گرفته است.

سرپرست سازمان فرهنگی شهرداری قم مطرح کرد؛

نقش برجسته مشارکت فرهنگی 
در سند چشم انداز شهرداری قم

سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم گفت: توجه به موضوعات 
مذهبی، میراثی و قومیتی با تکیه بر مشارکت مردمی سند چشم انداز شهرداری قم در افق 

1414 با نگاه به مشارکت مردم و نقش مساجد دیده شده است.
سیدمحمد موسوی منش در پنجمین سال آئین پویش مردمی سیاه پوشی محله های 
شهر مقدس قم که در سال همایش های بین المللی شهرداری قم برگزار شد، اظهار کرد: 
مهم ترین لنگرگاه و تکیه گاه های سند چشم انداز شهرداری قم در افق 1414 توجه به 
موضوعات مذهبی، میراثی و قومیتی با تکیه بر مشارکت مردمی است.  وی با اشاره به 
آغاز آئین سیاه پوشی شهر توسط مجموعه مدیریت شهری، افزود: بخش اعظمی از 
فرهنگی،  فعال  راستای جلب مشارکت مجموعه های  در  قم  فعالیت های شهرداری 
مذهبی و مجموعه های مسجد محور در سطح شهر سامان داده می شود.  سرپرست 
سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری قم خاطرنشان کرد: به منظور مشارکت 
مجموعه های فرهنگی و مذهبی فعال در سطح شهر قم، برنامه ریزی لازم با حمایت 
شهردار قم و مجموعه های مختلف شهرداری قم انجام شده و اعتبارات لازم در راستای 
اهدای بسته های فرهنگی به مساجد پیش بینی شد.  موسوی منش ادامه داد: در 
همین راستا مساجد فعال در سطح شهر شناسایی شد و با تکیه بر ظرفیت مساجد آئین 
سیاه پوشی اجرایی شد.  وی گفت: مجموعه های فرهنگی و مذهبی در گسترش پویش 
"#خیمه_ای_به_وسعت_شهر" و شعار " آزادگان عالم در خیمه حسین اند" مشارکت 
کردند و آن را گسترش دادند.  سرپرست سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری 
قم از نمایندگان مساجد و مجموعه های فرهنگی و مذهبی خواست تا در معابر منتهی به 

مساجد بیرق های عزا نصب شود.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت فیزیکی 4۶ درصدی پروژه پل 
روگذر بلوار سردار شهید سلیمانی 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: کارگاه عمرانی پروژه پل روگذر 
بلوار سردار شهید سلیمانی با پیشرفت 46 درصدی فعال است.

مسعود بخشی با اشاره به آخرین وضعیت تقاطع و پل روگذر بلوار سردار سلیمانی، 
اظهار کرد: قرارداد اجرای این پروژه در سال 1402 با سازمان توسعه و عمران شهرداری 
منعقد شد.   وی افزود: در ابتدا به دلیل نبود زیرساخت ها ازجمله برق و آب، فرایند تجهیز 
کارگاه پروژه به کندی پیش رفت و پس از تجهیز کارگاه با توجه به اینکه پروژه روی بستر 
سنگی قرار داشت، قابلیت حفاری و پی ریزی به کندی انجام گرفت.  مدیرعامل سازمان 
توسعه و عمران شهرداری قم عنوان کرد: پل روگذر بلوار سردار سلیمانی با پیشرفت 46 
درصد به صورت روزانه در حال پیشروی در عملیات عمرانی است. وی با بیان اینکه این 
پل روگذر دو محور مواصلاتی اصلی را به یکدیگر متصل و جاده اراک را پیش از اینکه 
وارد خیابان خرمشهر شود به بلوار غدیر متصل می کند که ترافیک میدان ارتش را کاهش 
می دهد، گفت: این پل به طول 355 متر و عرض 20 متر احداث می شود که از دو ردیف 
پایه تشکیل و 1200 تن میلگرد و 8500 تن بتن ریزی در این پل به کار گرفته شده است.  
بخشی اضافه کرد: در اجرای پروژه معارضاتی وجود داشت که منطقه چهار شهرداری 
قم نسبت به رفع آن ها اقدام کرده و بخشی از آن باقی مانده است، بااین وجود پروژه 
عمرانی متوقف نشده و در حال انجام است. وی تصریح کرد: پایه ها در بخش شرقی 
پروژه نصب شده و نصب تنها در بخش هایی که معارضات وجود دارد انجام نشده است، 

همچنین بتن ریزی نخستین عرشه قسمت غربی پروژه نیز انجام گرفت.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

تابستان خاموشی برق 
در بخش خانگی نداریم

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: با برنامه ریزی های انجام شده 
در سطح ملی و استانی، خاموشی با برنامه در بخش خانگی نداریم و بروز برخی از 
خاموشی های محدود در بعضی از نقاط شهر به خاطر مدیریت مصرف و فشار بالا بر 

تجهیزات شبکه انتقال است. 
یوسف صادقی در گفت وگویی با بیان اینکه مدیریت مصرف برق در بخش کشاورزی 
و صنعتی در حال انجام است، افزود: در بخش اداری نیز استان قم در بخش مدیریت 
و مصرف بهینه، در جایگاه دوم کشور قرار گرفته است. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به وضعیت روشنایی معابر، عنوان کرد: در سطح قم 125 هزار چراغ 
روشنایی وجود دارد که تعمیر خرابی ها به خاطر تعداد بالای این چراغ ها ممکن است 
چند روز به طول بینجامد؛ حجم کل خرابی های چراغ های روشنایی در استان قم کمتر 
از پنح درصد است. وی با اشاره به برنامه شرکت برق قم در تبدیل چراغ های روشنایی 
موجود به لامپ های کم مصرف، اظهار کرد: تبدیل تمامی 125 هزار چراغ روشنایی به 
لامپ های کم مصرف نیازمند 500 میلیارد تومان اعتبار است و هم اینک این طرح در 
بلوارهای اصلی شهر قم در حال انجام است. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم با 
اشاره به افزایش پنج درصدی مصرف برق طی مردادماه امسال در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته، گفت: مصرف برق در استان در زمان اوج مصرف از 940 مگاوات در سال 

گذشته به 980 مگاوات طی سال جاری افزایش یافته است.
 

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اجرای خطوط ترافیکی
 عبور خودروهای امدادی 

و  خط کشی  اجرای  گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  سازمان  مدیرعامل 
نقوش ترافیکی برای مسیر امن تردد خودروهای امدادی در تونل ها و زیرگذرها در دستور 
کار سازمان ترافیک قرار گرفته است. علیرضا خلیلی درخصوص برنامه های سازمان 
حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اظهار کرد: این اقدامات در بخش پارکینگ ها شامل 
اجرای طرح های  پارکینگ ها،  تمام  به  پارکینگ ها، گسترش هوشمندسازی  توسعه 
درآمدزایی و نظارت کامل بر این مراکز است.  وی افزود: در بخش خط کشی برنامه های 
اجرای خط کشی  اصلی،  معابر  در  مناطق  نیازهای  تکمیل  ازجمله  پیش بینی شده 

دوجزئی در معابر درجه یک و استفاده حداکثری از توان سازمان است.

معاون شهردار قم مطرح کرد؛

رخت عزا بر تن شهر قم شد

معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم از آماده باش 3000 نفر از خادمان 
شهرداری در ایام محرم و صفر خبر داد و گفت: بیرق عزاداری در جای جای شهر در ماه 

محرم و صفر بلند شده است.
مهدی اصفهانیان مقدم روزپنجشنبه  در مراسم آئین سیاه پوشی شهر مقدس قم در 
طرح علمداران خدمت اظهار داشت: شرط حفظ و بقای فرهنگ ناب محمدی ترویج و 
زنده نگه داشتن فرهنگ حیات بخش عاشوراست. به گفته وی، امسال هم مانند سنوات 
گذشته و برای پنجمین سال متوالی، خادمین شهر کریمه اهل بیت)س( در مجموعه 
آماده سازی  و  سیاه پوشانی  آئین  خدمت،  علمداران  طرح  قالب  در  شهری  مدیریت 
شهر برای استقبال و ورود به ماه سوگواری سید و سالار شهیدان را آغاز نمود. معاون 
محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم افزود: همچنان که آوای مرثیه سرور و سالار 
شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین از تکایا، مساجد و حسینیه ها به گوش می رسد، بیرق 
عزا در جای جای شهر نیز برافراشته و شهر لباس سیاه به تن خواهد کرد، چراکه امروزه 
بایستی فضای فرهنگی و محیطی در سطح شهر در راستای احیاء فرهنگ عاشورایی و 
حسینی باشد. اصفهانیان مقدم خاطرنشان کرد: ما در مجموعه مدیریت شهری معتقدیم 
که در شرایط فرهنگی و اجتماعی جامعه و هجمه های همه جانبه دشمن، آنچه که 
می تواند باعث حفظ و بقای فرهنگ ناب محمدی گردد، ترویج و زنده نگه داشتن فرهنگ 
حیات بخش عاشورا است. وی با بیان اینکه فضاسازی فرهنگی مناسب در جهت بالا 
بودن سطح آگاهی جامعه به ویژه نسل جوان با موضوعات ایثار و شهادت، فداکاری، از 
خود گذشتگی و فرهنگ عاشورایی ضرورتی اجتناب ناپذیر در جامعه کنونی، گفت: در 
شهرداری قم و مجموعه مدیریت شهری از ماه ها قبل از فرارسیدن ماه محرم برنامه ریزی 
اقدامات گسترده در دستور کار با محوریت حوزه معاونت محیط زیست و خدمات شهری و 

سازمان های تابعه قرار گرفته است.
ازتأمین ایمنی برای 380 مسجد و تکایا تا فعالیت 3000 نفر شبانه روزی 

اصفهانیان مقدم اهم این برنامه ریزی ها را شامل تنظیف و پاک سازی محیط پیرامون 
مساجد، تکایا، حسینیه ها از قبیل لایروبی انهار، لکه گیری و آسفالت شبکه معابر و ...،  
فضاسازی وسیاه پوشی شهر در سطح مناطق هشتگانه و نواحی 26 گانه شهری، ارتقای 
نظم و انضباط شهری و برخورد با ناهنجاری های اجتماعی، افزایش ضریب ایمنی، 
ایمن سازی مساجد، تکایا، مواکب با محوریت سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
در380 مسجد و تکایا، فعالیت شبانه روزی بیش از 3000 نفر از پاکبانان، باغبانان، 
آتش نشانان، کارشناسان به انضمام بیش از 250 دستگاه ماشین آلات مکانیزه خدمات 

شهری در ایام محرم و صفر دانست.
وی اضافه کرد: همچنین تهیه و توزیع ظروف یک بارمصرف با پایه گیاهی و کارتن 
پلاست و کیسه زباله در بین هیأت ها، تکایا، مساجد با محوریت سازمان مدیریت پسماند، 
تهیه و اهدای بیش از 200 بسته محتوای اقلام سیاهپوشی بین تکایا، مساجد با محوریت 
سازمان فرهنگی و ورزشی و اداره کل روابط عمومی، ساخت و نصب بیش از 40 المان بیرق 
در میدان آستانه ، میادین و معابر شهری، 10 المان ماه محرم، تغییر افکت نورپردازی ها، 
سازه های تبلیغاتی و بک لایت ها  با محوریت سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری با 
اکران بیش از 100 المان و سازه تبلیغاتی متناسب با ایام محرم نیز پیش بینی شده است. 
وی در پایان ضمن تقدیر و تشکر از زحمات کلیه همکاران و پیرغلامان اباعبدالله الحسین 
)ع( اظهار امیدواری کرد با همکاری و هم افزایی و حضور مستمر شاهد خدمات رسانی به 

زائرین حرم کریمه اهل بیت )س( و عزاداران آقای اباعبدالله الحسین )ع( باشیم.
 

معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( خبرداد:

برنامه های عزاداری حرم  بانوی کرامت
 در دهه اول محرم 

معاون فرهنگی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها، برنامه های حرم 
کریمه اهل بیت)ع( به مناسبت دهه اول ماه محرم را اعلام کرد.

حجت الاسلام والمسلمین سید احمد مشرف پیش از ظهر پنجشنبه در گفت وگو با 
خبرنگاران با اشاره به برنامه های دهه اول ماه محرم در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه 
سلام الله علیها گفت: مراسم تعویض پرچم حرم مطهر حضرت بانوی کرامت روز شنبه 16 
تیرماه از ساعت 18:30 برگزار می شود. معاون فرهنگی حرم بانوی کرامت ابراز کرد: در 
دهه اول ماه محرم از ساعت 7 تا 22 برنامه های عزاداری برای اقشار و سنین مختلف در 
حرم بانوی کرامت برگزار می شود. وی با بیان اینکه در دهه اول ماه محرم پس از اقامه نماز 
عصر مراسم عزاداری در شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر حضرت معصومه سلام 
الله علیها با سخنرانی حجت الاسلام سید حسین مؤمنی و مداحی سید علی حسینی 
نژاد برگزار می شود افزود: هیأت محبین اهل بیت علیهم السلام هر روز دهه اول ماه محرم 
از ساعت 16 در شبستان امام خمینی )ره( با سخنرانی حجت الاسلام احمد پناهیان و 
عباس حیدرزاده برگزار می شود. حجت الاسلام مشرف ادامه داد: مراسم عزاداری دهه 
اول ماه محرم هر شب پس از اقامه نماز مغرب و عشا در شبستان امام خمینی )ره( حرم 
مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله با برنامه های سخنرانی و مداحی برگزار می شود. 
وی ادامه داد: آیت الله سید محمد مهدی میرباقری از اساتید حوزه علمیه قم در این 
برنامه سخنرانی و حسن شالبافان نیز مداحی خواهد کرد. وی گفت: مراسم شیرخوارگان 
حسینی 22 تیرماه از ساعت 8 و نیم صبح در شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر برگزار 
می شود.  معاون فرهنگی حرم بانوی کرامت با اشاره به برنامه های عزاداری ویژه کودکان و 
نوجوانان گفت: محفل دختران نوجوان بهشتی از ساعت 17 هر روز در شبستان حضرت 
زهرا سلام الله علیها، هیأت نوجوانان فاطمی ویژه پسران از ساعت 17 در شبستان نجمه 
خاتون و حسینیه کودکان از ساعت 17 تا 22 در صحن جواد الائمه علیه السلام از جمله 

برنامه های ویژه کودکان و نوجوانان است.

در آستانه فرا رسیدن ماه محرم  صورت گرفت ؛
اهدای پرچم عزای سیدالشهدا)ع( 
به کسبه اطراف حرم بانوی کرامت

خادمان حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها در آستانه فرا رسیدن ماه محرم 
در قالب برگزاری آیین سیاهپوشان پرچم عزای سید الشهدا)ع( را به کسبه اطراف حرم 

اهدا کردند.
براساس این گزارش ،در آستانه فرا رسیدن ماه محرم با حضور جمعی از خادمان حرم 
مطهر حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها پرچم و کتیبه عزای حضرت اباعبدالله 
الحسین علیه السلام به کسبه و مغازه داران اطراف حرم مطهر در میدان آستانه و خیابان 

ارم اهدا شد.
 آئین سیاهپوشی حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها نیز با حضور آیت الله 
سعیدی تولیت حرم مطهر، سیدمحمد آقامیری استاندار قم، سید مرتضی سقاییان نژاد 
شهردار قم و جمعی از خادمان حرم بانوی کرامت و مسؤولان شهری و استانی قم برگزار 
شد. سپاهپوشی صحن ها، شبستان ها، رواق های حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه 
سلام الله علیها پس از برگزاری این مراسم از سوی خادمان آغاز شد تا حرم اخت الرضا 
علیه السلام برای برپایی دو ماه عزاداری سید و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین 
علیه السلام در ماه محرم و صفرآماده شود. آیت الله سعیدی در این مراسم با اشاره به 
روایتی از امام صادق )ع( درباره جایگاه شیعه و ارتباطشان با اهل بیت )ع( اظهار کرد: 
حضرت می فرمایند شیعیان ما از طینت ما آفریده شدند و خمیره وجودشان با آب ولایت 

ما عجین شده است.
 وی آمیخته شدن سرشت شیعیان با ولایت اهل بیت را از افتخارات شیعه دانست و گفت: 
نتیجه شدت اتصال به اهل بیت این است که زندگی خود را مطابق با زندگی اهل بیت 
تنظیم می کنند و در شادی اهل بیت شاد و در غم و اندوه اهل بیت غمگین هستند. تولیت 
حرم مطهر بانوی کرامت حوادث غم باری مانند رحلت پیامبر )ص(، انحراف مسیر ولایت و 
شهادت حضرت زهرا )س( و اهل بیت )ع( را سبب غم و اندوه اهل بیت دانست و افزود: در 
رأس مصیبت هایی که باعث حزن اهل بیت )ع( شده است شهادت اباعبدالله الحسین)ع( 
است که روایات صریحی در این رابطه بیان شده و مصیبتی بزرگ برای اهل بیت )ع( اتفاق 

افتاده است.

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( گفت: در طرح هایی که مختص 
حرم مطهر است، این حرم است که باید تصمیم گیر باشد.

آیت الله سید محمد سعیدی در جلسه شورای سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی 
کریمه  مطهر  حرم  جلسات  سالن  در  معصومه)س(که  حضرت  مطهر  حرم  اطراف 
اهل بیت)س( برگزار شد، با اشاره به طرح هایی که در شهر مقدس قم اجرا می شود، اظهار 
داشت: طرح های شهری که مربوط به حرم نیست تصمیم گیری با خود مسئولان است 
و حرم می تواند نظر مشورتی داشته باشد؛ ولی طرح های مشترک بین حرم و مسئولان 
شهری حتماً باید با نگاه تعاملی و بررسی طرح توسط حرم مطهر و رعایت منافع دو طرف 
اجرایی شود؛ همچنین در طرح هایی که مختص حرم مطهر است این حرم است که باید 

تصمیم گیر باشد.
 وی با بیان اینکه باید حد و حدود همدیگر را بشناسیم و به همدیگر احترام بگذاریم، 
افزود: در طرح ورودی ضلع شرقی حرم مطهر که بنایی در حال ساخت بود و جلوی دید 
گنبد را می گرفت هیچ مشورتی با حرم مطهر صورت نگرفت و تنها کاری که ما توانستیم 

انجام دهیم این بود که جلوی ادامه کار این بنا را بگیریم.
 تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( با تأکید بر اینکه باید کاری کنیم 
که رضایت اهل بیت )ع( را داشته باشیم و در ظل رضایت اهل بیت)ع( رضایت مردم را هم 
کسب کنیم، گفت: امیدواریم در انتخابات پیش رو نیز ضمن حفظ ارزش هایی که به خاطر 
آن انقلاب کردیم و زیر سؤال نبردن خدماتی که انقلاب در این 45 سال انجام داده است 

آنچه خیر و صلاح این کشور است رقم بخورد.
شهردار قم:

در پروژه های مشترک نظر حرم مطهر در اولویت تصمیم گیری هاست
شهردار قم نیز دراین جلسه  با تأکید بر اینکه در طرح های پیرامون حرم مطهر، نظر تولیت 
و آستان مقدس در نظر گرفته می شود، گفت: این نظرات در اولویت تصمیم گیری های 

شهرداری قم قرار دارد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با بیان اینکه اساس فعالیتی این سازمان، امورات 
بهسازی و زیباسازی است، اظهار داشت: سازمان در سال های گذشته به غیر از حوزه 

عمرانی، بیشتر کارگزاری پروژه های شاخص و مهمی را بر عهده داشته است.
وی با بیان اینکه مبلغی از این کارگزاری ها به سازمان بهسازی نشده است، ابراز کرد: 
بلوار  مانند  سال  حدود 50  عمرهای  طول  با  گذشته  سال های  در  مهمی  پروژه های 
شهیدان برقعی، بلوار شهید صادقی و فاز 5 عماریاسر به سرانجام رسیده است که مورد 

رضایت شهروندان قرار گرفته است.
شهردار قم با تأکید بر اینکه در طرح های پیرامون حرم مطهر، نظر تولیت و آستان مقدس 
در نظر گرفته می شود، اذعان کرد: این نظرات در اولویت تصمیم گیری های شهرداری قم 

قرار دارد.
استاندار قم:

پروژه های اطراف حرم مطهر در زمانبندی مشخص اجرایی شود
استاندار قم نیز دراین جلسه ، خواستار ارائه برنامه ریزی و زمان مشخص برای اجرای 

پروژه های اطراف حرم مطهر کریمه اهل بیت)ع( شد.
سید محمد آقامیری با بیان اینکه همه اعتبار قمی ها به وجود مبارک حضرت معصومه 
)س( است، اظهار داشت: اگر ما حرم را رها کنیم و در جای دیگری بهترین پروژه ها را 

بسازیم کاری انجام نداده ایم؛ زیرا اعتبار قم به حرم و زائران حرم است.
 وی با تأکید بر اینکه اولویت بندی پروژه های سازمان بهسازی اطراف حرم باید بر 
اساس نظر تولیت حرم مطهر بانوی کرامت باشد، گفت: باید برای اجرای هر پروژه طرح 
زمان بندی ارائه شود و پیشرفت کارها نیاز به پیگیری دارد و نباید رفع مشکل حرم منتظر 

چند پیگیری ساده باشد.
 استاندار قم ابراز کرد: برای بهسازی اطراف حرم همه چیز محیا است و باید شهرداری 

یک زمان بندی ارائه کند که پروژه های اطراف حرم تا چه زمانی تحویل داده می شود.
 وی تصریح کرد: بنده تمام اراده ام را جمع کرده ام که به هر طریق ممکن پروژه ها را جلو 
ببرم به ویژه حرم و اطراف حرم و راه های مختلفی را هم برای تأمین مالی دیده ام؛ زیرا ما 
یک تعهداتی نسبت به بزرگان شهر داده ایم و نباید به گونه ای امور پیش برود که شرمنده 

بزرگان و مردم قم باشیم.
معاون شهردار قم مطرح کرد:

زیربنای 120 هزار مترمربعی پروژه بسط شرقی حرم مطهر
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم  نیز دراین جلسه با اشاره به زیربنای 120 هزار 
مترمربعی پروژه بسط شرقی حرم مطهر حضرت معصومه)س(، گفت: 16 هزار مترمربع 

نیز برای خدماتی، اقامتی و تجاری در نظر گرفته شده است.
حلوایی زاده با بیان اینکه یکی از دغدغه ها در پیرامون حرم مطهر، ساماندهی ضلع 
شرقی است، اظهار داشت: پروژه بسط شرقی در فاز نخست قرار است در محدوده 2.2 

هکتاری با 4 طبقه منفی و همکف اجرایی شود.

وی با تأکید بر اینکه سه طبقه از پروژه مرتبط با پارکینگ و طبقه منفی یک پایانه 
مسافربری است، تصریح کرد: 6 جلد مطالعات جامع پیرامون این پروژه انجام شده است 

که عارضه سنجی و شبیه سازی مطالعات حمل ونقل نیز انجام شده است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم ادامه داد: در طراحی اولیه حدود 1500 پارکینگ 
پیش بینی شده بود که با مقداری جابجایی فنی در طراحی این ظرفیت به حدود 2000 

پارکینگ رسیده است.
با اشاره به زیربنای 120 هزار مترمربعی این پروژه، خاطرنشان کرد: 16 هزار  وی 

مترمربع نیز برای خدماتی، اقامتی و تجاری در نظر گرفته شده است.
حلوایی زاده از پیش بینی مسیرهای دسترسی متنوع و متعدد برای زائران و مسافران 
برای رسیدن به حرم مطهر خبر داد و افزود: در کنار تعداد قابل توجه آسانسور، 82 رمپ و 

نوار نقاله برای عدم تعلل در عبور و مرور زائران و مسافران پیش بینی شده است.
وی با بیان اینکه پروژه بسط شرقی با مشارکت بخش خصوصی و سرمایه گذاری اجرایی 
می شود، عنوان کرد: 2 هزار و 500 میلیارد تومان برآورد سرمایه گذاری پروژه بسط شرقی 

حرم مطهر می شود.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم یکی از مشکلات پروژه را تعارضات تأسیساتی و ملکی 
دانست و اضافه کرد: 520 هزار مترمکعب خاک برداری در این پروژه انجام می شود و طبق 

پیش بینی ها، تا 2 هفته آینده سازه نگهبان و تخلیه میلگرد پروژه انجام می شود.
مدیرعامل سازمان بهسازی اطراف حرم مطهر خبرداد:

تملک 16 پلاک پیرامون بسط شرقی حرم مطهر 
حضرت  مطهر  حرم  اطراف  نوسازی  و  بهسازی  زیباسازی،  سازمان  مدیرعامل 
معصومه)س(  نیز دراین جلسه گفت: 16 پلاک پراکنده در پیرامون بسط شرقی حرم 
مطهر که مختل کننده دسترسی و حرکت زائرین و مجاورین بوده از ظرفیت 48 هکتاری 

تملک و آزادسازی می شود.
علیرضا خاکی با اشاره به برگزاری سالانه 2 جلسه شورای سازمان، اظهار داشت: تمرکز 
این سازمان تسهیل گری پروژه های اطراف حرم مطهر و پروژه های بازآفرینی بوده که 

به صورت مستقیم با پیوست زیارت همراه است.
وی یکی از این پروژه ها را ساماندهی ضلع شرقی حرم مطهر دانست و افزود: 2.4 هکتار 
از طریق سرمایه گذاری و با مشارکت بخش خصوصی با کاربری های مختلف ازجمله 

پارکینگ، پایانه و اماکن اقامتی و تجاری برنامه ریزی شده است.
حضرت  مطهر  حرم  اطراف  نوسازی  و  بهسازی  زیباسازی،  سازمان  مدیرعامل 
معصومه)س( ادامه داد: در جلسه هفته گذشته ستاد بازآفرینی، مقرر شد 16 پلاک 
پراکنده در پیرامون بسط شرقی حرم مطهر که مختل کننده دسترسی و حرکت زائرین و 

مجاورین بوده از ظرفیت 48 هکتاری تملک و آزادسازی شود.
وی با بیان اینکه ساماندهی قبرستان نو نیز ازجمله پروژه های در دست اقدام مدیریت 
شهری به شمار می رود، افزود: تملک 132 مغازه بااعتباری حدود 600 میلیارد تومانی 
انجام و امید است با همراهی اداره کل اوقاف تعیین تکلیف بقعه ها انجام و بتوان 5 هکتار 

فضای باز شهری در اطراف حرم آزادسازی و در اختیار زائرین و مجاورین قرار داد.
خاکی با اشاره به سرانجام مناسب پروژه بیش از 50 ساله مانده عماریاسر تصریح کرد: 
این پروژه در راستای آرام سازی اطراف حرم مطهر و افزایش مسیرهای دسترسی زائرین 
و مجاورین با حدود 1000 میلیارد تومان هزینه تملک املاک باقیمانده و عمرانی به 
سرانجام رسید و برای 13 پلاک باقیمانده از خیابان شهید فاطمی تا میدان سپاه نیز 

حدود 200 میلیارد تومان اعتبار نیاز بوده که در دست اقدام است.
وی اضافه کرد: یکی از محورهای فعالیتی سازمان، بهسازی محورهای فرهنگی تاریخی 

است که در 3 سال گذشته 6 کیلومتر محور تکمیل و در اختیار شهروندان قرار گرفت.
حضرت  مطهر  حرم  اطراف  نوسازی  و  بهسازی  زیباسازی،  سازمان  مدیرعامل 
معصومه)س( عنوان کرد: برای محدوده گیت امنیتی از مهرماه سل گذشته طراحی 
طرحی در دستور کار قرار گرفت که مقررشده در 3 فاز تملک مغازه های داخل گیت تملک 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه تاکنون برای 15 مغازه تشکیل پرونده انجام شده است، مطرح کرد: 
تاکنون یک مغازه تملک و 10 مغازه از این تعداد نیز مراحل کارشناسی آن ها در حال انجام 

بوده که امیدواریم 34 مغازه در فاز نخست در چند ماه آینده تملک شود.
خاکی ساماندهی میدان شهید مطهری را مورد توجه قرار داد و گفت: با همکاری 
بخش های مختلف و سازمان های شهرداری این میدان تاریخی و مرکز تجمعات شهری با 
30 میلیارد تومان بهسازی، 4.5 میلیارد تومان زیباسازی و 1.3 میلیارد تومان رفع موانع 

بصری اجرایی شد.
وی با تأکید بر اینکه در سال گذشته حدود 700 میلیارد تومان در پروژه های مختلف 
توسط سازمان کارگزاری و تسهیل گری انجام پذیرفت، گفت: 26.6 میلیارد تومان بودجه 
سازمان در سال 1402 بود که تحقق 117 درصدی در حوزه عملیاتی و 80 درصدی در 

تفریغ بودجه داشته است.

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( تاکید کرد:

لزوم اخذ نظر حرم مطهر در تصمیم گیری طرح های مختص حرم

شهدار قم در پیامی به مناسبت فرا رسیدن 14 تیر ماه 
روز ملی شهرداری ها با صدور پیامی بر لزوم توجه ویژه بر 
نقش شهرداری ها در شئونات اجتماعی و جلب رضایت 

از مجموعه حاکمیت تأکید کرد.
متن پیام دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد به این شرح 
است:شهرها در نظام اجتماعی امروز، نقشی اثرگذار 
و محوری را ایفا می کنند و چارچوب مدیریتی آن در 
کنار بستر ارائه خدمات و تسهیلات موردنیاز شهروندان 
از شاخص ترین موضوعات جلب رضایت از مجموعه 
حاکمیت هر جامعه است و روز شهرداری ها فرصتی 
برای بیان و تبیین این نقش و جایگاه برای ذی نفعان 
خدمات متنوع و گسترده شهرداری ها در مدیریت و 

ساماندهی امور شهرهاست.
راهکارهای مدیریت شهرها در نظام جمهوری اسلامی 
ایران که بر مبنای کرامت و شرافت شهروندان موردتوجه 
غیردولتی  و  عمومی  نهادهایی  عهده  بر  و  واقع شده 
با عنوان "شهرداری ها" واگذارشده است، هرچند به 

برنامه های  و  جایگاه اصلی خود در اسناد بالادستی 
توسعه نرسیده و فاصله ای بسیار زیاد با آن دارد، همواره 
بر اصل اساسی خدمت به مردم در جریان بوده است 
و شهرداری ها امروز یکی از اصلی ترین پیشرانان رشد و 

تعالی جامعه و حاکمیت هستند.
وجوه  و  شهرداری ها  اجتماعی  اثرگذار  نقش  این 
زندگی  از  مختلفی  جوانب  که  گسترده  عملکردی 
در  مستقیم  به صورت  را  جامعه  مردم  اتفاق  به  قریب 
برمی گیرد، نیازمند حمایت ها، همراهی ها، تعامل ها 
مأموریت های  انجام  در  تا  است  مشارکت  هایی  و 
خود بتوانند مسیر موفقیت را طی نموده و با کسب 
رضایتمندی زمینه ارتقاء سرمایه اجتماعی مجموعه 

حاکمیت را فراهم آورند.
از  توقعات  سطح  و  مطالبات  دیگر  بُعدی  در 
شهرداری ها موضوعی است که در سال های اخیر از 
آگاهی  افزایش  به واسطه  و  یک سو توسط شهروندان 
به  دسترسی  ابزار  فراگیری  و  توسعه  به دنبال  ایشان 

اطلاعات و ایجاد زمینه قیاس خدمات فراهم شده و 
از سوی دیگر دستگاه ها و نهادها دیگر نیز به دلایلی 
مختلف برای انجام مأموریت های خود چشم همراهی 

شهرداری ها را دارند.
در این شرایط شهرداری ها به عنوان نهادی خودگردان 
نیازمند همراهی و مشارکت هستند تا علاوه بر ایجاد 
شهروندان،  تکالیف  و  حقوق  دوجانبه  تحقق  زمینه 
بتوانند بر ساختار درآمد و هزینه خود نیز فائق آمده 
و مسیر و برنامه های رشد، توسعه و تحول شهرها را با 

تأمین منابع موردنیاز و تسهیل نموده و محقق کنند.
روز  تیرماه   14 فرارسیدن  تبریک  عرض  ضمن 
تلاش گران  و  همکاران  به  دهیاری ها  و  شهرداری ها 
عرصه رشد، توسعه، پیشرفت و تعالی شهرها و روستاها 
در جای جای ایران اسلامی، امیدوارم در پرتو خدمات 
صادقانه این عزیزان شاهد سرزمینی آباد، جامعه ای 
رشد یافته و نظامی الگو در مسیر تعالی و پیشرفت در 

سایه نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران باشیم.

شهردار قم در پیامی به مناسبت روز "شهرداری ها" تاکید کرد:

لزوم توجه ویژه به نقش اثرگذار شهرداری ها در حوزه اجتماعی

رییس اداره معماری بافت های واجد ارزش و طرح های بازآفرینی اداره کل راه و 
شهرسازی استان قم از همکاری این اداره کل با شهرداری قم برای احیای باغ مزار 

قبرستان نو خبر داد.
علی طاهری نیا اظهار کرد: اداره کل راه و شهرسازی استان قم به نمایندگی از شرکت 
بازآفرینی شهری ایران و به عنوان دبیرستاد بازآفرینی شهری و با همکاری مدیریت 
شهری متولی سیاست گذاری و نوسازی و بهسازی بافت های ناکارآمد شهری است و 
پروژه های اجرا شده توسط راه و شهرسازی استان با کاربری های بهداشتی درمانی، 
آموزشی، ورزشی، انتظامی، خانه محله و بهسازی معابر نقش محرک توسعه در محلات 

و ایجاد انگیزه برای ساکنین بومی داشته است.
املاک  تملک  در  بازآفرینی شهری  استانی  اساس مصوبات ستاد  بر  افزود:  وی 
باقیمانده برخی از پروژه های شهری مانند فاز 5 عماریاسر، ساماندهی محله چهل 
اختران، محله دروازه ری، قبرستان نو و مغازه های تجاری داخل گیت امنیتی حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( از محل اراضی 48 هکتاری پردیسان به عنوان معوض 

استفاده شده است. 
طاهری نیا گفت: اراضی 48 هکتاری پردیسان تحت تملک دولت و شرکت بازآفرینی 
شهری ایران در محدوده میدان شهدای فردو- بلوار امام علی )ع( پردیسان قرار دارد و 

به عنوان اراضی پشتیبان بافت فرسوده شهر قم شناخته می شود.
وی اظهار کرد: طرح ساماندهی و احیای باغ مزار قبرستان نو واقع در بلوار امیرکبیر 
)جاده اراک( از سال گذشته در دستور کار شهرداری و سازمان بهسازی شهری قم قرار 
گرفت که برای تملک مغازه ها و واحدهای تجاری محدوده این قبرستان، از ظرفیت 
اراضی 48 هکتاری پردیسان بهره گیری شد. به گفته رییس اداره معماری بافت های 
واجد ارزش و طرح های بازآفرینی اداره کل راه و شهرسازی استان قم تمامی 132 باب 

مغازه توسط شهرداری تملک و تخریب شده است.
طاهری نیا در پایان خاطر نشان کرد: ایجاد حدود 5 هکتار فضای باز شهری در 
مقابل حرم مطهر حضرت معصومه )س( و نیز احیاء و نوسازی محله قم نو از جمله 

اهداف اجرای این پروژه بوده است.

یک مقام مسئول در اداره کل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

احیای باغ مزار قبرستان نو با واگذاری اراضی 48 هکتاری پردیسان
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معاون توسعه بازرگانی جهاد کشاورزی استان قم:

مشکلی در تامین کالاهای اساسی
 در ماه محرم نداریم

معاون توسعه بازرگانی جهاد کشاورزی استان قم بیان کرد: با توجه به فرارسیدن ماه 
محرم مشکلی در تامین مرغ، برنج و گوشت قرمز نخواهیم داشت. 

هادی مومن نسب در گفت وگویی در خصوص تامین مرغ مورد نیاز در ایام محرم اظهار 
کرد: در حال حاضر روزانه حدود 40 تا 45 تُن مرغ گرم توسط مرغداران استان تامین 
می شود و حدود 60 تا 70 تُن مرغ از سایر استان ها در حال تامین است؛ همچنین 

حجم قابل قبولی مرغ وارداتی منجمد در اختیار فروشگاه ها قرار گرفته است.
وی ادامه داد: وضعیت جوجه ریزی در استان قم و سطح کشور در شرایط مطلوبی 
قرار دارد؛ پیش بینی ها به منظور تامین، ذخایر و خرید مرغ از کشورهای تولید کننده 
نیز انجام شده است، لذا در چند ماه آینده مشکلی نه تنها در استان بلکه در سطح 

کشور نیز نخواهیم داشت.
معاون توسعه بازرگانی جهاد کشاورزی قم عنوان کرد: حجم نیاز به مرغ به خصوص 
مرغ منجمد هر ساله در ایام محرم افزایش پیدا می کند؛ بنابراین به طور تقریبی 150 تا 

200 تُن مرغ در 10 روز اول محرم مورد نیاز است .
مومن نسب همچنین در خصوص تامین گوشت قرمز اظهار کرد: گوشت وارداتی 
به میزان کافی تامین شده است و به تمام مباشرین اعلام شده که میزان گوشت مورد 

نیاز را اعلام کنند؛ هیچ محدودیتی در خصوص گوشت منجمد گوساله وجود ندارد.
 وی افزود: سهمیه ی ویژه ی کالاهای اساسی، مخصوص ایام محرم توسط مجموعه 
وزارت جهاد کشاورزی در نظر گرفته شده است که به استان ها تخصیص داده می شود؛ 
این سهمیه برای برنج، مرغ و گوشت قرمز است و استان ها در حال جذب و عملیاتی 

کردن این سهمیه هستند، و در عرضه ی این کالاها هیچ مشکلی وجود ندارد.
مومن نسب گفت: هیات ها می تواند با مراجعه به سامانه ی سازمان تبلیغات کالاهای 
مورد نیازشان را دریافت کنند؛ همچنین هیئات با حواله به مباشرینی که تعیین 

می شوند مراجعه و کالاها را دریافت می کنند.
معاون توسعه بازرگانی جهاد کشاورزی قم، تصریح کرد: هیئات هیچ نگرانی نداشته 

باشند، کالاها تامین شده و هیچ مشکلی بابت این موضوع نداریم.
مومن نسب در پایان بیان کرد: با توجه به اینکه تقاضا برای برنج بیشتر است به محض 
ابلاغ و جذب سهمیه اختصاصی استان، اعلام می کنیم لذا در تامین برنج هم مشکلی 

نخواهیم داشت.

یک کارشناس اقتصادی:

با اقتصاد بسته و تهاتر کشور پیش نمی رود
یک کارشناس اقتصاد گفت: اساسا هر جناحی که بر سر بیاید باید به سرعت مسائل 
بین المللی را حل کند و هیچ فرصتی نداریم و بدون برجام و fatf و با اقتصاد بسته و با 
تهاتر و با ماجراجویی کشور پیش نمی رود و از منطقه عقب می مانیم و کشورمان بیش 
از این تاوان و طاقت پرداخت هزینه را ندارند. از سوی دیگر اگر ترامپ بر سرکار بیاید 
می دانیم به سرعت بر چین و اروپا فشار می آورد تا فروش نفت متوقف شود و دیگر آن 

بحث تخفیف های نفتی راهگشا نخواهد بود.
وحید شقاقی شهری درباره رویکرد و مواضع دو کاندیدای چهاردهمین انتخابات 
ریاست جمهوری درباره مسائل اقتصادی و همچنین درباره اینکه امکان تحقق رشد 
اقتصادی 8 درصدی بدون برجام و در اقتصاد بسته وجود دارد، اظهار داشت: شرایط 
امروز ایران بسیار پیچیده و خطیر است و بیش از یک دهه رشدهای بسیار پایین را 
تجربه کردیم، امروز یک نمودار غم انگیز پیش روی ما قرار دارد که نشان می دهد چگونه 
اقتصاد ایران از کشورهای منطقه عقب مانده است. در سال 2010 اقتصاد ایران هم 
اندازه اقتصاد ترکیه و عربستان بود اما الان اقتصاد ترکیه دو برابر اقتصاد ایران شده و 
اقتصاد عربستان هم 40 درصد بزرگتر از اقتصاد ایران شده است. این خطر احساس 
می شود که اگر دیر بجنبیم از مناسبات سیاسی و اقتصادی منطقه  حذف خواهیم 
شد.  وی ادامه داد: در شرایطی که اقتصاد کشورهای همسایه در حال افزایش است، 
اقتصاد ایران به طور مدام در حال کوچک  شدن است و در ادامه این روند از مناسبات 
منطقه ای هم حذف خواهیم شد. بنابراین امروز دیگر باید چاره ای دیگر اندیشید و با 

همان تفکراتی که مشکلات ایجاد شده امکان حل مشکلات وجود ندارد. 
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه رشد 8 درصدی اقتصاد یک الزام است، گفت: 
الزام رشد 8 درصدی از سیاست های کلی نظام است که دربرنامه هفتم هم ابلاغ شده 
و سوال کلیدی این است که تحقق این رشد چه الزاماتی را می خواهد؟ بخشی از این 
الزامات مورد نظر، الزامات منطقه ای و بین المللی و بخشی دیگر الزامات درون اقتصاد 
است. هر دولتی که بر سر کار بیاید باید با فوریت و هوشمندی به سراغ حل مسائل 
منطقه ای و بین المللی برود.  شقاقی شهری تاکید کرد: باید تنش های منطقه ای را 
کنترل کنیم، هنوز تنش  های ایران با کشورهای منطقه ای از جمله امارات و عربستان 
حل نشده است، با اینکه روابط آغاز شد اما همچنان سطح تنش و عدم روابط اقتصادی 
با این کشورها مشهود است. مفهوم تنش زدایی این است که روابط اقتصادی کشورها 
توسعه پیدا کند، تنش زدایی بدون بهبود روابط اقتصادی و تجاری هیچ معنایی ندارد. 

وی افزود: مسائل دیگر قواعد بین المللی مانند fatf و برجام است و این مسائل هم 
باید با فوریت حل شود و ما در حال از دست دادن فرصت ها هستیم. 

 
نائب رئیس اول کمیسیون اقتصادی مجلس:

مرکز مبادله ارز و طلا نتوانست ثبات ارزی 
لازم را ایجاد کند

نائب رئیس اول کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی معتقد است متاسفانه 
مرکز مبادله ارز و طلا نتوانست ثبات ارزی لازم را ایجاد کند.

مهدی طغیانی ، با اشاره به عملکرد بازار مبادله ارز و طلا و اهداف تعیین شده این 
بازار جهت کاهش نرخ ارز اظهار کرد: متاسفانه مرکز مبادله ارز و طلا نتوانست ثبات 

ارزی لازم را ایجاد کند.
نماینده مردم »اصفهان« در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه نرخ ارز مرکز مبادله 
به عنوان نرخ ارز نیمایی شناخته می شود،  ادامه داد: ارز ترجیحی ما  28500 تومان 
و همچنین ارز نیمایی ما ارزی بود که مرکز مبادله طلا و ارز آن را تعیین می کرد تا زمانی 
که نگاه دولت و بانکی مرکزی مداخله در سقف نرخ ارز است عملًا نمی تواند نقش موثر 

خود را در این بازار ایفا کند.
 این نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: به موجب این رویکردها رفته رفته 
معاملات پشت سامانه و کم اظهاری ها رخ داد بنابراین کسب و کارها به هر نحوی 
که بتوانند پشت این کار نیامده و اگر هم تحت فشار باشند، محصول خود را صادر 

نمی کنند.
طغیانی در ادامه با اشاره به گزارش سه ماهه اخیر گمرک استان اصفهان اظهار 
کرد: در گزارش مذکور گفته شده که صادرات محصولات فولادی 70 درصد کاهش 
پیدا کرده است که باید گفت این مسئله نتیجه سیاست های ارزی موجود است چرا 
که صادرکنندگان به واسطه این سیاست ها انگیزه ای برای صادرات ندارند و همواره 
تلاش دارند محصولات خود را در بازار داخل به فروش برسانند. این نماینده مجلس 
شورای اسلامی اظهار کرد: وقتی ما نرخ ارز را جوری تثبیت می کنیم که صادر کننده 
باید ارز خود را ارزان تر از بازار داخل صادر کند، دیگر دلیلی برای صادرات صادرکننده 
شکل نمی گیرد و صادر کننده سعی می کند محصولات خود را در بازار داخل به فروش 

برساند. بنابراین این سیاست، سیاستی نیست که بتواند ثبات ارزی بیافریند.

رنجبرزاده:

بستر واردات خودروهای اقتصادی 
فراهم شود

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه واردات خودرو یکی از مطالبات 
مردم است و مسئولان باید برای اجرای آن برنامه ریزی کنند، گفت: باید مسیر مناسبی 
برای واردات خودروهایی که با شرایط اقتصادی مردم متناسب است، فراهم شود البته 

در این مسیر باید به حمایت از تولید داخل نیز توجه کرد.
اکبر رنجبرزاده در گفت وگویی درباره وضعیت بازار خودرو، گفت: در حال حاضر 
یکی از نیازهای اصلی مردم خودرو است و خانواده ها درگیر تامین خودروی موردنیاز 
خود یعنی خودرویی باکیفیت و متناسب با شرایط اقتصادی فعلی خود هستند اگر از 
مقصود از مسیر تولیدکنندگان داخلی فراهم شود باید به سمت مسیر قانونی واردات 
خودرو رویم. نماینده مردم اسدآباد در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: با واردات 
خودرو، خودروسازان خود را به روزرسانی می کنند و رقابت بین تولیدات داخلی و 
وادرات شکل می گیرد و خودروسازان ملزم به ارتقای کیفیت و کاهش هزینه های تولید 

می شوند و خودروی موردنظر مردم تامین خواهد شد.

شهرداری ها در متن اما گرفتار حاشیه ؛

 چالش درآمد پایدار و مدیریت چندپاره شهری

بررسی چالش های اساسی حکمرانی شهری و عملکرد شهرداری ها به دلیل 
اثرگذاری این نهاد بر زندگی بیش از 70 درصد جمعیت کشور، اهمیت ویژه ای دارد 

و روز شهرداری ها بهانه ای برای پرداختن به مشکلات و ارائه راهکارهاست
به گزارش ایمان، از 500 سال پیش از میلاد مسیح تا امروز، پدیده شهرنشینی 
در تاریخ طولانی زندگی بشر جای خود را به خوبی باز کرده و ابعاد مختلف خود را 
نشان داده است. از زمان نخستین دولت شهرهایی که در همان روزها در شهرهای 
سومری از قبیل اوروک، نیپور، نینوا، آشور و بابل تشکیل شدند تا به امروز، پدیده 
شهرنشینی و حکمرانی شهری از مهم ترین مسائل پیش روی زندگی بشر بوده 

است.
از آنجا که تا پایان سال 2030 بیش از 64 درصد جمعیت جهان شهرنشین 
خواهند بود و در کشورمان این عدد اکنون به بیش از 70 درصد رسیده است، ابعاد 
مختلف زندگی انسان همچون فرهنگ، اقتصاد، روابط اجتماعی، رفاه و سلامت 
را بدون تحلیلی روندهای شهرنشینی و مسئله حکمرانی شهری نمی توان تحلیل 

کرد.
قاجار  شاه  ناصرالدین  زمان  به  شهرنشینی  زمزمه های  نخستین  ایران  در 
بازمی گردد، زمانی که وی از سفر اروپایی به وطن بازگشته بود و تصمیم گرفت 
برای بهره مندی از مواهب حکمرانی شهری، بلدیه را در شهر تهران تأسیس کند. 
اعتراض بازاریان و شرایط سیاسی آن روزها، اما موجب منتفی شدن این موضوع 

شد.
با این همه پس از پیروزی مشروطه، نمایندگان مجلس اول شورای ملی »قانون 
بلدیه« را در سال 1286 شمسی تدوین کردند. گفته می شود تبریز نخستین 
شهری پس از تهران بوده که در آن سال ها بلدیه در آن تأسیس شده است. از آن 
زمان تا سلطنت پهلوی اول، 16 بلدیه در شهرهای ایران تأسیس شد و به مرور زمان 
گسترش پیدا کرد. حکمرانی مطلوب شهری امروز یکی از اساسی ترین مفاهیمی 
است که مسیر ایده آل برای رقم زدن نسل های آینده را ترسیم خواهد کرد، چراکه 
درصد شهرنشینی در حال گسترش است و با کم شدن منابع و رشد روز افزون 
مصارف، مفاهیمی همچون محیط زیست شهری، عدالت، شهروندمداری و 

هوشمندی هر روز بیش از گذشته مهم تلقی می شود.
حکمرانی شهرداری ها بر ۷0 درصد جمعیت کشور

از 70 درصد  بیش  زندگی  اساسی  و  روزمره  امور  امروز  شهرداری های کشور 
جمعیت را در دست دارند و این رقم در آینده نزدیک، به بالای 80 درصد خواهد 
رسید. گذشته از مسئله آمایش سرزمین و خطر مهاجرت بی رویه به شهرها، اینکه 
چه باید کرد تا این کانون های مهم جمعیتی از مدیریتی کارآمد و شایسته برخوردار 
شوند و بتوانند شرایط مطلوبی برای نسل های آینده رقم بزنند، از دغدغه های 

اساسی کشور است.
برخی کارشناسان، مهم ترین چالش امروزه مدیریت شهری و شهرداری ها را 
در حوزه قوانین تحلیل می کنند. باید بدانیم مهم ترین قوانین در حوزه عملکرد 
شهرداری ها نزدیک به 60 سال قدمت دارند. ماده 55 قانون شهرداری ها که 

عمده وظایف شهرداری را در 28 بند تبیین می کند، در سال 1334 تدوین شده و 
بسیاری از بندها و تباصر آن با قوانین بعدی نقض شده است.

ساخت  مدرسه،  ساخت  شهری،  بهداشت  همچون  اموری  ماده،  این  طبق 
کتابخانه و تأمین آب آشامیدنی بر عهده شهرداری ها گذاشته شده در حالی که 
امروز ساختار متفاوتی در نظام اداره شهری حکم فرما است و در بسیاری از دعاوی 

حقوقی این تعارضات قانونی، چالش های جدی ایجاد کرده است.
در مسائل مختلفی همچون نحوه تقویم اراضی، نحوه تملک و خرید، نحوه 
اجرای پروژه های عمرانی و نحوه تدوین و اجرای طرح های عمومی نیز همین 
مشکل حکم فرما است و تدوین قوانین جدید آنچنان جامع و منطبق بر نیازها 

نیست که بتواند این مسئله را حل کند.
موضوع دیگر که چالش بسیاری از کلان شهرها و شهرداری ها محسوب می شود، 
مسائل مالی است. مشکلی که به جلسه ای از مجلس شورای اسلامی در یکی از 
روزهای پرالتهاب سال 1362 بازمی گردد، زمانی که شهرداری ها طبق مصوبه 
مجلس از نظر اقتصادی مستقل اعلام شدند، اما پیش بینی های لازم برای تداوم 
این استقلال و عواقب احتمالی آن صورت نگرفت، به نحوی که امروز بسیاری از 
شهرداری ها برای تأمین نیازهای اولیه خود به مسئله فروش تراکم وابسته هستند و 
این مسئله نیز موجب به خطر افتادن شاخص های مهم زیست محیطی و کیفیت 

زندگی در شهرها شده است.
در حالی که قانون جدید درآمدهای پایدار نیز نتوانسته است بر ظرفیت های 
شهرداری در حوزه درآمدهای پایدار چیزی اضافه کند و مشکل تراکم فروشی 
و ناپایداری وضعیت اقتصادی، همچنان با وجود این قانون به قوت خود پابرجا 

است.
رابطه سیاست و مدیریت شهری

شهری  مدیریت  حوزه  در  کارشناس  و  دانشگاه  استاد  خسروی،  حسن 
سیاسی بازی را یکی از مهم ترین چالش های امروز شهرداری ها می داند و معتقد 
است: شهرها باید بر اساس تعقل اداره شوند، اما در دهه های گذشته بیشتر بر 

مبنای مناقشات سیاسی میان احزاب و گروه های مختلف اداره شده اند.
وی کوتاه بودن عمر مدیران شهری را یکی از نتایج این سیاسی بازی و نقش 
سیاسیون در حوزه مدیریت شهری می داند که موجب شده است شهرداری ها بر 
مبنای برنامه های طولانی مدت و راهبردهای مشخص حرکت نکنند و بیشترین 

اقدامات بر مبنای سیاست ها و سلایق شخصی صورت پذیرد.
این استاد دانشگاه تصریح می کند: ساختار شهری را اقدامات فرمایشی و خرده 
فرمایشی به چالش های جدی کشیده است، چراکه هر جریان سیاسی به دنبال 
سهم خواهی در مدیریت شهری است و این مطامع سیاسی اجازه نمی دهد امور 

شهرها بر اساس برنامه و اهداف کارشناسی شده پیش برود.
مشارکت ضعیف مردم و چالش های آن

الهام یاوری پناه، کارشناس شهرسازی و از اساتید حوزه برنامه ریزی شهری با 
اشاره به اینکه مفهوم حکمرانی مطلوب شهری مسئله ای است که در متون های 

علمی جهان بسیار به آن پرداخته شده است، می گوید: حکمرانی شهری تنها به 
معنی حکومت نیست، بلکه نهادهای حکومت و جامعه را به صورت همزمان در 

بر می گیرد.
وی معتقد است: برای رسیدن به این نتیجه که آیا نظام مدیریت شهری در کشور 
کارایی لازم را دارد یا خیر است بهتر است تصور کنیم که تصمیمات کلی در آن 
چگونه گرفته می شود، آیا در ساختار موجود برخی افراد برای قوانین ارزش قائل 
هستند، آیا همه افراد در برابر قوانین یکسان هستند و آیا میزان مشارکت در سطح 

مطلوبی قرار دارد یا خیر.
این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه مشارکت پایین یکی از چالش های اصلی 
مدیریت شهرها است، اظهار می کند: آیا نباید دلیل این موضوع را در غیبت 
بسیاری از شهروندان در فرایندهای تصمیم گیری شهری دانست، این ها مسائلی 

است که باید مورد توجه قرار گیرد.
مشکلات عمیق ساختاری در شهرداری ها

سیدمرتضی سقائیان نژاد، شهردار قم و با سابقه ترین شهردار کشور است که 
بیش از 21 سال در دو شهر اصفهان و قم شهردار بود. او معتقد است مسائل 
مالی و اقتصادی چالش بزرگ امروز شهرداری ها در سراسر کشور است که در کنار 

مشکلات مرتبط با ساختار اداری کشور، خود را نشان می دهد.
وی با اشاره به اینکه اگر بعضی چالش ها که مربوط به مسائل ملی است حل شود، 
شهرداری بسیار بهتر می تواند خدمات در اختیار مردم قرار دهد، اظهار می کند: 
مدیریت یکپارچه شهری نظم و انضباط شهرها و سرعت پیگیری مطالبات عمومی 
را افزایش می دهد، اما عزمی برای شکل دادن به مدیریت یکپارچه شهری در نظام 

تصمیم گیری کلان کشور دیده نمی شود.
شهردار قم با اشاره به اینکه چندگانگی تصمیم گیری در شهرهای امروز امور 
را مختل کرده و کارایی نظام مدیریتی را کاهش داده است، اضافه می کند: اگر 
به دنبال شفافیت و پاسخگویی بهتر در مدیریت شهری هستیم، این مدیریت 
یکپارچه باید شکل گیرد، اما در جایی که 25 ارگان در شهر فرمان می دهند، 

پاسخگویی نیز اتفاق نمی افتد.
سقائیان نژاد با بیان اینکه سؤال بسیاری از شهرداری ها این است که تا کی 
می خواهند تراکم بفروشند، تاکید می کند: حل این چالش نیاز به ریل گذاری 

قانون گذار دارد.
وی اضافه می کند: چیزی که در قانون درآمدهای پایدار برای شهرداری ها در نظر 
گرفته شده، پاسخگوی پنج درصد هزینه های شهر است؛ ما باید شهر را اداره کنیم 

و مجبور هستیم به مسائلی همچون درآمد ساخت وساز روی بیاوریم.
شهردار قم با اشاره به اینکه از نظر تشکیلاتی مسائل شهرداری ها نیاز به بررسی 
مجدد دارد، اضافه می کند: در کشور 71 درصد مردم شهرنشین هستند، در هزار 
سوم 90 درصد مردم شهرنشین خواهند شد اما تشکیلات اداری شهرنشینی هنوز 
بلاتکلیف است؛ بنابراین تشکیلاتی که مربوط به ده ها سال قبل است، شهرداری 

قوی نمی سازد.
شهرداری ها دولتی یا غیردولتی؟

با اشاره به لزوم بازنگری در قوانین حوزه شهری می گوید: اگر  سقائیان نژاد 
شوند  تقویت  مسئله  این  باید  باشند،  دولتی  غیر  ارگان  است  قرار  شهرداری 
درحالیکه سیاست های جاری بیشتر در حیطه دولتی سازی شهرداری ها حرکت 
می کند. اگر دولتی هستیم اشکالی ندارد؛ ما از بسیاری از وزارتخانه ها قوی تر 

هستیم پس یک وزارت شهرداری ها ایجاد شود.
تقویت مدیریت های محلی صراحت  به  اینکه قانون اساسی  به  با اشاره  وی 
دارد، اظهار می کند: بی توجهی به این حقایق در برنامه هفتم توسعه کشور خود 
را به خوبی نشان می دهد، در تمام برنامه ها شهرداری ها رد پایی داشتند اما در 
برنامه هفتم توسعه این مغفول واقع شده است که این ثابت می کند قدر و منزلت 

شهرداری ها نه برای دولتمردان و نه برای مجلس مشخص نیست.
شهردار قم با اشاره به اینکه محور اساسی سرمایه اجتماعی در کشور شهرداری ها 
هستند، تاکید می کند: اگر قرار است سرمایه اجتماعی نظام تقویت شود، باید 

شهرداری ها قوی شوند.
بررسی چالش های اساسی حکمرانی شهری و عملکرد شهرداری ها به دلیل 
اثرگذاری این نهاد بر زندگی بیش از 70 درصد جمعیت کشور، اهمیت ویژه ای 
دارد و روز شهرداری ها بهانه ای برای پرداختن به مشکلات و ارائه راهکارهایی است 
که امروزه شهرداری های کشور با آن دست به گریبان هستند، اما مهم تر از پرداختن 
به موضوع، انجام اقدامات عملی برای بهبود وضعیت شهرداری ها متناسب با 

جایگاهی است که امروز دارند.

آگهی مزایده اموال غیر منقول )نوبت دوم(
در پرونده فوق پلاک های نیتی با مشخصات ذیل الذکر متعلق به آقاي علي 
رحماني فرزند ابراهیم که توسط هئیت سه نفره کارشناسان محترم دادگستری در 
امور کشاورزی ارزیابی شده است. از بابت محکوم به در حق محکوم لهم و هزینه 
اجرا در حق صندوق دولت ، در روز چهارشنبه مورخ 1403/4/27 ساعت 8:00 
الی 8:30 صبح )اداری( در دادگستری شهرستان کمک به آدرس استان قم 
شهرستان کهک - زیرزمین ساختمان دادگاه عمومی بخش کهک- دفتر اجرای 

احکام مدنی کمک از طریق مزایده حضوری به فروش میرسد.
با مطالعه مفاد پرونده قضایی و مدارک و مستندات موجود، از محل وقوع ملك 
مذکور با مختصات مرکزی درج شده در ذیل سند تک برگ و با توجه به پاسخ 
استعلام اداره ثبت کهك و لحاظ گزارش کارشناس رسمی در امور ثبت آقای 
عبدالهی واقع در ابتدای جاده ونارج، سمت راست بعد از اولین مرغداری به اتفاق 
آقای ابراهیم رحمانی نماینده آقای علی رحمانی، آقای ملازاده و دلشاد وکلای 
آقای زارعی بازدید و معاینه محلی و تحقیقات میدانی به عمل آمد که پس از انجام 
بررسیهای لازم در خصوص حدود ملک و برداشت نقاط شاخص و بررسی تصاویر 
ماهواره اي منطقه و مقایسه عکسهای سنواتی مختلف با وضعیت کنونی و انجام 
کلیه بررسیهای معمول و موثر و تحقیقات محلی و با توجه به دسترسی ملک به 

امکانات موجود، همچنین لحاظ این موضوع که املاک مذکور بر اساس پاسخ 
استعلام واصله از اداره ثبت کمك مضبوط در پرونده قضایی و سند تک برگ ارائه 
شده، در دو فرعی که اولی به میزان چهار دانگ مشاع از ششدانگ عرصه بلاك 
ثبتي 189 - فرعي از  122- اصلي بخش 5 قم به مساحت کل 84/ 675 متر 
مربع و دومی چهاردانگ مشاع از ششدانگ عرضه پلاك ثبتي 191 - فرعی از 
به مزرعه  به مساحت کل 11997 مترمربع موسوم  122 اصلی بخش 5 قم 
حاج مهدی و هر دو با ارائه سند مالکیت به نام آقای علی رحمانی می باشد؛ لذا 
جهت ارزیابی با توجه به وجود شوارع و راههای مواصلاتی در کنار این ملک و 
مستحدثات داخل ملك ، نوع بافت و ساختمان غالب خاك محدوده لحاظ نمودن 
اجرای عملیات زیربنایی در مجاورت زمین در نظر گرفتن موقعیت جغرافیایی 
،تعیین فاصله ملک تا بافت تراکم جمعیتي ،شکل هندسي ملك و مشاع بودن آن 
و امکان استفاده از امکانات و پتانسیلهای موجود در کنار ملک و نظر به موقعیت 
ملک ارائه شده و با لحاظ جمیع ادله و قراین موجود و با توجه به جمیع نقاط ضعف 
و قوت و نحوه دسترسی به ملك و لحاظ تمام عوامل موثر و تاثیرگذار بدین شرح 

اعلام میشود:
1( ارزش چهار دانگ ملك مشاع پلاك 189 - فرعی از 122 - اصلی به مساحت 
450/56 و با توجه به کاربری کشاورزی ملک به میزان 901/120/000 ریال 

)نهصد و یك میلیون و یکصد و بیست هزار ریال ( برآورد و اعلام می گردد. 
)2 ارزش چهار دانگ ملک مشاع پلاك 191 - فرعی از 122- اصلی به مساحت 
7998 و با توجه به کاربری کشاورزی ملک با توجه به شرایط کنونی به میزان 
9/597/600/000 ریال ) نه میلیارد و پانصد و نود و هفت میلیون و ششصد هزار 

ریال ( برآورد و اعلام می گردد.
لذا افرادی که قصد بازدید از املاک فوق الذکر را دارند میتوانند پنج روز مانده به 
مزایده با هماهنگی این اجرا از ملک با املاک مورد نظر بازدید و در صورت تمایل 
در جلسه مزایده شرکت نمایید. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی برای هر یک از 
املاک مذکور شروع و به شخصی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهد واگذار می 
گردد. ضمنا ده درصد از مبلغ پیشنهادی بعداً اخذ و مابقی نیز ظرف یک ماه 
دریافت می گردد. این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می 
گردد. لازم بذکر است که شرکت کنندگان در مزایده با ارائه کارت ملی و یکی از 
کارتهای بانکی عضو شتاب حداقل به میزان 10 درصد از قیمت پایه کارشناسی 
موجودی داشته باشند و پس از برنده شدن و خریداری ملک به میزان 10 درصد از 

مبلغ پیشنهادی خود را بعدا به حساب سپرده دادگستری واریز نماید.
دادورز اجرای احکام شعبه اجرای اکام مدنی شهرستان کهک استان قم
رضا حاجی اسماعیلی

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

۷۵ هزار مسکن دولتی در قم در حال ساخت است
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت :در استان قم 
بیش از 203 هزار متقاضی در سامانه نهضت ثبت نام کرده 
اند که هم اکنون بیش از 75 هزار واحد در حال ساخت و 
دریافت  یا  و  الحاق  انتظار  در  واحد دیگر  حدود 58 هزار 

تسهیلات بانکی هستند.
حسین زنجیرانی فراهانی در نشست خبری با موضوع 
راه و شهرسازی  ارائه گزارش عملکرد شورای هماهنگی 
هزار  از 35  اظهارداشت:بیش  سیزدهم  دولت  در  استان 
واحد مسکونی به صورت آپارتمانی در سایت های 560، 
و سایت دیگر در حال  پردیسان  و 17 هکتاری   22 ،27

ساخت است.
زنجیرانی افزود: 10 هزار واحد به صورت یک طبقه حیاط 
قنوات، سلفچگان، جعفریه،  پرنیان،  در سایت های  دار 
دستجرد، کهک و ...در حال ساخت است. 10 هزار واحد 
نیز در بخش خصوصی و در قالب واحدهای خود مالک 
یا بافت فرسوده با بهره مندی از تسهیلات بانکی در حال 

نوسازی هستند.
به گفته مدیرکل راه و شهرسازی استان قم بیش از 20 هزار 
قطعه زمین به صورت انفرادی و در قالب قانون حمایت از 

خانواده و جوانی جمعیت در حال واگذاری است.
زنجیرانی تصریح کرد: تکلیف استان ساخت 63 هزار 
واحد مسکونی بوده است که هم اکنون بیش از تعهد در 

حال ساخت هستیم و تعداد واحدهای در حال ساخت و 
زمین های واگذار شده افزایش خواهد یافت.

وی در خصوص مشارکت مردم در فرآیند ساخت مسکن و 
تحقق شعار سال اعلام کرد: با واگذاری زمین به متقاضیان 
زمینه ساخت توسط ایشان فراهم می شود و این اداره کل 
نیز در زمینه اعطای تسهیلات، اخذ پروانه و صدور سند 

کارسازی خواهد کرد.
10پروژه راهسازی در دولت سیزدهم اجرایی شد

رییس شورای هماهنگی راه و شهرسازی استان قم در 
در  استان  شهرسازی  و  راه  کل  اداره  اقدامات  خصوص 
حوزه راهسازی گفت: در دولت سیزدهم بیش از 10 پروژه 

راهسازی اجرایی شد یا به بهره برداری رسید.
زنجیرانی افزود: فاز اول پروژه کنار گذر غربی قم در مرحله 
اتمام زیرسازی و احداث پل ها و ابنیه ها است و در ماه های 

اخیر نیز مشکل معارضات آن حل و تملکات آن انجام شد.
وی در خصوص اقدامات این اداره کل در جاده قدیم قم- 
تهران گفت: باند دوم این محور که نقش کریدور شریانی 
شمال به جنوب را ایفا می کند به طول 15 کیلومتر در 

مرحله زیرسازی و آسفالت ریزی است.
به گفته مدیرکل راه و شهرسازی استان قم عملیات اجرایی 
و ارتقای جاده قم- کهک به محور بزرگراهی، در سفر اول 
رییس جمهور شهید به استان قم آغاز شد و در سفر دوم به 

بهره برداری رسید. زنجیرانی افزود: اجرای تقاطع شهدای 
جبهه مقاومت ورجان برای رفع نقطه حادثه خیز در محور 
بزرگراهی قم- کهک نیز از دیگر پروژه هایی بود که در دولت 

سیزدهم آغاز شد و تا پایان تیرماه به بهره برداری می رسد.
رییس شورای هماهنگی راه و شهرسازی استان قم در 
خصوص در دیگر پروژه های حوزه راهسازی گفت: چهار 
خطه کردن قطعه آخر محور قم- نیزار و بهسازی محور قم- 

جعفریه از دیگر پروژه های راه در دولت سیزدهم بود.
زنجیرانی به تعهدات اداره کل راه و شهرسازی در پردیسان 
از طرح  پایان یک دهه  از  و توضیح داد: پس  اشاره کرد 
مسکن مهر، این اداره کل همچنان به اجرای عملیات های 
زیرسازی معابر شهرک پردیسان متعهد است و پروژه های 
بلوار شهید مکیان، اتصال بلوار آیت الله بروجردی به میدان 

شهدای فردو از جمله این اقدامات است.
وی توضیح داد: شهرداری قم با دریافت قیر از اداره کل راه 
و شهرسازی استان اقدام به آسفالت معابر پردیسان خواهد 

کرد.
اراضی  48 هکتاری گره گشای مشکلات بافت 

فرسوده قم
رییس شورای هماهنگی راه و شهرسازی استان قم به 
انجام و بهره برداری بیش از 10 پروژه در حوزه بافت فرسوده 
شهر قم اشاره کرد و گفت: در شهر قم بیش از 1500 هکتار 

بافت فرسوده وجود دارد که تشویق به ساخت یا نوسازی 
و شهرسازی  راه  اداره کل  مهم  اولویت  بافت،  در  مسکن 

استان است.
وی به پروژه های این اداره کل در شهر قم اشاره کرد و 
توضیح داد: ساخت مدرسه شهید سلیمانی در محله شیخ 
آذر، مدرسه  ثام الحجج در محله شهید دل  آباد، مدرسه 
ناصر شهریور در محله چهار مردان، احداث کلانتری 13 در 
محله خاکفرج از مهمترین اقدامات این اداره کل در حوزه 
تامین کاربری ها و سرانه های درمانی، بهداشتی، آموزشی، 

انتظامی و ...در بافت فرسوده شهر قم در دولت 
سیزدهم بوده است.

بازشدن گره پروژه های بافت فرسوده پس از 15 سال
به گفته مدیرکل راه و شهرسازی استان قم احیای بافت 
فرسوده در برخی مناطق شهر بیش از 15 سال متوقف 
شده بود که با بهره مندی از ظرفیت اراضی 48 هکتاری 
پردیسان به عنوان اراضی پشتیبان، احیای بافت فرسوده 

قم در دولت سیزدهم رونق گرفت.
و  عماریاسر  پنج  فاز  احداث  پروژه  در  گفت:  زنجیرانی 
ساماندهی اطراف حرم امامزادگان چهل اختران، باغ مزار 
قبرستان نو، محله دروازه ری از ظرفیت اراضی 48 هکتاری 
به عنوان معوض و برای تملک پلاک های در مسیر پروژه 

استفاده شد.
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علیرضا بیرانوند:

هواداران از جدایی ام استقبال کردند
دروازه بان فصل گذشته تیم فوتبال 
فسخ  ماجرای  شرح  به  پرسپولیس 
باشگاه  این  با  خود  طرفه  یک  قرارداد 

پرداخت و آن را قانونی دانست.
علیرضا بیرانوند در اولین صحبت های 
با  قرارداد یک طرفه  از فسخ  خود پس 
باشگاه پرسپولیس اظهار داشت: فسخ 
قراردادم کاملًا قانونی بوده و هیچ گونه 
خلافی در آن نیست. فضای مجازی، 

مجریان تلویزیونی و خبرنگارانی که برای بازدید بیشتر خبرهای خود از من خبر 
می زنند باعث آزار من شده اند. او ادامه داد: من کاری به رنگ لباس پیراهن تیم خود 
ندارم. من برای تیم ملی زحمات زیادی کشیده ام و نباید به من بی احترامی شود. 
کانال های هواداری خط گرفته اند که هواداران را علیه من کنند. افتخار می کنم که 
دهاتی و عشایری هستم و باعث افتخارم خواهد بود که برای رسیدن به جایگاهی 
که الان دارم هیچ هزینه ای نکرده ام و بابت تمام اتفاقاتی که برایم رخ داده افتخار 

می کنم.
پس از فسخ قرارداد اعضای هیأت مدیره با من تماس نگرفتند

دروازه بان سابق پرسپولیس افزود: بعد از فسخ قرارداد هیچ یک از اعضای هیأت 
مدیره باشگاه پرسپولیس با من تماس برقرار نکردند و زمانی که نه پیامک و نه تماسی 
با من گرفته می شود بدین معنا خواهد بود که من کارم را به درستی انجام داده ام و 
فسخ قراردادم عادلانه بود. پرسپولیس نه 300 میلیون تومان بلکه دو میلیارد تومان 
به من بدهی دارد که باید پرداخت کند. مدیران دنبال اذیت کردن من بودند و همه 

این موضوع را می دادند.
هواداران نباید علیه بازیکن شوند

او تصریح کرد: می دانستم که مدیران باشگاه به دنبال این هستند که من را در 
مقابل هواداران قرار دهند. تمام بازیکنان پرسپولیس در این 7، 8 سال اخیر خیلی 
زحمت کشیده اند و باید به آنها احترام گذاشت حالا هوادار یک عکس العملی نشان 
می دهد اما بازیکنان خیلی زحمت کشیده اند و قهرمانی های زیادی را به دست 
آورده اند؛ زمانی که بازیکنان حق خود را طلب می کنند، هواداران نباید با مطالبت 
ادمین های فضای مجازی علیه بازیکن شوند و به خانواده او فحاشی و حرف های 

رکیک بزنند.
پرسپولیس متکی به امثال بیرانوند نیست

او خاطر نشان کرد: پرسپولیس متکی به امثال بیرانوند نیست و زمانی که بیرانوند 
برود جایگزین او وجود دارد. شأن بازیکنان پرسپولیس بالاتر از این حرفاست و من 
برای دریافت حق خود فسخ قرارداد کردم. بازیکنانی وجود دارند که تیم هایشان در 
خطر سقوط بود اما اکنون در سر تیتر خبرها هستند و مبالغ 30، 40 میلیارد تومان 
برای آنها هزینه می شود، وقتی برای چنین بازیکنانی اینگونه برخورد می شود برای 

بازیکنان پرسپولیس باید احترامشان حفظ شود.
صحبت کردن درباره علیرضا بیرانوند شغل چند پیشکسوت شده است

بیرانوند افزود: چند پیشکسوت انگشت نمای فوتبال در مورد من صحبت کرده اند 
و من اطلاع دارم که چه کسانی آنها را علیه من کرده اند. همین پیشکسوتان کافی 
است به گذشته خود و کارهایی که علیه پرسپولیس انجام دادند نگاه کنند و بعد در 
مورد من صحبت کنند. صحبت کردن درباره علیرضا بیرانوند شغل چند پیشکسوت 
شده است. کسانی که من را اذیت می کنند باعث می شوند که انگیزه ام دو برابر شود، 
بیرانوند هر جا بوده موفق بوده و تیم بهم زن نیست. کسانی که در مورد بیرانوند 
صحبت می کنند مگر خودشان چه کاری برای پرسپولیس انجام داده اند؟ اجازه 

نمی دهم هیچ فرد رسانه ای به من بی احترامی کند.
هواداران نباید به بازیکنی که چندین سال برایشان زحمت کشیده توهین کنند

او عنوان کرد: اگر کاری کرده ام فقط برای دستیابی به حقم بوده است. من هر 
جا بوده ام با جان و دلم برای تیمم بازی کرده ام و با کمک خدا موفق بوده ام. نباید 
به بازیکنی که سال های سال برای هواداران زحمت کشیده، بی احترامی شود که 
نتواند رفتار هواداران را فراموش کند. من کارهایی که برای پرسپولیس انجام داده ام را 
فراموش نمی کنم مخصوصاً رکوردهایم برای پرسپولیس را اصلًا فراموش نخواهم کرد. 

امیدوارم هواداران به تصمیم احترام بگذارند.
۷00 هزار دلار به خزانه پرسپولیس واریز کردم

بیرانوند تصریح کرد: خیلی ها دوست داشتند قدرت نمایی پرسپولیس را کاهش 
دهند و من این موارد را دیدم و تصمیم را عملی کردم. من زمانی که به بلژیک رفتم 700 
هزار دلار به خزانه پرسپولیس واریز کردم من در آن سال 20 تا 30 درصد مبلغ قراردادم را 
دریافت کرده بودم و به جای اینکه تمام و کمال پولم را از پرسپولیس بگیرم تصمیم گرفتم 
700 هزار دلار به حساب باشگاه واریز کنم و بعد از آن راهی بلژیک شدم. من و چند 
بازیکن دیگر فصل گذشته و پیش از اتمام نیم فصل 10 درصد از قراردادهای خودمان را 

دریافت نکردیم تا بازیکنان دیگر و اعضای کادر فنی پول دریافت کنند.
هواداران از جدایی ام استقبال کرده اند

او ادامه داد: من پولکی نیستم و فقط حقم را می خواهم، دنبال این نیستم که با 
احساسات هواداران بازی کنم. من لطف هواداران به خودم را فراموش نمی کنم، 
فراموش  را  داده ام  انجام  آنها  برای  که من  کارهایی  پرسپولیس  مطمئنم هواداران 
نمی کنند. انتظارم از هواداران این است که گول رسانه ها را نخورند، حق هر ورزشکاری 
است که مطالبات خود را دریافت کند. بیرانوند پول حرام سر سفره زندگی اش نبرده 
که به چنین جایگاهی رسیده است. خیلی ها دوست داشتند که من را از پرسپولیس و 
تیم ملی دور کنند اما تیرشان به سنگ خورد. هواداران باید به تصمیم احترام بگذارند. 
هواداران از جدایی ام استقبال کرده اند و من هر تیمی بروم سرم را برای آن تیم 

می گذارم و با افتخار سرم را بالا می کنم. امیدوارم من را حلال کنند.

امید اول کاروان ایران در اوج؛

وضعیت کشتی گیران ایران 
چند روز مانده به المپیک

11 ملی پوش المپیک برای حضور در مهمترین آوردگاه ورزشی تمرینات خود 
را پیگیری می کنند و امیدوارند با آمادگی کامل در پاریس روی تشک بروند و با 

مدال های خود پیام آور شادی باشند.
رقابت های کشتی در بازی های المپیک پاریس از 15 مردادماه با رشته فرنگی 
شروع خواهد شد. تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان با کسب 6 سهمیه در این 
آوردگاه مهم حضور خواهد داشت. شاگردان رنگرز با ترکیب مهدی محسن نژاد در 60 
کیلو، سعید اسماعیلی در 67 کیلو، امین کاویانی نژاد در 77 کیلو، علیرضا مُهمدی 
در 87 کیلو، محمدهادی ساروی در 97 کیلو و امین میرزازاده در 130 کیلوگرم در 

این رقابت ها حضور دارند. 
اردوی تیم ملی کشتی فرنگی چند روز پیش به پایان رسید و فرنگی کاران یک سفر 
یک روزه به مشهد داشتند و پس از آن قرار است دور جدید تمرینات ملی پوشان 

المپیکی از 19 تا 29 تیرماه برگزار شود.
 آخرین اردوی تیم ملی کشتی فرنگی هم قرار است اوایل مرداد ماه برگزار شود و 

پس از آن فرنگی کاران مستقیم راهی پاریس شوند.  
امین میرزازاده ملی پوش المپیکی تیم کشتی فرنگی چند روز گذشته از ناحیه پا 
دچار مصدومیت شده بود که همین موضوع باعث نگرانی مسئولان کشتی شده بود 
که البته پس از بررسی مشخص شد مصدومیت میرزازاده جدی نیست و او با چند 

روز استراحت دوباره می تواند تمرینات را برای میدان سخت المپیک پیگیری کند.
  مسابقات کشتی آزاد در المپیک پاریس از 19 مردادماه برگزار خواهد شد و تیم 
ملی کشتی آزاد که نتوانست سهمیه کامل را در این مسابقات به دست بیاورد با حضور 

5 کشتی گیر در این رقابت ها شرکت می کنند. 
رحمان عموزاد در 65 کیلو، یونس امامی در 74 کیلو، حسن یزدانی در 86 کیلو، 
امیرعلی آذرپیرا در 97 کیلو و امیرحسین زارع در 125 کیلو ترکیب تیم ملی کشتی 

آزاد در مسابقات المپیک را تشکیل می دهند.
 اردوی شاگردان کاوه 18 تیرماه به پایان می رسد و اردوی بعد این تیم 22 آغاز و تا 

دوم مرداد ادامه خواهد داشت. 
آزادکاران بعد از چند روز استراحت، مجدداً به کمپ تیم های ملی بازخواهند گشت 

تا اردوی پایانی خود را پشت سر بگذارند.

پیشکسوت فوتبال کشورمان با اشاره به قرعه خوب تیم ملی ایران در مرحله 
نهایی انتخابی جام جهانی 2026، هزینه های گزاف در فوتبال کشور را مورد انتقاد 

قرار داد و دلیل آن را سوءمدیریت عنوان کرد.
ابراهیم قاسمپور عصر پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا به شرایط این روزهای 
فوتبال کشورمان پرداخت و از صرف مبالغ کلان برای بازیکنان بی کیفیت ابراز 

نگرانی کرد. ما را در این گفت وگو همراهی کنید.
فوتبال از سوءمدیریت رنج می برد

بررسی کنید در همین فوتبال چه میزان پول جابه جا می شود و چه قدر آن درست 
و اصولی هزینه شده است؛ جوابی که به دست می آید گواه همه اتفاقات است. 
الان بحث نقل و انتقالات داغ است و ببینید چه رقم هایی مطرح می شود. امیدوارم 
این حرف صحت نداشته باشد اما سال گذشته شنیدم یک بازیکن برای رفتن به 
یک تیم متمول شهرستانی رقمی بالغ بر صدمیلیارد تومان را صحبت کرده که با 
توجه به شرایط اقتصادی و مسایل مختلف، این رقم بدون شک امسال افزایش هم 

داشته است. این پول ها از کجا و برای چه اهدافی هزینه می شود و چه کسی باید 
برابر آن پاسخگو باشد؟

فوتبال بی کیفیت و پول هایی که هدر می رود
فوتبال در همه دنیا مسیر رشد و پیشرفت را در پیش گرفته و همه کشورها 
سرمایه گذاری کلانی در این بخش انجام داده اند اما کیفیت فوتبال ما نه تنها رشد 
نداشته بلکه لیگ برتر ایران مدت هاست که پدیده ای به خود ندیده است که این 

جای تاسف دارد.
در فوتبالی که این همه هزینه می شود چرا نباید چند بازیکن پدیده و آینده دار 
شناسایی شوند؟ چرا نباید شاهد یک خروجی باکیفیت از لیگ برتر ایران باشیم؟ 
متاسفانه پول هایی که در فوتبال ایران هزینه می شود، بدون نظارت و بررسی است 

و تا این روند ادامه داشته باشد نباید و نمی توان انتظار معجزه داشت.
بهترین بازیکن ایران چقدر می ارزد؟

من سال ها در فوتبال حضور داشتم و بهترین دوران عمرم را در همین ورزش 

سپری کردم. حرف من این است که اگر بازیکنی ارزش دارد و از سطح کیفی بالایی 
برخوردار است، به اندازه  شایستگی اش دریافتی داشته باشد اما وقتی می بینیم 

برای بازیکنان بی کیفیت این مبالغ پرداخت می شود، حرفی باقی نمی ماند!
خودتان حساب کنید، یک فرد سال ها درس خوانده و تخصص می گیرد اما 
در طول سال شاید 200 میلیون تومان هم درآمد نداشته باشد اما یک بازیکن 
بی کیفیت چرا باید رقم های نجومی بگیرد و چه دست هایی در این هزینه های 

گزاف دخیل است؟
هزینه های سنگین و لطمه ای که به فوتبال ملی وارد می شود

فوتبال یک صعنت است و در همه جای دنیا طرفداران بیشماری دارد. شاید 
یک فوتبالیست در بهترین حالت در دوران اوج خود تنها بتواند 10 سال بازی 
کند و نباید منکر این قضیه شد اما با پرداخت  پول های بی رویه و بدون حساب و 
کتاب به شدت مخالفم. در این میان دست هایی وجود دارد که باعث می شود این 
مبالغ چند برابر شود. از جمله دلال هایی که فعالیت می کنند یا افرادی که به طرق 
مختلف سعی در بالابردن هزینه ها دارند تا سودی از این جریان ببرند. برخی  هم 
با ایجاد روابط ناسالم اهداف خاصی را پیگیری می کنند و باید دست همه آنها از 

فوتبال کوتاه شود.
باید ریشه فساد در فوتبال خشک  شود/ با هرس و زدن شاخه کار درست نمی شود
سوال من این است که پیگیری های پروند فساد در فوتبال به کجا کشید؟ قبلا هم 
گفتم نباید منتظر یک اتفاق بزرگ باشیم چراکه همیشه در پرونده های پرسروصدا، 
افراد مطرح پنهان مانده و چند آدم دَم  دستی و رده پایین به اصطلاح قربانی 
می شوند. تنها با یک برخورد قاطع و بدون اغماض شاید این سیستم جمع شود 
که کار بسیار سختی هم خواهد بود. به هر حال امیدوارم فوتبال ما در مسیر درست 
خود قرار بگیرد و با هر پدیده ای که به آن ضربه می زند، برخورد جدی و قاطع شود.
قاسمپور: فوتبال ما از سوءمدیریت رنج می برد/ گروه خوبی در انتخابی جام 

جهانی داریم
گروه خوبی داریم؛ نگران نام ها نباشیم اما کسی را هم دست کم نگیریم

در مورد گروه ایران در مرحله نهایی مقدماتی جام جهانی 2026 باید بگویم 
هرچند با تیم های قطر، ازبکستان، کره شمالی، قرقیزستان و امارات همگروه 
هستیم اما نباید نگران باشیم چراکه این  تیم ها توان مقابله با ما را ندارند. قطر 2 
دوره جام ملت ها را برگزار کرده و قهرمان هم شده یا ازبکستان همواره حریفی 
سخت کوش برای ما بوده است اما تیم هایی مانند کره  شمالی، امارات یا قرقیزستان 

حریفی برای گفتن نخواهند داشت اما نباید آنها را هم دست کم گرفت.
یک واقعیت وجود دارد؛ این تیم ها حریف قدری نیستند اما چون ما خوب عمل 
نکردیم فکر می کنیم آنها قوی شده اند. با همه شرایطی که ممکن است به وجود 
بیاید، ایران باید به عنوان تیم اول از این گروه صعود کند اما فراموش نکنیم در مورد 
ورزشی صحبت می کنیم که آبستن اتفاقات بسیار است و این را در بازی های یورو 

2024 می بینیم.

ابراهیم  قاسمپور: 

فوتبال ما از سوءمدیریت رنج می برد

کارشناس فوتبال گفت: هر بازیکنی که صلاح می بیند که 
از پرسپولیس جدا شود به نفع او خواهد بود زودتر اینکار را 

انجام دهد چون پرسپولیس نیازی به چنین بازیکنانی ندارد.
تیم فوتبال پرسپولیس پس از قهرمانی در فصل بیست و 
سوم رقابت های لیگ برتر با اتفاقات زیادی رو به رو شد و پس از 
جدایی »اوسمار ویه را« مدیران این باشگاه با وقفه ای به نسبت 
طولانی »خوان کارلوس گاریدو« را به عنوان سرمربی جدید 
معرفی کردند اما تا به امروز چهارشنبه 13 تیر این مربی هنوز 
وارد ایران نشده است تا نگرانی هواداران را در پی داشته باشد.
مرتضی فنونی زاده پیشکسوت تیم پرسپولیس در گفت 
و گو با خبرنگار مهر در رابطه با عدم حضور گاریدو در ایران 
اظهار داشت: به نظرم هواداران نباید نگران باشند و با توجه 
به صحبت های امیدوار کننده ای که رضا درویش )مدیرعامل 
این  کارهای  اخیر داشته،  روزهای  در  پرسپولیس(  باشگاه 
مربی در حال انجام است و به زودی وارد تهران می شود تا 

تمرینات تیم از سر گرفته شود.
او ادامه داد: یکی از دغدغه های اصلی مدیران پرسپولیس 
به  توجه  با  که  بود  تیم  این  برای  کارآمد  سرمربی  انتخاب 
رزومه های خوبی که گاریدو دارد به نظرم او می تواند خواسته 
هواداران پرسپولیس را برآورده سازد. حضور در لالیگا اسپانیا و 
لیگ های آفریقایی و عربی کارنامه بدی را نمی تواند برای یک 
مربی درست کند و گاریدو با تجربه ای که کسب کرده می تواند 

پرسپولیس را موفق کند.

پرسپولیس نیازی به 3 بازیکن جدایی طلب ندارد
)مهدی  بازیکن   3 رفتن  کرد:  تصریح  فوتبال  کارشناس 
ترابی، دانیال اسماعیلی فر و علیرضا بیرانوند( به پرسپولیس 
اصلًا ضربه نمی زند. مگر در همه این سال ها این بازیکنان 
نگرانی  جای  اصلًا  کرده اند؟  کسب  جام  پرسپولیس  برای 
نیست، حدود 70 درصد از شاکله اصلی تیم حذف شده و 
مدیرعامل به همراه هیأت مدیره باید به فکر جذب بازیکنان با 
کیفیت برای پرسپولیس باشند. هر بازیکنی که از پرسپولیس 

رفته نتوانسته عملکرد خوبی داشته باشد و این بازیکنان هم به 
سرنوشت بازیکنان گذشته دچار می شوند.

با گولسیانی و کنعانی زادگان باید تمدید شود
فنونی زاده افزود: حتی اگر سعید صادقی هم از پرسپولیس 
جدا شود باز این تیم به مشکل نمی خورد. نفرات جدیدی که 
قرار است به پرسپولیس اضافه شوند باید بدانند که پیراهن چه 
تیم مقدسی را بر تن می کنند. تمدید قرارداد با محمدحسین 
کنعانی زادگان و گئورگی گولسیانی باید صورت گیرد چون 

این دو بازیکن واقعاً عملکرد خوبی دارند و حتی سرمربی 
جدید تیم می تواند از کنعانی زادگان در دفاع راست نیز بهره 
ببرد. اگر علی علیپور هم به تیم اضافه شود می تواند در کنار 

عیسی آل کثیر خط حمله خوبی را برای پرسپولیس بسازند.
پرسپولیس باید دوباره بازیکن ازبکستانی جذب کند

بازیکنان  گفت:  پرسپولیس  مدیران  به  پیشنهاد  با  او 
ازبکستانی عملکرد خوبی دارند و این را هم در عرصه ملی و 
هم در باشگاهی از خود نشان داده اند. مدیران پرسپولیس به 
جای اینکه سراغ بازیکنان گران قیمت می روند؛ می توانند با 
خرید بازیکنان با کیفیت ازبکستان نقاط ضعف تیم خود را هم 

بر طرف سازند.
فنونی زاده خاطرنشان کرد: تنها موردی که اکنون نگران 
که  حالا  بود.  خواهد  بازیکنان  تمرین  عدم  است  کننده 
باید  باشگاه  مدیریت  نیامده  تهران  به  هنوز  تیم  سرمربی 
تمرینات را با مربیان ایرانی آغاز می کرد تا بدن های بازیکنان 
باید در خرید  نشود. درویش هم  اُفت  پیش دچار  از  بیش 
بازیکن حتماً از گاریدو مشورت بگیرد و زیر نظر او بازیکن 

جذب شود.
او در پایان گفت: پرسپولیس در ایران یا قهرمان است یا نایب 
قهرمان و غیر از این دو مورد را در سال های اخیر از پرسپولیس 
شاهد نبوده ایم. اکنون زمان آن فرا رسیده که خودمان را در 
آسیا نشان دهیم و مدیران باشد تلاش کنند تا تیمی در سطح 

لیگ نخبگان آسیا آماده حضور در مسابقات کنند.

مرتضی فنونی زاده؛

پرسپولیس نیازی به جدایی طلبان ندارد

نماینده قم با عنوان پنجمی به کار 
خود در لیگ برتر شمشیربازی کشور 

پایان داد.
صنایع  تیم  گزارش،  این  براساس 
نماینده  عنوان  به  که  قم  نگین  گچ 
برتر  لیگ  رقابت های  در  استان 
کشور  باشگاه های  شمشیربازی 
حضور داشت، با برگزاری بازی های 
دور برگشت به امتیاز 26 رسید و در 
پایان این مسابقات رده پنجم جدول 
هشت تیمی اسلحه فلوره را به خود اختصاص داد. نماینده قم در لیگ برتر امسال با ترکیب محمد حسین و امیر حسین دهقان 
نصیری، محمد امین هفته خانکی، سید محمد مصطفی جابر و آراد ترشیزیان و با میانگین سنی زیر 18 سال به مصاف حریفان 

در رده بزرگسالان رفت. اصفهان میزبان دور برگشت لیگ برتر شمشیربازی باشگاه های کشور بود.

مسابقات شطرنج دانش آموزی استان 
قم در دو بخش تیمی و انفرادی با معرفی 

برترین ها پایان یافت. 
برترین های   ، گزارش  این  براساس 
مسابقات شطرنج دانش آموزی استان در 

دو بخش تیمی و انفرادی معرفی شدند.
در رده بندی تیمی این رقابت ها که با 
حضور 10 تیم برگزار شد؛ تیم بزرگمهر در 
فینال، تیم کیان فیت الف را با نتیجه 3 و 

نیم بر نیم شکست داد و به عنوان قهرمانی رسید و در بازی رده بندی تیم اتحاد برابر تیم فرزین به پیروزی رسید و در جایگاه سوم 
ایستاد.

در بخش انفرادی هم محمد امین بیات، صدرا عسگری، رادوین رزاقی و محمد مهدی عباسی در جایگاه نخست میز های 
چهارگانه قرار گرفتند.

در رقابت های لیگ برتر شمشیربازی باشگاه های کشور ؛

نماینده شمشیربازی قم در جایگاه پنجم لیگ برتر ایستاد
در دو بخش تیمی و انفرادی ؛

برترین های مسابقات شطرنج دانش آموزی قم  معرفی شدند

 رئیس فدراسیون تکواندو با بیان اینکه قهرمانی شیردختران ایران در جام جهانی 
بسیار شیرین بود، گفت: باید ریسک پذیر باشیم و به جوانان اعتماد کنیم تا در 

مسابقات مختلف به موفقیت برسیم.
زنان  و  تیم های مردان  به قهرمانی  واکنش  پنجشنبه در  هادی ساعی ظهر 
تکواندوی ایران در جام  جهانی کره  جنوبی، اظهار داشت: در روز اول تیم مردان 
درخشش خوبی داشت و مبارزات مناسبی انجام داد و در نهایت، قهرمانی سال 

گذشته را تکرار کرد.
وی افزود: تیم جوان و کاملا متفاوتی را به کره جنوبی اعزام کردیم که هیچکدام 
از آنها در تیم سال قبل حضور نداشتند. همچنین کادر فنی ما متفاوت بود. این 

مساله نشان می دهد که اکنون پشتوانه خوبی در تکواندو داریم.
رئیس فدراسیون تکواندو اضافه کرد: به نفرات جوان خودمان در هر 2 بخش 
مردان و زنان اعتماد کردیم. در واقع این اعتماد و ریسک ما جواب داد. شاید 
برخی جرات این کار را نداشته باشند، اما از زمانی که به فدراسیون آمدم، همیشه 

به جوانان اعتماد کردم و این رویه را ادامه خواهم داد.
بانوان اشاره کرد و اظهار  به تیم  ایران در ادامه  المپین ورزش  پرافتخارترین 

داشت: سال گذشته تیم بانوان ما در جام جهانی حذف شد. امسال نیز به قرعه 
بدی خوردیم و در همان دور نخست با تیم قدرتمند کره جنوبی که میزبان بود بازی 
کردیم که عملکرد نفرات ما عالی بود. در فینال نیز مراکش را در مبارزه ای سخت 
که سه راند به طول انجامید، شکست دادیم تا دختران ما برای نخستین بار فاتح 
جام جهانی شده و تاریخ سازی کنند. وی افزود:  ما در فدراسیون مسابقات، اردوها 
و برنامه های فشرده و بسیار سختی داریم که از مسئولان گرفته تا مربیان، بازیکنان 
و کارمندان فدراسیون، همگی به سختی تلاش می کنند. باور کنید وقتی شیر 
دختران ایران زمین روی سکوی قهرمانی جهان ایستاده و لبخندشان را دیدیم، 

خستگی همه ما از بین رفت. واقعا این قهرمانی خیلی شیرین بود.
رئیس فدراسیون تکواندو افزود: از همان روز اول معتقد بودم باید در بخش 
مربیان و بازیکنان، پشتوانه سازی و اعتماد کنیم و اکنون نتیجه اش را می بینیم. در 
همین 2 سال از حدود 80 مربی در تیم های ملی رده های سنی مختلف استفاده 
کردیم و دیگر نگرانی از این بابت نداریم. ساعی ادامه داد: قهرمانی و موفقیت به 
راحتی کسب نمی شود و باید تلاش و اعتماد داشته باشیم. البته حفظ این مسیر 
موفقیت  سخت تر است. پس باید خیلی تلاش کنیم و حرکت مان در این راه ادامه 

یابد. رقابت های جام  جهانی تکواندو هر ساله با حضور تیم های برتر این رشته و 
به صورت تیمی برگزار می شود. تیم زنان کشورمان در فینال مسابقات امسال در 
سئول، به مصاف مراکش رفت و با برتری 2 بر یک، برای نخستین بار فاتح این  

رویداد شد.

هادی ساعی:

 قهرمانی شیردختران ایران شیرین بود
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قاسم محبعلی: 

ترامپ احتمالا با چند درصد بالاتر از 
بایدن پیروز خواهد شد

 یک دیپلمات پیشین درباره چشم انداز انتخابات آمریکا گفت: با این شرایط 
که رهبران حزب دموکرات از بایدن حمایت کرده اند احتمال وجود دارد که 
بماند، او تا اینجا عقب نشینی اش را نشان نداده است. اگر چه یکی از بحث 
ها این است که کاملا هریس جای او را بگیرد ولی زمان می گذرد و هر چه به 
انتخابات نزدیک شوند و بایدن در استانه انتخابات کناره گیری کند فرصت لازم 

برای کسب رای عمومی وجود ندارد.
آقای قاسم محبعلی در گفت وگو با خبرنگار شفقنا آینده در پاسخ به این 
سوال که با توجه به مناظره ای که بین بایدن و ترامپ در هفته گذشته برگذار 
شد بسیاری از کارشناسان عقیده دارند آقای بایدن آن طور که باید موفق نبود 
و احتمال جایگزینی وی وجود دارد. با توجه به این موضوع چقدر احتمال 
دارد فرد دیگری جایگزین بایدن شود؟ آیا دموکرات ها موفق به شکست دادن 
جمهوری خواهان خواهند شد؟ اظهار داشت: امکان منتخب شدن کاملا 
هریس وجود دارد. در صورتی که ایشان اعلام کند یا حزب دموکرات بگوید که 
به دلیل کهولت سن رییس جمهور نمی تواند به وظایف اش عمل کند، این 
احتمال قوت می گیرد اما با توجه به اینکه رهبران حزب دموکرات از بایدن 
حمایت کرده اند این احتمال ضعیف است. خانم کاملا هریس و دیگران هم 
شانس چندانی ندارند. بعید است که کاملا هریس بتواند در برابر ترامپ عملکرد 
قابل قبولی نشان بدهد. هم محبوبیت بالایی ندارد و هم توانایی های لازم برای 

حضور در برابر ترامپ را ندارد.
وی افزود: بایدن دچار کهولت سن شده و درگیر فراموشی می شود. ترامپ نیز 
فردی حراف است و مقابله با او در مناظره ها سخت است. رای آقای ترامپ در 
میان جامعه محافظه کار آمریکا رای ثابتی است این جامعه مخالف جهانی شدن 
و مخالف مهاجرت هستند و در همکاری های بین المللی کارشکنی دارند، 
ترامپ در میان این طیف رای ثابت دارد اما رای دموکرات ها این طور نیست. 
با سیاست هایی که بایدن در سال های اخیر داشت دموکرات ها دچار چند 
دستگی شده اند. جریان چپ در آمریکا علاقمند نیست با این سیاست ها به 
آقای بایدن رای بدهد از این رو با ادامه این روند شانس دموکرات ها در انتخابات 

پیش رو کم است.
وی در مورد اینکه آیا بایدن می تواند علی رغم مخالفت ها در عرصه انتخابات 
بماند؟ یا حزب دموکرات باید ایشان را تایید کند؟ گفت: باید پشتوانه بایدن 
حزب دموکرات باشد تجربه نشان داده است که دموکرات ها و احزاب کوچک 
دموکرات شانسی ندارند مگر اینکه حزب بزرگتر از آن ها حمایت کند. کاندیدای 
نهایی حزب دموکرات در کنوانسیون های حزبی مشخص می شود. مراحلی 
وجود دارد ابتدا در ایالت ها رای گیری می شود و کسی که کرسی های لازم را 
در کنوانسیون حزبی به دست بیاورد در نهایت در جلسه حزبی در کنوانسیونی 
که برقرار می شود به عنوان کاندیدای حزب مطرح می شود و این امکان وجود 
ندارد که فردی بتواند به طور مستقل رای بالایی بیاورد. رییس جمهور یک رای 
عمومی و یک رای پایه الکترال لازم دارد که اعضای کنگره و سنا و سه نماینده 
شهر واشنگتن هستند. از این رو بعید است کسی که کاندیدای یکی از این دو 

حزب نیست بتواند این آرا را کسب کند.
محبعلی در مورد اینکه آیا اقای بایدن تا پایان رقابت ها می ماند؟ گفت: با این 
شرایط که رهبران حزب دموکرات از ایشان حمایت کرده اند احتمال وجود دارد 
که بماند. او تا اینجا عقب نشینی اش را نشان نداده است. اگر چه یکی از بحث 
ها این است که کاملا هریس جای او را بگیرد ولی زمان می گذرد و هر چه به 
انتخابات نزدیک شوند و بایدن در استانه انتخابات کناره گیری کند فرصت لازم 

برای کسب رای عمومی وجود ندارد.
ترامپ با چند درصدی بالاتر از بایدن پیروز خواهد شد

وی در مورد اینکهدر صورت حضور بایدن در رقابت ها احتمال پیروزی ترامپ 
چقدر است؟ اظهار داشت: آقای ترامپ با چند درصدی بالاتر از بایدن پیروز 
خواهد شد، برخی ایالت ها چرخشی محسوب می شوند شش ایالت معروف 
هستند و رای ثابت ندارند. برخی ایالات ها رای ثابت دارند ولی رای 6 ایالت 
چرخشی است و تعیین کننده نتیجه انتخابات هستند. فعلا اقای ترامپ بالاتر 
است. اگر پرفورمنس آقای بایدن بهتر شود و یا کسی با کارآمدی بیشتر جایگزین 

شود وضعیت فرق خواهد کرد.
ترامپ می تواند تصمیماتی بزرگ و پر هزینه بگیرد

این دیپلمات پیشین در مورد اینکه آیا ترامپ در صورت پیروزی در رقابت 
های ریاست جمهوری با توجه به حضوری 4 ساله در کاخ سفید این توانایی را 
خواهد داشت که تغییراتی مهم ایجاد کند یا خیر؟ تصریح کرد: روسای جمهور 
در دوره دوم خود ریسک بالاتری دارند چون مساله آن ها انتخاب شدن و رای 
گرفتن نیست از این رو از کاهش رای خود نمی ترسند و ریسک بیشتری دارند. 
ترامپ به پوتین نزدیک است و می تواند تغییراتی مهم در جهان و در خاورمیانه 
ایجاد کند. با توجه به اینکه به نظر نمی رسد جنگ غزه پایانی داشته باشد و 
احتمال گسترش به لبنان وجود دارد و مساله ایران نیز مطرح است، ترامپ می 
تواند تصمیماتی بزرگ و پر هزینه بگیرد یا کشور های دیگر مجبور شوند در برابر 

سیاست های امریکا تصمیماتی مهم بگیرند.

رئیس دفتر سیاسی حماس:

 با مذاکرات جاری درباره آتش بس 
در غزه مثبت برخورد کرده ایم

حماس ضمن اعلام اینکه رئیس دفتر سیاسی این جنبش با میانجیگران قطر 
و مصر تماس برقرار کرده، تاکید کرد که با روحیه مثبت با محتوای مذاکرات 

جاری با هدف دستیابی به توافق برای توقف جنگ در نوار غزه تعامل دارد.
این  سیاسی  دفتر  رئیس  هنیه،  اسماعیل  که  کرد  اعلام  حماس  جنبش 
جنبش، در ساعات گذشته با میانجی گران قطر و مصر در خصوص ایده هایی 
به منظور دستیابی به توافقی که پایان به تجاوزات مستمر اشغالگران به نوار غزه 

را به دنبال دارد، تماس برقرار کرده است.
این جنبش در بیانیه ای که شامگاه چهارشنبه منتشر کرد، تاکید کرد که با 
محتوای مذاکرات در حال انجام با روحیه مثبت برخورد کرده و خاطرنشان کرد 
که هنیه همچنین با مقامات ترکیه در ارتباط با تحولات اخیر تماس برقرار کرده 
است.براساس گزارش المیادین، در همین زمینه، موساد رژیم صهیونیستی 
اعلام کرد که قطر و مصر پاسخ حماس به پیشنهاد اشغالگران برای توقف جنگ 

و انعقاد قرارداد تبادل اسرا را برای آنها ارسال کردند.
وبگاه آمریکایی »آکسیوس« به نقل از مقامات صهیونیست نوشت که پاسخ 
جنبش »سازنده بود و در را برای مذاکرات دقیق تر که منجر به توافق می شود 
باز می کند«.همچنین مقامات امنیتی اشغالگر تاکید کردند که پاسخ ارائه شده 
از سوی حماس »بهترین پیشنهاد ارائه شده تاکنون« بوده و بر اساس آنچه 
رسانه های عبری گزارش کرده اند، این مقامات آن را »پایه ای برای حرکت به 
جلو« توصیف کرده اند. این مسؤولان افزودند: مسائلی مانند حضور در محور 

فیلادلفیا و حق وتو بر اسیران وجود دارد که نیاز به شفاف سازی دارد.
»آکسیوس« پیشتر گزارش داده بود که دولت آمریکا با هدف پرکردن خلأهای 
باقیمانده و دستیابی به توافق، در برخی از بخش های توافق مبادله اسرا و 

آتش بس در نوار غزه چارچوب جدیدی ارائه کرده است.
این وبگاه توضیح داد که کاری که ایالات متحده انجام داد مبتنی بر پیشنهاد 

اشغالگران بود که در اواخر ماه مه توسط جو بایدن رئیس جمهور ارائه شد.
این وبگاه به اظهارات سه منبع آشنا با مذاکرات تکیه کرده است که گفته اند 
تلاش های واشنگتن با قطر و مصر »بر ماده هشت در پیشنهاد قبلی متمرکز 
شده است«.این مقاله مربوط به مذاکراتی است که قرار است در مرحله اول 
توافق آغاز شود که شامل تعیین شرایط دقیق برای مرحله دوم با هدف رسیدن 

به آرامش پایدار در غزه است.
این امر پس از آن صورت گرفت که مقاومت فلسطین در ژوئن گذشته، پاسخ 
خود را به پیشنهاد اولیه ارائه کرد، به طوریکه برخی نظرات را در مورد آن ارائه و 

اصلاحاتی را در جهت رعایت شروط خود اضافه کرد.

پیشنهاد مخبر در نشست سران سازمان همکاری شانگهای؛

شبکه مناطق آزاد مشترک در سازمان شانگهای ایجاد شود

در نشست سران سازمان همکاری شانگهای  ریاست جمهوری  سرپرست 
پیشنهاد کرد تا شبکه مناطق آزاد مشترک در سطح این سازمان ایجاد شود و 

پیمان های اقتصادی مانند موافقتنامه تجارت ترجیحی و آزاد برقرار گردد. 
محمد مخبر روز، پنجشنبه 14 تیر در بیست و چهارمین نشست سران سازمان 
اینکه  به  پایتخت قزاقستان گفت: نظر  همکاری شانگهای در شهر آستانه، 
فعالیت های ترانزیتی و تجاری مکمل یکدیگر محسوب می شوند، پیشنهاد 
می کنیم تا نسبت به ایجاد »شبکه مناطق آزاد مشترک« و »برقراری پیمان های 
اقتصادی نظیر موافقتنامه تجارت ترجیحی و آزاد« در سطح سازمان مبادرت 

گردد.
وی افزود: فرصت ها و ظرفیت های فراوانی در قلمرو کشورهای عضو سازمان 
همکاری شانگهای برای تعامل در زمینه تجارت، تولید، انرژی، حمل و نقل، 
کشاورزی، گمرک، مخابرات و همچنین توسعه فناوری در زمینه هوش مصنوعی 
وجود دارد که باید از این ظرفیت ها به نفع رفاه ملت ها و تثبیت صلح پایدار و 
توسعه فراگیر در منطقه شانگهای و در سراسر جهان استفاده کرد. فعال سازی 
کریدورهای ترانزیتی نقش کلیدی در تسهیل تجارت و نیز در توسعه اقتصادی و 

در نتیجه ثبات سیاسی کشورهای عضو ایفا می نماید.
همکاری  سازمان  اعضای  معتقدیم  افزود:  جمهوری  ریاست  سرپرست 
شانگهای می توانند از طریق کریدور شمال-جنوب و از طریق بنادر جنوبی ایران 

با هزینه کمتر و سرعت بیشتری به مبادلات تجاری با کشورهای جهان بپردازند.
اعمال  مخالف  قویاً  ایران  اسلامی  جمهوری  عالیجنابان؛  کرد:  تاکید  وی 
ابزارهای سیاسی به ویژه تحریم های یکجانبه ظالمانه در حوزه انرژی است و به 
عنوان تولیدکننده عمده منابع انرژی به ویژه نفت و گاز، همواره سیاست چند 
جانبه گرایی در حوزه انرژی را دنبال نموده و به طور فعال در تدوین سند »راهبرد 
همکاری انرژی سازمان همکاری شانگهای« مشارکت داشته و از تصویب و 

اجرای آن حمایت می نماید.
سرپرست ریاست جمهوری تصریح کرد: خوشبختانه، موضوع استفاده از 
ارزهای ملی و افزایش سهم آنها در تسویه وجوه تجاری بین کشورهای عضو به 
صورت جدی در دستور کار سازمان قرار گرفته است و جمهوری اسلامی ایران از 
تداوم مذاکرات کارگروه های تخصصی در این زمینه تا حصول هدف نهایی یعنی 

کاهش و یا حذف دلار از مبادلات چندجانبه حمایت می کند.
تاسیس بانک مشترک شانگهای به ارتقای سطح همکاری ها می انجامد

مخبر تاکید کرد: با توجه به تجربه به دست آمده ذیل اتحادیه بانکی سازمان، 
به نظر ما »تاسیس بانک مشترک شانگهای« می تواند موجب ارتقای سطح 

همکاری کشورهای عضو در حوزه های مالی و اقتصادی گردد.
وی تصریح کرد: همچنین، جمهوری اسلامی ایران آمادگی کامل خود را برای 
اجرایی سازی »برنامه عملیاتی همکاری های علمی و فناوری میان کشورهای 

عضو سازمان در حوزه های اولویت دار« به ویژه در حوزه جدیدترین فناوری های 
پزشکی، زیست فناوری و هوش مصنوعی اعلام می دارد.

از اسناد و  ایران  ادامه داد: جمهوری اسلامی  سرپرست ریاست جمهوری 
تفاهمات صورت گرفته در سازمان شانگهای از جمله سند جامع و بلند مدت 

»استراتژی توسعه همکاری سازمان« و دیگر اسناد مرتبط حمایت می کند.
مخبر خاطر نشان کرد: در ابتدای سخن، یاد و خاطره رئیس جمهور شهید 
جناب آقای سید ابراهیم رئیسی و وزیر امور خارجه شهید جناب آقای حسین 
امیرعبداللهیان و زحمات و نقش مؤثر آنها در پیشبرد دیپلماسی چند جانبه 
جمهوری اسلامی ایران در سه سال گذشته به ویژه عضویت در سازمان همکاری 
اعزام  و  پیام  ارسال  ابراز همدری،  از  و  را گرامی می دارم  بریکس  و  شانگهای 
نمایندگان کشورهای عضو جهت شرکت در مراسم بزرگداشت آنها، قدردانی 

می نمایم.
وی تاکید کرد: جا دارد از تلاش های صورت گرفته توسط جناب آقای توکایف، 
رئیس جمهوری محترم قزاقستان و دولت این کشور در طول یک سال گذشته 
و در زمان ریاست بر سازمان همکاری شانگهای کمال تشکر را داشته باشم. 
همچنین عضویت کامل جمهوری بلاروس در سازمان را نیز به جناب آقای 
لوکاشنکو و مردم جمهوری بلاروس تبریک می گویم. حوادث تروریستی اخیر در 
دربند و ماخاچ قلعه را به دولت و ملت روسیه تسلیت می گویم و با بازماندگان این 

اتفاق تلخ ابراز همدردی می کنیم.
اعضای سازمان شانگهای برای توقف فوری جنایت های جنگی رژیم 

صهیونیستی تلاش کنند
سرپرست ریاست جمهوری تصریح کرد: متاسفانه طی 9 ماه گذشته و بر 
خلاف تمامی موازین بین المللی و هرگونه اخلاق و منش انسانی، شاهد موج 
گسترده ای از نسل کشی، جنایت جنگی، کشتار وسیع زنان و کودکان بی گناه 
غزه توسط رژیم صهیونیستی هستیم. مخبر ادامه داد: تداوم جنایات وحشیانه 
و سازمان یافته رژیم صهیونیستی با حمایت آمریکا علیه مردم مقاوم و مظلوم غزه 
که جامعه بشری را در بهت و حیرت و سازمان های بین المللی را در بی عملی فرو 
برده است، به شدت محکوم می کنیم. ما بر ضرورت اقدامات موثر کشورها به ویژه 
توسط اعضای سازمان همکاری شانگهای جهت توقف فوری جنایات جنگی 
رژیم صهیونیستی و لزوم ارسال فوری، کافی و بدون مانع کمک های بشر دوستانه 

به سراسر غزه تأکید می کنیم.
مخبر گفت: در پایان ضمن تبریک به جمهوری خلق چین به عنوان رئیس 
بعدی سازمان شانگهای، از دولت و ملت دوست و برادر جمهوری قزاقستان برای 

میزبانی شایسته و میهمان نوازی گرم آنها تشکر می کنم.
وی افزود: اطمینان دارم تصمیم ها و توافقاتی که در پی نتایج نشست امروز 
اتخاذ خواهد شد، در افزایش سطح هماهنگی برای مقابله مشترک با تهدیدات و 
چالش های کنونی و نوظهور و همچنین ارتقای سطح همکاری کشورهای عضو 
در زمینه های مختلف اقتصادی، سیاسی، علمی و فرهنگی نقش بارزی خواهد 

داشت.

مدیرکل حقوقی بین المللی وزارت امور خارجه گفت: غربی ها به اسم مبارزه 
با تروریسم در امور داخلی دیگر کشورها دخالت نکنند؛ حق تعیین سرنوشت 
کشورها را نقض نکنند و به رژیم ها و کشورهای اشغالگر فرصت تداوم فعالیت های 

ناقض حقوق بین الملل را ندهند.
سید علی موسوی در حاشیه برگزاری کنفرانس سازمان حقوقی مشورتی 
آسیایی آفریقایی )آلکو( با عنوان »پیش گیری و مقابله با تروریسم؛ نگرش های 
آسیایی و آفریقایی« در جمع خبرنگاران اظهارداشت: باید بگویم که این سازمان 
یکی از نهادهای بین المللی است که مباحث حقوقی بین المللی کشورهای در 
حال توسعه در آسیا و آفریقا را مورد توجه و بررسی قرار می دهد و در عین حال 
ایران فراهم  از جمله  برای کشورهای عضو  را  این فرصت  عرصه ای است که 
می کند که بتوانند دیدگاه ها، نظرات و مواضع کشورهای مختلف را مورد بررسی 
و ارزیابی قرار دهند و در برابر دیدگاه های مبتنی بر برخی منافع خاص شماری 
از کشورهای جهان استدلال و مباحثی را مطرح کنند؛ آلکو می تواند عرصه ای 
برای تعاطی افکار، تبادل نظرات و تسهیم و تشریک تجربیات و نکاتی باشد که 
کشورهای مختلف در موضوع های متنوع از جمله در مسئله مبارزه با تروریسم 
و البته فعالیت های پیشگیرانه در این زمینه دارند؛ عنوان کنفرانس هم مبارزه 
و پیشگیری از تروریسم است؛ به اعتقاد جمهوری اسلامی ایران، این عرصه 
می تواند دیدگاه های کشورهای در حال توسعه در آسیا و آفریقا را به هم نزدیک 
کند و فضایی است تا ما بتوانیم دیدگاه های خود را منسجم و متحد مطرح کنیم.
وی گفت: ایران از سال های پیش عضو سازمان الکو بوده است؛ حتی می توان 
گفت که ایران یکی از کشورهای عضو آلکو است که تسهیلات خوبی در اختیار 
این سازمان گذاشته و همکاری های موثری با دبیرخانه آن داشته است؛ بی تردید 
عضویت ایران در آلکو می تواند کمک موثری به ما در مسیر تولید و ترویج ادبیات 
مبتنی بر مصالح و منافع کشورهای در حال توسعه و کشورهای عضو جنبش عدم 
تعهد کند؛ در حوزه مباحث مربوط به آلکو، یکی از موضوع های مهم پیشگیری 
و مبارزه با تروریسم است و نقش آلکو در حوزه مسائل مربوط کمک به ما در تولید 
ادبیات حقوقی و بین المللی است؛ این ادبیات به نوبه خود به ما کمک می کند 
که مواضع خودمان را در برابر برخی از کشورهایی که مبتنی بر منافع و مصالح 
خود قرائت هایی خاص از مبارزه با تروریسم دارند، همسان کرده و ابتکارها و 

پیشنهادهای لازم را داشته باشیم و زمینه بسیار مساعدی را برای کنش گری، 
حضور و مشارکت فعالانه ایران در تدوین اسناد بین المللی برای ما ایجاد می کند.
موسوی تصریح کرد: هدف این کنفرانس هم همین است؛ به این معنا که 
اولا کشورهای عضو مباحث و تجربیات خود را تبادل کنند و ثانیا براساس این 
تجربیاتی که دارند، قرائت خود را مطرح کنند؛ به تبع همه این دیدگاه ها به 
سازمان ملل به عنوان مهم ترین نهاد بین المللی در عرصه مبارزه و پیشگیری از 
تروریسم منتقل می شود و این امر به ما در جلوگیری از هرگونه استفاده از این 
مبحث کمک می کند؛ در حال حاضر برخی از کشورها به اسم تروریسم در امور 
داخلی دیگر کشورها دخالت می کنند و به اسم مقابله با تروریسم فعالیت  ایی را 

مبتنی بر استانداردهای دوگانه انجام می دهند؛ ما می توانیم با استفاده از ادبیات 
تولید شده در این زمینه و براساس مواضع خود کنشگری فعال را دنبال کنیم.

مدیرکل حقوقی بین المللی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا 
مبنی بر اینکه همکاری کشورهای غربی در مبارزه با تروریسم را چطور ارزیابی 
می کنید، اظهارداشت: متاسفانه کشورهای غربی با اعمال استانداردهای دوگانه 
نه فقط در حوزه پیشگیری و مبارزه با تروریسم بلکه در حوزه های دیگر هم این 
رفتار را دارند و سبب می شوند که اعتماد و اطمینان متقابلی که بین کشورهای 
عضو سازمان ملل باید برقرار شود، تضعیف شده و بعضا از بین برود؛ با توجه به 
تحفظات و ملاحظات و نظراتی که ما در موضوع مقابله با تروریسم و در عین حال 
توجهی که به مباحث مهمی مانند حق تعیین سرنوشت، مقابله با اشغالگری و 
استعمارگری و فعالیت های منجر به نسل کشی و جنایت علیه بشریت می شود، 
داریم، واقعا نمی توانیم از چنین رویکردی در میان کشورهای غربی سخن بگوییم 
یا انتظار داشته باشیم که از آن ها حرف ها و نکاتی را بشنویم که برای کشورهای 
در حال توسعه و مشخصا کشورهای منطقه غرب آسیا قابل اطمینان و اعتماد 

باشند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: لازمه از بین بردن این عدم اعتماد و اطمینان 
دیالوگ است؛ در وهله اول از طریق دیالوگ میان کشورهای همفکر در مناطق 
آسیا و آفریقا و در وهله دوم با انتقال این دیالوگ در قالب یک فعالیت کنشگرایانه 
به کشورهای غربی می توانیم به یک مبنای اصلی و مشترکی در پیشگیری 
و مقابله با تروریسم برسیم؛ به عبارت دیگر، می توانیم بگوییم که آن ها هم 
نگرانی هایی در ارتباط با تروریسم دارند و حتما این موضوع را مدنظر قرار می 
دهیم، اما آن ها هم باید حتما نگرانی های ما را در نظر بگیرند و به اسم مبارزه با 
تروریسم در امور داخلی دیگر کشورها دخالت نکنند؛ به اسم مبارزه با تروریسم 
حق تعیین سرنوشت کشورها را نقض نکنند؛ به اسم مبارزه با تروریسم به رژیم ها 
را  بین الملل  ناقض حقوق  فعالیت های  تداوم  اشغالگر فرصت  و کشورهای 
ندهند؛ امیدواریم که این روند رخ دهد؛ آلکو عرصه و مجمعی برای شنیدن و به 
اشتراک گذاشتن ایده های مختلف و یک نواخت کردن نظرات است تا براساس 
آن بتوانیم به دیدگاهی مشترک برای تامین منافع و مصالح کشورهای در حال 

توسعه برسیم.

مدیرکل حقوقی بین المللی وزارت امور خارجه :

غرب به اسم مبارزه با تروریسم، حق تعیین سرنوشت کشورها را نقض نکند

الحوثی رهبر انصارالله یمن: 

بی توجهی به جنایات غزه قابل توجیه نیست
رهبر انصارالله یمن گفت: کاهش اهتمام به تجاوز علیه غزه 
از خطرناکترین اموری است که رژیم اسرائیل روی آن حساب 

باز کرده است.
عبدالملک الحوثی، رهبر انصارالله یمن روز )پنجشنبه( طی 
سخنانی گفت: آنچه در فلسطین رخ می دهد از رخدادهایی 
نیست که انسان بتواند کاهش توجه به آن را توجیه کند. آنچه 
دشمن  و  است  ملت  نسل کشی  می دهد  رخ  فلسطین  در 

صهیونیستی برای هیچ ارزشی اعتبار قائل نیست.
از  غزه  علیه  تجاوز  به  اهتمام  کاهش  داد:  توضیح  وی 
عرب ها،  علیه  اسرائیل،  رژیم  که  است  اموری  خطرناکترین 
روی آن حساب باز کرده است. دشمن به اقدامات وحشتناک 
و شنیع سرگرم است و به آنها می بالد و این اقدامات توسط 

رژیم های عربی نادیده گرفته می شود.
زمره  در  را  حزب الله  رژیم ها  این  کرد:  تصریح  الحوثی 
سازمان های تروریستی طبقه بندی می کنند و اتحادیه عرب 
نیز این طبقه بندی را تایید کرده است. رژیم های عربی دشمن 
صهیونیستی را با وجود جنایات هولناک آن در هیچ لیست 

تروریستی قرار نمی دهند.
وی عنوان داشت: هرکس جنایات نسل کشی رژیم اشغالگر 
را مشاهده کند، می بیند که بیشتر قربانیان را زنان و کودکان 
با  زندانیان  شکنجه  به  اسرائیلی  دشمن  می دهند.  تشکیل 
بدترین ابزارها ادامه می دهد و آنها را در زندان ها گرسنه نگه 

می دارد.
الحوثی افزود: نبرد آمریکایی ها برای توقف عملیات ارتش 
یمن در دریا، فرآیند آسان یا ساده ای نبود. ما اخیرا 6 کشتی را 

هدف قرار دادیم و تعداد کل کشتی های مورد هدف قرار گرفته 
از آغاز عملیات پشتیبانی به 162 کشتی رسیده است. عملیات 
ما طی هفته گذشته با 20 فروند موشک بالستیک و بالدار، یک 

فروند پهپاد و یک قایق در  عملیات دریایی انجام شد.
وی ادامه داد: عملیات پشتیبانی این هفته جبهه یمن به 12 
عملیات در چارچوب مرحله چهارم تشدید تنش رسید. مقاومت 
عراق به بمباران اهداف حیاتی ادامه می دهد و عملیات مشترک 
با ارتش یمن مسیر بزرگ و مهمی است. عملیات حزب الله لبنان 
نیز از نظر کمی و کیفی در حال افزایش است و جنگ روانی 

هیچ ارزشی ندارد.
رهبر انصارالله گفت: آمریکایی ها به سختی نبرد در شمال 
می دانند  تهدیدی  را  آن  و  دارند  اذعان  اشغالی  فلسطین 
نتوانستند عملیات  آمریکایی ها  آن دشوار است.  که کنترل 
حزب الله را متوقف یا محدود کنند و از نفوذ و اثرگذاری آنها 
بکاهند. عملیات حزب الله به طور موثر علیه دشمن ادامه دارد. 
دشمن در یک گرداب شکست آشکار از منطقه ای به منطقه 
دیگر در حال حرکت است. دشمن تسلط بر منطقه ای و از هم 
پاشیدن گردان های مقاومت را اعلام می کند و دیری نمی پاید 
که به همان منطقه باز می گردد و ضربات شدیدتری را دریافت 
می کند. وی گفت: اعلام دشمن مبنی بر انتقال به »مرحله 
سوم«، فرار به جلو و ادامه شکست بدون هیچ دستاوردی است. 
تنوع اسلوب های مقاومت و خلاقیت آن در مقابله با سربازان 
دشمن، نشان دهنده کارآمدی، انسجام و استواری آن است. ما 
در محله شجاعیه نیروهای صهیونیستی را در کمین قرار دادیم و 

با آنها درگیر شدیم و کشته و زخمی برجای گذاشتیم.

الحوثی گفت: ادامه روند تولید، شاهد مهم دیگری از توانایی 
مقاومت در پایداری و سازگاری با شرایط نبرد است. آنچه در این 
هفته قابل توجه است پخش فیلمی از سوی مقاومت درباره 
صهیونیستی  تجاوزات  دوره  در  نظامی  تولیدات  روند  تداوم 
با نیروهای  است. رزمندگان غزه با مقاومت بسیار به مقابله 

دشمن در تمام جبهه های جنگ ادامه می دهند.
2 نامزد انتخابات آمریکا در حمایت از اسرائیل با هم 

رقابت می کنند 
افزود: روش  از سخنانش  انصارالله در بخش دیگری  رهبر 
تنبیه  برای  دانشگاه ها  از  برخی  در  ناعادلانه ای  انضباطی 
آنها مورد استفاده  به دلیل مواضع بشردوستانه  دانشجویان 
قرار گرفته است. در آمریکا به نام قانون از ارائه هر گونه آماری 
از تعداد شهدا و مجروحان فلسطینی جلوگیری می کنند تا 
جنایاتی را که در آن مشارکت دارند پنهان کنند. سرفصل های 
آزادی رسانه ای و شفافیت را غرب برای تحت فشار قراردادن 
کشورهای ما و در خدمت به سیاست ها و جهت گیری های خود 

به کار می گیرد.
الحوثی هم چنین با اشاره به مناظره ریاست جمهوری در 
آمریکا گفت: بایدن در مناظره خود با ترامپ به میزان حمایتی 
که از دشمن می کند، مباهات کرد. آمریکا شریک اساسی در 
تداوم جنایتکاری، اشغالگری و تجاوزگری دشمن است و این 
چیزی است که بایدن در اظهارات خود نشان داد. اظهارات 
بیانگر  دادند،  نجات  را  اسرائیل  رژیم  اینکه  بر  مبنی  بایدن 
میزان تاثیر عملیات طوفان الاقصی است که دشمن را به لرزه 
انداخت. در نتیجه سردرگمی و رعب همه جانبه صهیونیست ها 

در پی عملیات طوفان الاقصی، آمریکایی ها رهبری را به دست 
به عنوان طرفی که کاملا مدیریت می کرد، ظاهر  و  گرفتند 

شدند.
رهبر انصارالله یمن تصریح کرد: دو نامزد ریاست جمهوری 
آمریکا در وفاداری به صهیونیسم و حمایت از رژیم اسرائیل با 

یکدیگر رقابت می کنند.
و  ارزش  رسانه هایشان  که  عربی  رژیم های  داد:  ادامه  وی 
باید  می گیرند،  دستکم  را  الاقصی  طوفان  عملیات  اهمیت 
الاقصی  طوفان  عملیات  آثار  بشنوند.  را  بایدن  اعترافات 
گسترده شده است و دشمن هر چقدر هم که جنایت کند هرگز 
نمی تواند از شر آنها خلاص شود. بایدن و ترامپ در مناظره 
جنایت  درباره  توصیف هایی  و  توهین ها  جمهوری  ریاست 
رد و بدل کردند که توصیفی واقع بینانه است. این انحطاط 
باعث شد آمریکا در تلاش برای سرپوش گذاشتن بر جنایت 
صهیونیست ها، قانونی را تصویب کند که نهادها را از ارائه آمار 

شهدا و مجروحان غزه باز می دارد.
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کانال ایتا:

آمار دقیقی از کودکان کار در ایران نداریم
معاون وزیر و رئیس سازمان امور اجتماعی کشور گفت: آمار کودکان کار در ایران نسبت به بسیاری از 
کشورهای دیگر پایین تر است اما آمار و ارقام دقیقی از کودکان کار نداریم چون این آمار نسبی است و 
سرشماری در این زمینه انجام نشده است. محمد عباسی افزود: حدود 70 الی 80 درصد  از این کودکان 
خانواده دارند و باید برای برگشت این کودکان به خانواده زمینه برگشت را  فراهم کنیم.عباسی خاطرنشان کرد: 
به عنوان مثال حدود 50 تا 60 درصد کودکان کار  نان آور خانواده هستند و باید این موضوع حل شود تا مجبور 

به کار نباشد و به خانواده برگردند.

سرهنگ فراجا از حکم قصاص ضاربش گذشت
به گزارش مرکز اطلاع رسانی فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران، افسر فراجا از حکم قصاص 
ضاربش گذشت کرد.فردی به هویت »مهدیِ موسویان« که در جریانِ حوادثِ دی ماه 1396 در فرخ شهر 
استان چهارمحال و بختیاری با پرتاب شی به سمت سرهنگ »احمد بهرامی« از پرسنلِ فراجا باعث نابینایی 
چشم سمت چپ و در نهایت تخلیه چشم شده بود؛ با اعلام گذشت و بخشش رسمی توسطِ وی از اجرای 

حکم قصاص رهایی پیدا کرد.

آغاز زمان ثبت نام اربعین مشخص شد
سازمان حج وزیارت درباره ثبت نام متقاضیان زیارت اربعین حسینی اطلاعیه صادر کرد.سازمان حج و زیارت 
اعلام کرد: ثبت نام اربعین از روز یکشنبه 17 تیرماه برابر با نخستین روز ماه محرم در سامانه سماح آغاز می شود.
بنابر اعلام سازمان حج و زیارت، ثبت نام از متقاضیان سفر اربعین از ساعت 10 صبح روز یکشنبه 17 تیرماه 

1403 در سامانه سماح به نشانی samah.haj.ir آغاز می شود.

آیت الله سیستانی دوشنبه را اول ماه محرم اعلام کرد
دفتر آیت الله سید علی سیستانی مرجع عالیقدر شیعیان عراق در نجف اشرف در بیانه ای دوشنبه آینده را 
اول ماه محرم سال 1446 هجری قمری خواهد بود.همه ساله همزمان با آغاز ماه محرم، پرچم سرخ گنبد 
حرم مطهر امام حسین )ع( به نشانه آغاز موسم اندوه و ایام عزای امام حسین )ع( و یارانش در ماه محرم با پرچم 

سیاه تعویض می شود.

آواره شدن ۱.۹ میلیون نفر در غزه
دفتر هماهنگی امور بشری در فلسطین )زیرمجموعه سازمان ملل( از آواره شدن 1.9 میلیون نفر در غزه خبر 
داد و گفت که از هر 10 نفر 9 نفرشان حداقل یک بار مجبور شده اند محل زندگی خود را ترک کنند.به گفته این 

نهاد، حدود 110 هزار نفر از اهالی غزه پیش از بسته شدن گذرگاه رفح به مصر فرار کرده اند. 

هلند به ورزشکاران ایرانی ویزا نداد!
سریال تلخ ویزا ندادن کشور های مختلف به ورزشکاران ایرانی همچنان به طرز آزاردهنده ای ادامه دارد. در 
جدیدترین اتفاق، هلند به جمع دیگر کشور های اروپایی پیوسته که به ورزشکاران ایرانی، ویزایی برای حضور در 
تورنمنت های ورزشی نداده است. ورزشکاران والیبال نشسته ایران، جدیدترین رشته ای هستند که پیه چنین 

ضعف دیپلماسی در حوزه ورزش به تن شان خورده است.

حمیده زرآبادی در توییتی خواستار پاسخگویی مخبر شد:
جناب آقای مخبر در دولت شما چه می گذرد که در ایام انتخابات تنها با یک امضا 100 میلیارد تومان برای 
گروه های جهادی روستایی هزینه می شود؟در نامه دیگری هم 100 میلیارد تومان خارج از شمول در اختیار 

برخی افراد قرار داده اند!چون ممکن است بفرمایید اطلاع نداشته ام، تصویر این دو نامه را تقدیم می کنم.

مجوز گاریدو سرمربی  پرسپولیس صادر شد
باشگاه  رسانه رسمی  گزارش  ایران صادر شد.به  به  پرسپولیس  و حضور سرمربی خارجی  مجوز سفر 
پرسپولیس، باشگاه پرسپولیس طی اقدام و نامه نگاری با مسئولان مربوطه برای حضور سرمربی جدید و 

خارجی باشگاه، روزپنجشنبه  مجوز سفر و حضور خوان کارلوس گاریدو به ایران را دریافت کرد.

آیا تب دنگی مانند کرونا اپیدمی می شود؟
شهنام عرشی رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت با بیان اینکه احتمال اپیدمی این 
بیماری را رد نمی کنیم، می گوید: نگرانی اصلی ما برای شهریور و مهرماه است که از گرمای هوا کاسته می شود 

و پشه ها در هوای آزاد به راحتی می توانند رفت و آمد کنند.

مدیرکل محیط زیست استان قم مطرح کرد :
عدم ساماندهی واحدهای صنعتی تشدیدکننده گرد و غبار

مدیرکل محیط زیست استان از عدم ساماندهی برخی واحدهای صنفی و صنعتی تشدیدکننده گرد 
و غبار در پیرامون شهر قم انتقاد کرد.

محمدحسین بازگیر با اشاره با افزایش گرد و غبار در استان قم با شروع روزهای گرم سال، اظهار 
داشت: در روزهای گذشته با وزش بادهای شرقی و جنوبی، هوای شهر قم در وضعیت ناسالم قرار گرفته 

است، البته آلودگی هوا در برخی ساعات کاهش یافته و در برخی ساعات به اوج می رسد. 
وی افزود: امروز نیز با توجه به داده های ایستگاههای سنجش آلودگی هوا، کیفیت هوای شهر قم 
در وضعیت ناسالم برای گروه های حساس قرار گرفته است و در این شرایط افراد مبتلا به بیماری های 
قلبی یا ریوی، کودکان و سالمندان، مبتلایان به آسم و زنان باردار باید فعالیت های طولانی یا سنگین 
خارج از منزل را کاهش دهند. مدیرکل محیط زیست استان قم با بیان اینکه در روزهای گذشته شاهد 
هجوم گرد و غبار از سمت استان های اصفهان و سمنان بوده ایم و این استان ها باید به وضعیت این 
کانون ها رسیدگی کنند، اظهار داشت: بارندگی های فصل بهار، تا حدودی کانون های گرد و غبار 
استان قم را بهبود بخشیده است، اما همچنان در وضعیت بحرانی قرار دارند.  وی خاطرنشان کرد: از 
ابتدای سال جاری تا روز )12 تیرماه( هوای شهر قم 77 روز در وضعیت پاک و قابل قبول بوده و 28 روز 
در وضعیت ناسالم قرار داشته است و باید تلاش کنیم مصوبات ملی در رابطه با دریاچه نمک و بحران 
گرد و غبار در استان قم را هرچه سریعتر اجرایی کنیم.  بازگیر، وجود برخی واحدهای صنفی و صنعتی 
تشدیدکننده گرد و غبار در پیرامون شهر قم را مورد توجه قرار داد و گفت: به طور نمونه حدود یک هزار 
واحد کانی غیرفلزی شامل تولید آجر، گچ، آهک، سنگ بری و ... در محور جاده قدیم کاشان وجود 

دارد که بیش از نیمی از آنها به صورت سنتی فعالیت کرده و فاقد سیستم کنترل آلودگی هوا هستند.
 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبر داد:

اجرای طرح ویژه نظارت بر بازار در ماه محرم
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از اجرای طرح نظارتی ویژه ماه محرم در استان قم خبر داد. 

تقی حسام در گفت وگو با خبرنگاران از اجرای طرح ویژه نظارت بر بازار که از 17 تیر ماه آغاز و تا 
31 تیر ماه سال جاری ادامه خواهد داشت، خبر داد و گفت: با در پیش بودن ایام محرم و افزایش 
تقاضا برای خرید اقلام مورد نیاز از قبیل برنج، انواع حبوبات، روغن، گوشت، قند و شکر جهت برپایی 
هیئات مذهبی طرح ویژه نظارت بر بازار اجرا خواهد شد. وی ادامه داد: در اجرای این طرح که با حضور 
میدانی روسای شعب تعزیرات حکومتی در گشت های مشترک و همراهی دستگاه های متولی امر 
نظارت بر بازار انجام خواهد شد، بنا داریم برای ایجاد ثبات قیمت در بازار در کنار نهادهای مختلفی که 
برای نظارت، بازرسی و کشف تخلف وجود دارند به کنترل بازار کمک کنیم. مدیرکل تعزیرات حکومتی 
قم گفت: در این طرح که با محوریت تعزیرات حکومتی انجام خواهد شد، رویکرد پیشگیری از وقوع 
تخلف در حمایت از حقوق مصرف کنندگان مورد انتظار است و در صورت مشاهده هرگونه تخلف نسبت 
به تشکیل پرونده اقدام و در اسرع وقت برای رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی ارسال می شود. 
حسام در پایان اظهار کرد: شهروندان می توانند در صورت مشاهده هرگونه تخلف صنفی با ثبت شکایت 

خود در سامانه 135 در کنار نهادهای بازرسی و نظارت به کنترل هر چه بهتر بازار کمک کنند.
 

معاون دادستان قم خبرداد:

دستگیری 3 نفر به اتهام نگهداری و توزیع داروهای 
مکمل انرژی زا

معاون دادستان قم از کشف داروهای انرژی زا و پودرهای مکمل قاچاق در انبار یکی از داروخانه های قم 
به ارزش تقریبی یک میلیارد تومان و بازداشت 3 متهم خبر داد.  سید محمد ملیحی با اشاره به ممنوعیت 
نگهداری و خرید و فروش کالای قاچاق بدون مجوز گمرکی و برخورد قانونی با متخلفان مطابق ماده 27 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: متاسفانه با ازدیاد مصرف داروهای پرورش اندام بدون مجوز در میان 
ورزشکاران، خرید و فروش غیرقانونی این داروها افزایش یافته است. مطابق ماده 27 قانون قاچاق کالا و 
ارز اصلاحی 1400 هر شخص که اقدام به واردات یا صادرات دارو، مکمل ها، ملزومات و تجهیزات پزشکی 
و قطعات آنها، مواد و فرآورده  های خوراکی، آشامیدنی، آرایشی و بهداشتی و یا مواد اولیه کلیه اقلام مذکور 
بدون انجام تشریفات قانونی نماید و یا مبادرت به ساخت کالا های مذکور بدون رعایت تشریفات یا مقررات 
مربوط نماید و یا اقدام به حمل، نگهداری، عرضه یا فروش محصولات فوق نماید به مجازات کالا های قاچاق 
محکوم می شود و در صورتی که کالای مکشوفه شامل اقلام دارویی، فرآورده  های زیستی )بیولوژیک(، 
مکمل ها، ملزومات و تجهیزات پزشکی و قطعات آن ها و یا مواد اولیه این اقلام باشد، عمل مرتکب مشمول 

مجازات قاچاق کالا های ممنوع موضوع ماده )22( این قانون می باشد. 

مدیرحوزه های علمیه کشور:

منطق انقلاب اسلامی باید در نظامات 
فکری و گفتمانی تجلی پیدا کند

قم-مدیرحوزه های علمیه کشور با بیان اینکه منطق انقلاب اسلامی باید در 
نظامات فکری و گفتمانی تجلی پیدا کند، گفت: امام راحل )ره( از بین الملل 

دید کلانی داشتند و خصوط بنیادین نهضت را ترسیم کردند.
آیت الله علیرضا اعرافی بعد از ظهر چهارشنبه در هجدهمین اجلاس 
مدیران و نمایندگان جامعه المصطفی اظهار کرد: جایگاه جامعه المصطفی 
تاریخی، ممتاز و بی نظیر است و در کنار حوزه های علمیه نقش آفرینی کرده 

است.
مدیر حوزه های علمیه کشور بیان کرد: فتوحات و پیروزی های صدر اسلام 
تلنگری برای مقابله با زورگویان و ظالمان سرزمین ها همچون ایران بود و مردم 

نیز با عقل و درایت از این دین الهی و معارف اهل بیت )ع( استقبال کردند.
امام جمعه قم ادامه داد: مهاجرت دیگر سرزمین ها به ایران مرحله مهمی 
برای تعمیق اسلام و تشیع در این سرزمین بود و مهاجرت امام رضا )ع( و 

خانواده اهل بیت )ع( قله دیگری برای ایران شد.
و  )س(  معصومه  حضرت  علویان،  مهاجرت  کرد:  ابراز  اعرافی  آیت الله 
تشکیل حکومت اسلامی از مهمترین مهاجرت ها در راستای تعمیق اسلام 
و معارف الهی بود و شهرهای قم، اصفهان، قم، شیراز، ری و تهران نهادهای 
مهم علمی در ایران بودند. عضو فقهای شورای نگهبان اذعان کرد: ایران 
و در عرصه های  نهادهای علمی دچار تحول شد  در مسیر شکل گیری 
کادرسازی، نهاد سازی و تولید علم بواسطه پیوند با اسلام و اهل بیت )ع( 

نقش متمایز و بی بدیلی داشت.
سیاست زده  گرایش های  کرد:  تصریح  رهبری  خبرگان  مجلس  عضو 
غیر جامع و عمیق نیستند؛ آنچه امام خمینی )ره( بر آن تأکید داشتند 

سیاست ورزی حکیمانه، انقلابی و سنجیده و فعال است.
مدیر حوزه های علمیه کشور با بیان اینکه انقلاب اسلامی برآمده از تطور 
بزرگ تاریخی حوزه است، گفت: امام خمینی )ره( در برابر فقر تئوری و 
نظریه کلان و بنیادین، نظریه انقلاب اسلامی و ارکان آن تا ولایت و راهبری 
را پایه ریزی و در نجف آن را تکمیل کردند و بخش مهم آن در قانون اساسی 
تجلی پیدا کرده است. امام جمعه قم با بیان اینکه منطق انقلاب اسلامی 
باید در نظامات فکری و گفتمانی تجلی پیدا کند، یادآور شد: امام راحل )ره( 

از بین الملل دید کلانی داشتند و خطوط بنیادین نهضت را ترسیم کردند.
آیت الله اعرافی خاطرنشان کرد: امام خمینی )ره( این اجازه را ندادند که 
انقلاب اسلامی از جریانات درگیری تبعیت کند و توسط مبانی غیر اسلام 

هدایت شود.
 

معاون فرهنگی و تبلیغی دفتر تبلیغات اسلامی، خبرداد:

اعزام بیش از ۱۰ هزار مبلغ در ایام ماه 
محرم به سراسر کشور

تبلیغات اسلامی، گفت: در ماه محرم  تبلیغی دفتر  و  معاون فرهنگی 
امسال بیش از 10 هزار مبلغ در سراسر کشور به فعالیت های تبلیغی خواهند 

پرداخت.
حجت الاسلام و المسلمین سعید روستا آزاد با اعلام خبر اعزام بیش از 
10 هزار مبلغ در ایام ماه محرم به سراسر کشور، گفت: ایام تبلیغی از روز 
شنبه شانزدهم تیرماه مصادف با شب اول محرم آغاز می شود و مبلغان در 
مکان های تبلیغی خود مستقر شده و به مدت 12 روز فعالیت های تبلیغی 
خواهند داشت. حجت الاسلام و المسلمین روستا آزاد به آمادگی هر چه 
بیشتر دفتر تبلیغات اسلامی برای ارتقای سطح کیفی فعالیت های تبلیغی 
در ماه محرم اشاره کرد و گفت: محتوا های متنوع تبلیغی در قالب ها و 
شاخه های مختلف از جمله: رهتوشه عمومی رهتوشه ویژه مباحث خانواده 
رهتوشه مرتبط با موضوعات محرم و عاشورا و رهتوشه ویژه مناطق محروم، 

تهیه شده و در تارنمای بلاغ قرار گرفته است.
وی برگزاری سلسله نشست های راویان مکتب حسینی را از جمله اقدامات 
دفتر تبلیغات اسلامی برای آمادگی هرچه بیشتر مبلغان معرفی کرد و گفت: 
در این سلسله نشست ها مباحثی مانند جنگ رسانه ای و جهاد تبیین توسط 
اساتیدی همچون آیت الله هاشم الحیدری )معاون حشد الشعبی عراق( 
حجج اسلام و المسلمین نظری منفرد، دسمی و رنجبر مورد مورد وصل بحث 
و بررسی قرار می گیرد و روزانه بین 500 تا 600 مبلغ به صورت حضوری و 

بسیاری از مبلغان به صورت مجازی از این مباحث بهره مند می شوند. 
از  برخی  به  ادامه  در  تبلیغات اسلامی  تبلیغی دفتر  و  معاون فرهنگی 
موضوعات فعالیت های تبلیغی در محرم امسال اشاره کرده گفت: در این 
فصل تبلیغ مبلغان به موضوعاتی همچون تبیین قیام امام حسین علیه 
باوفای  یاران  و  اصحاب  و  السلام  علیه  حسین  امام  ویژگی های  السلام، 
حضرت، جهاد تبیین و ربط و ارتباط نظام و انقلاب اسلامی با قیام امام 
حسین علیه السلام خواهند پرداخت. وی در پایان به صدور احکام تبلیغی 
برای بیش از 8000 مبلغ ایام ماه محرم امسال اشاره کرد و گفت: طلاب 
حوزه های علمیه و مبلغان خواهر و برادر می توانند تا روز شنبه 16 تیر با 

مراجعه به تارنمای سمتا نسبت به ثبت نام و اعزام در ماه محرم اقدام کنند.

مدیرکل موزه های وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی :

قم یکی از مهم ترین گنجینه های 
مخزن علمی و فقهی شیعه است

مدیرکل موزه های وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: 
قم را می توانیم، یکی از مهم ترین گنجینه های مخزن علمی و فقهی شیعه 

بدانیم.
هادی میرزایی، عصر پنجشنبه 14 تیر 1403 در حاشیه سفر به استان قم، 
با اشاره به ویژگی های قم اظهار کرد: یکی از خصایص و تمایز قم، به عنوان 

خانه و مأمن علما و علوم دینی ماست.
مدیرکل موزه های وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی افزود: 
در این سفر توفیق شد، با برنامه ریزی انجام شده بازدید از مؤسسه علوم 
وحیانی اِسراء آیت الله جوادی آملی و نیز مؤسسه علمی فرهنگی دارالعرفان 

الشیعی استاد حسین انصاریان داشته باشیم.
وی ادامه داد: در موضوعات و نشست هایی که در این دو مجموعه انجام 
شد، مقرر شد تا در حفاظت و معرفی مجموعه آثار و هدایای این مجموعه ها 
و دسترس پذیری عموم پژوهشگران و مردم به این آثار، اقدام های اولیه برای 
صدور مجوز مجموعه داری و متعاقب آن مجوز موزه این علما و استادان 
گرانقدر شکل بگیرد. وی خاطرنشان کرد: قم را می توانیم، یکی از مهم ترین 
گنجینه های مخزن علمی و فقهی شیعه بدانیم؛ اما این موضوع در حوزه 
ما یک مقدار فقدان  و میراث مکتوب  نوعی میراث ملموس  به  و  حفاظت 
وجودی داریم که امیدواریم، با همکاری و اقداماتی که همکاران ما در سطح 
این بخش  و سیاستگذاری هایی که در ستاد عملیاتی می کنیم،  استان 
مغفول مانده در میراث مکتوب و مستندسازی آثار علما و استادان فقه شیعه 
مرتفع شود. میرزایی همچنین به بازدید از سایت موزه قلی درویش اشاره 
و بیان کرد: امیدوار هستیم که بتوانیم، مقدمات بازدید عموم مردم و ایجاد 
سایت موزه این اثر تاریخی را با همکاری سایر همکاران در سطح ملی و 

استانی انجام دهیم.
مدیرکل موزه های وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی اضافه 
کرد: این سایت موزه، یکی از سایت های مهم تاریخی و  باستانی کشور است 
که می تواند مورد توجه عموم مردم و به ویژه پژوهشگران و باستان شناسان 

باشد.
نیازمند حفظ آثار مراجع عظام و علما هستیم

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم در حاشیه 
این سفر گفت: مراجع عظام و علما یکی از شاخص های ما هستند و نیازمند 

حفظ آثار و نقش ایشان در عرصه تاریخی هستیم.

شکوه حضور قمی ها در انتخابات مرحله دوم ریاست جمهوری ؛

ثبت حماسه انتخاب در خاستگاه انقلاب

اقشار مختلف مردم متدین و انقلابی شهر واستان مقدس قم  روز جمعه 15 
تیرماه به همراه زائران کریمه اهل بیت)ع( با ایجاد صف های طولانی درپای 
صندوق های رای مرحله دوم  انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری 

مشارکت پر شوری را رقم زدند.
به گزارش ایمان ،مردم همیشه در صحنه استان  قم از دقایق اولیه شروع رای 
گیری با تشکیل صف های طولانی در نقاط مختلف بویژه  قسمت های مختلف 
حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( که صندوق های رای تعبیه شده در 
راستای تبعیت از سخنان رهبر معظم انقلاب اسلامی دراین جشن سیاسی 
شرکت کردند. حرم مطهر حضرت معصومه)س( روزجمعه میزبان عروس و 
دامادهایی بود که برای شرکت در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
پای صندوق های رأی آمدند. در شهرستان ها ،شهرها ، بخش ها و  روستاهای 

استان قم نیز شاهد حضور گسترده مردم  در پای صندوق های رای بودیم.
آیت الله سبحانی : شرکت در انتخابات یک وظیفه ملی به تمام معناست

مرجع تقلید شیعیان گفت: کسانی که علاقه مند هستند جمهوری اسلامی 
قوی باشد، کارها را حل و مشکلات را برطرف کند باید نسبت به رکن ریاست 
جمهوری علاقه مند باشند و هر کجا باشند بر اساس تشخیص خود به کسانی 

که اصلح هستند رأی دهند که این یک وظیفه ملی است
آیت الله سبحانی از مراجع عظام تقلید با شرکت در مرحله دوم انتخابات 

چهاردهمین دوره ریاست جمهوری رأی خود را به صندوق انداختند.
ریاست  انتخابات  در  حداکثری  حضور  لزوم  به  اشاره  با  سبحانی  آیت الله 
جمهوری اظهار داشت: ریاست جمهوری در نظام اسلامی یکی از اصول و ارکان 
است. کسانی که علاقه مند هستند جمهوری اسلامی قوی باشد، کارها را حل 
و مشکلات را برطرف کند باید نسبت به رکن ریاست جمهوری علاقه مند باشند 
و هر کجا باشند بر اساس تشخیص خود به کسانی که اصلح هستند رأی دهند 

که این یک وظیفه ملی است. 
آیت الله نوری همدانی: 

مردم برای حل مشکلات در انتخابات شرکت کنند 
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید در مرحله دوم چهاردهمین دوره 

انتخابات ریاست  جمهوری شرکت کرد و رأی خود را به صندوق انداخت.
این مرجع تقلید روز جمعه پس از انداختن رای خود در صندوق سیار 173 ، 
در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: امیدواریم امروز با انتخاب مردم فردی به 

عنوان رئیس جمهور انتخاب شود و همه مشکلات حل گردد.
وی بیان کرد: انشالله همه مردم تلاش کنند فردی که به عنوان رئیس جمهور 

انتخاب می شود مشکلات مردم را حل کند.
آیت الله مکارم شیرازی رای خود را به صندوق انداخت

دوم  مرحله  در  شرکت  با  تقلید  مراجع  از  شیرازی  مکارم  ناصر  الله  آیت 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری رای خود را در قم در صندوق 

سیاره شماره 173 انداخت.
در  مردم  حداکثری  حضور  لزوم  بر  تاکید  با  شیرازی  مکارم  ناصر  الله  آیت 
انتخابات امروز، رای خود را در دومین مرحله چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 

جمهوری به صندوق انداخت.
آیت الله حسینی بوشهری:

منتخب ملت تمام تلاش خود را برای پیشرفت و آبادانی کشور 
به کار گیرد

عضو خبرگان رهبری پس از شرکت در دور دوم انتخابات گفت: منتخب مردم 
باید تمام تلاش خود را برای پیشرفت و آبادانی کشور به کار گیرد.

آیت الله حسینی بوشهری،عضو مجلس خبرگان رهبری رای خود را در دومین 
مرحله چهاردهمین انتخابات ریاست جمهوری به صندوق سیار 174 شهرستان 

قم انداخت.
وی پس از شرکت در انتخابات با بیان اینکه کسانی که به آینده جمهوری 
اسلامی دل بسته اند باید در انتخابات شرکت کنند، گفت: هر ایرانی با یک رای 

می تواند در آبادانی و عمران و پیشرفت کشور سهیم باشد.
رییس جامعه مدرسین در ادامه  خطاب به منتخب مردم هم گفت: تمام تلاش 

خود را برای پیشرفت و آبادانی کشور به کار گیرد.
آیت الله خاتمی:

هر کس که رأی بیاورد رئیس جمهور همه مردم است
قم- عضو فقهای شورای نگهبان پیش از ظهر جمعه پس از ثبت رأی خود در 
گفت و گویی اظهار گفت: چشم دشمنان به این انتخابات بوده فلذا مشارکت 

مردم و انتخاب اصلح یک وظیفه و تکلیف است.
آیت الله سیداحمد خاتمی اظهارکرد: فردی که به خدا باور دارد در عرصه های 

نیاز، حضور پیدا می کند.
عضو فقهای شورای نگهبان ادامه داد: چشم دشمنان به این انتخابات است، 

فلذا مشارکت مردم و انتخاب اصلح یک وظیفه و تکلیف است.
آیت الله خاتمی با بیان اینکه هر یک رأی در مرحله دوم انتخابات ریاست 
جمهوری تأثیرگذار است، ابراز کرد: دین قادر به مدیریت یک جامعه است، فلذا 

رئیس جمهوری یاری گر دین و مردم است.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: باید تسلیم قانون بود، 
زیرا هر کس که رأی بیاورد رئیس جمهور مردم است و همه باید به او کمک کنند.

شرکت علمای برجسته حوزه علمیه در انتخابات 
آیت الله محسن اراکی از اساتید برجسته حوزه علمیه، روز جمعه رای خود را 
در مرحله دوم چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در قم به صندوق 

انداخت.
آیت الله اراکی استاد برجسته حوزه علمیه و از اعضای جامعه مدرسین در پای 
صندوق  رای دومین مرحله چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در قم 

حاضر شد و رای خود را به صندوق انداخت.
آیت الله عباس محفوظی از اساتید برجسته حوزه علمیه قم، روز جمعه در 
مرحله دوم انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری شرکت کرد و رای خود 

را به صندوق انداخت.
دوم  مرحله  در  شرکت  حاشیه  در  قم  علمیه  حوزه  برجسته  استاد  این 
گسترده  حضور  ضرورت  بر  جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین 

قشرهای مختلف مردم در پای صندوق های رای تاکید کرد.
استاد درس خارج و سطوح عالی حوزه علمیه قم در ساعات اولیه آغاز رأی 

گیری دومین دور انتخابات ریاست جمهوری شرکت کرد.
آیت الله محمدعلی گرامی از اساتید درس خارج و سطوح عالی حوزه علمیه 
قم در ساعات اولیه آغاز رأی گیری دومین دور انتخابات ریاست جمهوری با 

حضور در پای صندوق سیار 174، رأی خود را به صندوق انداخت.
آیت الله فقیهی  و استاد سید میرتقی حسینی گرگانی نیزدر دور دوم انتخابات 
ریاست جمهوری چهاردهم شرکت کردند.  آیت الله شب زنده دار عضو فقهای 
شورای نگهبان رأی خود را به صندوق سیار 174 دومین مرحله چهاردهمین 

دوره انتخابات ریاست جمهوری انداخت.
آیت الله شب زنده دار پس از ثبت رأی خود به مشارکت مردم و حضور پای 
صندوق های رأی تاکید کرد.  آیت الله سیدمحمد غروی، عضو جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم با شرکت در دومین مرحله انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم، 
رأی خود را به صندوق سیار 174 ستاد انتخابات استان قم مستقر در جامعه 

مدرسین حوزه علمیه قم انداخت.
آیت الله سعیدی:

انتخابات را تجلی جمهوریت نظام است
آیت الله سید محمد سعیدی امام جمعه قم در نخستین دقایق آغاز رأی گیری 
مرحله دوم چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با حضور در مسجد 

امیرالمؤمنین )ع( دور شهر رأی خود را به صندوق انداخت.
وی شرکت در انتخابات را یک تکلیف عینی برای همه آحاد جامعه دانست و 
گفت: عمل به این تکلیف هم از نظر تأیید نظام الهی و هم از نظر ناامید کردن 
دشمنان، در نزد خداوند متعال مأجور است و خداوند برای هر قدمی که در این 

راه برداشته شود ثواب می نویسد.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه سلام الله علیها انتخابات را تجلی 
جمهوریت نظام دانست و افزود: هرچه حضور مردم در انتخابات باشکوه تر باشد 
جمهوریت این نظام ولایی بیشتر به نمایش گذاشته می شود و دشمنان از تلاش 

برای تحریم و تضعیف این نظام ولایی ناامیدتر می شوند.
وی ادامه داد: مردم اگر پیشرفت کشور را می خواهند باید حضوری پرشور در 
انتخابات داشته باشند تا دولت با قدرت و پشتوانه بیشتری بتواند حقوق ملت 

را استیفا کند.
استاندار قم:

 مردم حضوری گسترده در پای صندوق های رای دارند
استاندار قم با حضور در مسجد حضرت زینب)س( پردیسان رای خود را به 

صندوق انداخت 
دکتر سید محمد آقامیری  همچنین روز جمعه پس از شرکت در انتخابات 
مرحله دوم ریاست جمهوری در مسجد حضرت زینب)ع( درمنطقه نیروگاه 
قم گفت: مردم این استان در مرحله دوم انتخابات چهاردهمین دوره ریاست 

جمهوری حضوری گسترده در پای صندوق های رای دارند.
سید محمدآقامیری اظهار داشت: حضور باشکوه مردم در انتخابات سرنوشت 
ساز است و آینده کشور و فرزندان ما نیز در گرو شرکت مردم در انتخابات می باشد.
وی با اشاره به تلاش مسئولان برای فراهم کردن مقدمات دور دوم انتخابات 
ریاست جمهوری اظهار داشت: ما با توجه به اینکه پیش بینی می کردیم این 
انتخابات به مرحله دوم کشیده شود، تمام امکانات لازم را از تجهیزات و تعرفه 

مورد نیاز در این استان برای مرحله بعدی انتخابات آماده شد.
وی افزود: همه امکانات برای این انتخابات در استان قم فراهم است و هم 

اینک 747 شعبه اخذ رای ثابت و سیار در این استان فعال می باشد.
آقامیری اظهار داشت: 76 صندوق سیار اخذ رای نیز دراین استان نیز دایر 

است و درمناطق و مراکز پیش بینی شده ودربرخی روستاها فعال خواهد بود.
وی اظهار داشت:  ما تمام تلاش خود را خواهیم کرد که چهار مولفه مورد نظر 
رهبر معظم انقلاب اسلامی شامل مشارکت ، امنیت ، رقابت و سلامت دراین 

انتخابات مورد توجه قرار گیرد.
وی از مردم خواست که درهمین ساعات اولیه پای صندوق های رای حاضر 

شوند.
در مرحله دوم چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری شاهد افزایش 
مشارکت مردم قم و اقصی نقاط کشور بودیم که با درک شرایط کشور با حضور 
پرشور خود برگ زرین دیگری  به تاریخ پر افتخار ایران  اسلامی  افزوده اند. مردم 
ایران اسلامی علیرغم گلایه و نارضایتی های که داشتند نشان دادند همچنان 
پای کار نظام و انقلاب هستندو این حضور مسئولیت منتخب ملت را افزایش می 
دهد تا با کار شبانه روزی و استفاده از تمام ظرفیت های کشور فارغ از نگاههای 
جناحی در جهت رفع مشکلات اقتصادی و معیشتی  مردم گام بردارند  ودر 

دوران مسئولیت خود لبخند رضایت برلبان این ملت  غیور بنشاند.


